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Xalqın qəzeti!

Prezident İlham Əliyev:
Dövlət siyasəti, sahibkarlığa göstərilən 

həm siyasi dəstək, mənəvi dəstək, 
maliyyə dəstəyi və sahibkarlığın inkişafı 
üçün aparılan ciddi islahatlar və onlara 
edilən güzəştlər bu gün Azərbaycanda 
qeyri-neft sektorunun inkişafına təkan 
verən əsas amillərdən biridir.

Günün sözü

v e b -s a y t :  w w w . x a l q q a z e t i . a z

...Azərbaycanın da 
addımları adekvat olacaq

Elə bir gün olmur ki, Müdafiə Nazirliyinin yaydığı məlumatlarda  
“Görülən adekvat tədbirlərlə düşmənin təxribatının qarşısı 

alınıb” kimi cümlələrinə rast gəlməyək. Fikrimcə, bu təxribatlar  
düşmənin Azərbaycana qarşı hansısa hərbi əməliyyatlar apara 
biləcəyinin göstəricisi və ya Ermənistan rəhbərliyinin istəyi deyil. Bu, 
sadəcə, vəziyyətin yaxınlı – uzaqlı kənar ölkələrdən  körüklənməsinin 
nəticəsidir. Ermənistan rəhbərliyi dəfələrlə bəyan edib ki, müharibənin 
bitməsinin tərəfdarıdır. 

Rəsmi İrəvan açıq şəkildə etiraf et-
məyə özündə güc tapmasa da, hamıya 
məlumdur ki, kimlərsə müharibənin və 
münaqişənin bitməsini qətiyyən istəmir-
lər və hətta buna imkan vermirlər. Fakt 
göz qabağındadır ki, bu gün Ermənis-
tan alətə çevrilib. Hətta deyərdik ki, heç 
zaman olmadığı kimi. Yaxın qonşuları-
mız  da bu bölgədəki maraqlıarını İrəva-
nın əli ilə reallaşdırmaq istəyirlər, Fran-
sa başda olmaqla,  bəzi Avropa ölkələri 
də həmçinin. 

Ermənistan rəhbərliyinin Azərbayca-
nın ərazi bütövlüyünü tanıdığını dilə gə-
tirməsi göz qabağındadır. Görünür, bu 
da Cənubi Qafqaza sülhün gəlməsini 
istəməyən qüvvələri dəhşətli dərəcədə 
qıcıqlandırır və onlar hər vəchlə baş na-
zir Nikol Paşinyanın administrasiyasını 
dinc oturmağa qoymurlar. Ona görə də 
Azərbaycan tərəfi həm ordunun daha 
da güclənməsi istiqamətində mühüm 
addımlar atır, həm də siyasi-diplomatik 
fəaliyyətimiz heç zaman olmadığı qədər  
qətiyyətlidir. 

Dövlət başçımız artıq öz konkret 
mesajlarını təkcə Ermənistan rəhbər-
liyinə deyil, onların himayədarlarına 
da ünvanlayır. Cənab Prezidentin “Er-
mənistan sülh istəmirsə, bizə də lazım 
deyil”, “Sərhədlərin delimitasiyası biz 
necə istəyriksə, o şəkildə aparılacaq”, 
“Zəngəzur dəhlizi Ermənistan istəsə də, 
istəməsə də açılacaq ” – kimi  xəbərdar-
lıqdan artıq hamı öz payını götürür.

ard   səhifədə

Amerika Birləşmiş Ştatlarının Prezidenti 
Zati-aliləri cənab Cozef Baydenə

örmətli cənab rezident,
Amerika Birləşmiş Ştatlarının milli 

bayramı – Müstəqillik Günü münasibə-
tilə Sizi və Sizin simanızda dost Ameri-
ka xalqını öz adımdan və Azərbaycan 
xalqı adından səmimi-qəlbdən təbrik 
edir, ən xoş arzularımı çatdırıram. 

Azərbaycan Respublikası ilə Ameri-
ka Birləşmiş Ştatları arasında əlaqələr 
dostluq və əməkdaşlıq zəminində di-
namik inkişaf edərək bir sıra sahələrdə 
strateji tərəfdaşlıq səviyyəsinə yüksəl-
mişdir. Qlobal çağırışlara, beynəlxalq 
terrorizmə qarşı mübarizə, təhlükəsizlik 
məsələlərində fəal və səmərəli birgə 
işimiz, iqtisadi sahədə geniş spektrdə 
qarşılıqlı fəaliyyətimiz ikitərə i müna-
sibətlərimizi səciyyələndirən başlıca 
amillərdəndir.  

Enerji sahəsindəki əhəmiyyətli 
əməkdaşlığımız məmnunluq doğurur. 
Birləşmiş Ştatlar Azərbaycanın enerji 
strategiyasını bütün mərhələlərdə qə-
tiyyətlə və davamlı şəkildə dəstəklə-
mişdir. Biz enerji təhlükəsizliyinin təmin 
olunmasında ölkələrimizin sıx əmək-
daşlığını, reallaşdırdığımız irimiqyaslı 
transmilli layihələrdə ABŞ-ın hərtərə i 
dəstəyini xüsusi dəyərləndiririk.

Hazırda Cənubi Qafqazda davamlı 
sülhün bərqərar olması üçün əlverişli 

şərait formalaşmışdır. Ermənistan–
Azərbaycan münasibətlərinin normal-
laşdırılmasında, beynəlxalq hüququn 
norma və prinsipləri əsasında sülh 
müqaviləsinin hazırlanması prosesində 
ABŞ-ın səylərini yüksək qiymətləndiri-
rik.

örmətli cənab rezident,
Bu gün biz bir sıra sahələrdə qarşı-

lıqlı fəaliyyətimizin böyük potensialın-
dan yararlanaraq ABŞ-la əlaqələrimizi 
daha da genişləndirmək əzmindəyik. 
Əminəm ki, qarşılıqlı etimad və dəstəyə 
əsaslanan Azərbaycan–ABŞ tərəfdaş-
lığının inkişafı və möhkəmləndirilməsi 
yolunda birgə səylərimizi dövlətlərimi-
zin maraqları və xalqlarımızın mənafeyi 
naminə bundan sonra da ardıcıl şəkildə 
davam etdirəcəyik.

Fürsətdən istifadə edərək bu 
əlamətdar gündə Sizə möhkəm can-
sağlığı, işlərinizdə uğurlar, Amerika 
Birləşmiş Ştatlarının dost xalqına daim 
rifah diləyirəm.

örmətlə,

İlham ƏLİYEV, 
Azər ay an Res li as n n 

rezidenti
Bakı şəhəri, 3 iyul 2023-cü il

ABŞ-ın İrəvandakı  
səfiri nə demək istəyirdi?

Azərbaycandan Avropaya  
“mavi yanacaq” axını

“Odlar yurdu” enerji 
keçidində region lideridir

İyul cazsevərlər ayıdır

Qarabağdakı Ermənistan əsgərləri:  
Meyitlər rəsmi İrəvanın yalanını üzə çıxardı

Dostunu mənə 
göstər...

Rəsmi qurumlar  
şayiələri təkzib edir

Susmaq doğrudanmı 
qızıldır?

Fransada iğtişaşlar 
səngimir
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Hayların  
Ağ evə  
ikitərəfli  
“hücumu”
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Azərbaycan Respublikası Konstitusiya 
Məhkəməsinin 25 illiyinə həsr olunmuş 

beynəlxalq konfransın iştirakçılarına
örmətli konfrans iştirakçıları

Konstitusiya Məhkəməsinin hörmətli 
hakimləri və əməkdaşları

Sizi Azərbaycan Respublikası Kons-
titusiya Məhkəməsinin 25 illiyinə həsr 
olunmuş “Konstitusiya normalarının 
tətbiqi vasitəsilə qanunvericiliyin inkişa-
fı” mövzusunda beynəlxalq konfransın 
açılışı ilə əlaqədar səmimi-qəlbdən sa-
lamlayıram.

Konstitusiya Məhkəməsinin hazırkı 
yubileyi Azərbaycan xalqının mummilli 
Lideri Heydər Əliyevin 100 illiyinin qeyd 
olunduğu dövrə təsadüf edir və bu, 
dərin simvolik məna kəsb edir. Məhz  
Heydər Əliyevin rəhbərliyi ilə hazırlana-
raq 1995-ci ildə qəbul edilmiş Azərbay-

can Respublikasının Konstitusiyasında 
Konstitusiya Məhkəməsinin əsas səla-
hiyyətləri, bu təsisatın dövlət hakimiyyə-
ti orqanları sistemində mühüm yeri və 
rolu müəyyən olunmuşdur.

tən illər ərzində Konstitusiya Məh-
kəməsi səmərəli fəaliyyəti ilə və qəbul 
etdiyi qərarlarla Azərbaycan Respub-
likası Konstitusiyasının aliliyinin təmin 
edilməsinə, insan hüquq və azadlıqla-
rının müdafiəsinə, milli qanunvericiliyin, 
dinamik dəyişən ictimai münasibətlərə 
uyğun olaraq, Konstitusiyanın müddəa-
ları nəzərə alınmaqla təkmilləşdirilmə-
sinə, cəmiyyətdə hüquq mədəniyyətinin 
və müxtəlif sahələrdə hüququn tətbiqi 
təcrübəsinin daha da inkişaf etməsinə 

dəyərli töhfə vermişdir.
Əminəm ki, Konstitusiya Məhkəmə-

si bundan sonra da ölkəmizdə hüquqi 
dövlət və konstitusionalizm ideya və 
prinsiplərinin həyata keçirilməsində 
səylərini əsirgəməyəcəkdir.

Azərbaycan Respublikası Konsti-
tusiya Məhkəməsinin hakimlərini və 
əməkdaşlarını 25 illik yubiley münasi-
bətilə təbrik edir, konfransın işinə mü-
və əqiyyətlər arzu edirəm

İlham ƏLİYEV, 
Azər ay an Res li as n n  

rezidenti

Bakı şəhəri, 03 iyul 2023-cü il

Konstitusiya Məhkəməsinin 25 illiyinə həsr 
olunmuş beynəlxalq konfrans 

Dünən Bakıda Azərbaycan Respublikası Konstitusiya Məhkəməsinin 
25 illiyinə həsr olunmuş “Konstitusiya normalarının tətbiqi vasitəsilə 
qanunvericiliyin inkişafı” mövzusunda beynəlxalq konfrans keçirilib. Tədbirdə 
Türkiyədən, Qazaxıstandan, Özbəkistandan, Rusiyadan, Albaniyadan, 
Belarusdan, Bolqarıstandan, Gürcüstandan, Qırğızıstandan, İndoneziyadan, 
Macarıstandan, Serbiyadan və Tailanddan nümayəndə heyətləri iştirak ediblər.

Konfrans iştirakçıları əvvəlcə Fəx-
ri xiyabana gələrək ümummilli lider  
Heydər Əliyevin xatirəsini ehtiramla yad 
edib, məzarı önünə gül və əklil qoyub-
lar. Sonra Şəhidlər xiyabanına gələn 
qonaqlar Azərbaycanın müstəqilliyi və 
ərazi bütövlüyü uğrunda mübarizədə 
canlarından keçmiş qəhrəman Vətən 
övladlarının da məzarları üzərinə tər 
çiçəklər düzüblər.

Konfransı açan Konstitusiya Məh-
kəməsinin sədri Fərhad Abdullayev 
Prezident İlham Əliyevin təbrik məktu-
bunu oxuyub. Dövlətimizin başçısına 
Konstitusiya Məhkəməsinin kollektivi 
və konfrans iştirakçıları adından dərin 
təşəkkürünü və minnətdarlığını bildirən 
F.Abdullayev qeyd edib ki, Prezidentin 
bu sahədə görülən işlərə verdiyi qiymət 
yüksək etimad təzahürüdür.

Daha sonra F.Abdullayev qeyd edib 
ki, bu il mayın 10-da ümummilli lider 
Heydər Əliyevin anadan olmasının 100 
ili tamam oldu. Prezidentin sərəncamı 
ilə ulu öndərin 100 illik yubileyi mü-
nasibətilə 2023-cü ilin Azərbaycanda  
“Heydər Əliyev İli” elan olunması dahi 
şəxsiyyətin əziz xatirəsinə əbədi ehtira-
mın bariz nümunəsidir. 

Sədr Heydər Əliyevin müəlli iyi ilə 
1995-ci il noyabrın 12-də ümumxalq 
səsverməsi yolu ilə müstəqil ölkəmizin 
ilk Konstitusiyasının qəbulu üzərində 
dayandı. O, referendum yolu ilə qəbul 
edilmiş Əsas Qanunumuzun ölkəmizdə 
demokratik, hüquqi dövlət, vətəndaş 
cəmiyyətinin yaradılmasına və hüquq 
sisteminin müasir tələblərə uyğun for-
malaşmasına geniş imkanlar açdığı-
nı vurğulayıb. F.Abdullayev bildirib ki, 
insan hüquq və azadlıqlarının müda-
fiəsini dövlətin ali məqsədi elan etmiş 
Konstitusiyanın aliliyinin təmin edilmə-
si, sənəddə təsbit olunmuş hüquq və 
azadlıqların dövlət tərəfindən müdafiəsi 

məqsədilə 1998-ci il iyulun 14-də Azər-
baycan Respublikasının Konstitusiya 
Məhkəməsi yaradılıb. 

Sədr Konstitusiya Məhkəməsinin 
fəaliyyətindən danışaraq qeyd edib ki, 
qurum insan hüquq və azadlıqlarının 
müdafiəsi ilə bağlı missiyasını həyata 
keçirərkən, ilk növbədə Konstitusiyanın 
müddəalarını rəhbər tutur. F.Abdullayev 
onu da bildirib ki, rəhbərlik etdiyi ədalət 
məqamı 25 il ərzində 545 qərar və 160 
qərardad qəbul edib. Hüquqi dövlət 
quruculuğuna öz töhfəsini vermiş hə-
min sənədlərdə Əsas Qanunun aliliyi-
nin təmin edilməsinə yönəlmiş mühüm 
hüquqi mövqelər əksini tapıb.  

Konstitusiya Məhkəməsi ötən müd-
dətdə hüquq və azadlıqların müdafiə-
si üzrə işini daim təkmilləşdirib, bey-
nəlxalq təcrübəni, o cümlədən İnsan 
Hüquqları üzrə Avropa Məhkəməsinin 
presedent hüququnu, həmçinin “İnsan 
hüquqlarının və əsas azadlıqların mü-
dafiəsi haqqında” Konvensiya və ona 
dair Protokolları tətbiq etməyə çalışıb. 
Həmçinin, xarici ölkələrin konstitusiya 
nəzarəti orqanları ilə,  beynəlxalq təşki-
latlarla əlaqələrini genişləndirib. 

Tədbirdə iştirak edən Milli Məclis 
sədrinin birinci müavini Əli Hüseyn-
li, ədliyyə naziri Fikrət Məmmədov, Ali 
Məhkəmənin sədri İnam Kərimov, İnsan 
Hüquqları üzrə müvəkkil (ombudsman) 
Səbinə Əliyeva, Baş prokurorun müavi-
ni Heydər Məmmədov və Vəkillər Kol-
legiyasının sədri Anar Bağırov təbrik 
nitqləri ilə çıxış ediblər. 

Daha sonra konfransda Türkiyə 
Respublikası Konstitusiya Məhkəmə-
sinin sədri Zühtü Arslan “Fərdi şikayət: 
Türkiyədə son inkişa ar”, Serbiya Res-
publikası Konstitusiya Məhkəməsinin 
sədri xanım Snejana Markoviç “Əsas 
konstitusiya prinsiplərinin müdafiəsin-
də Konstitusiya Məhkəməsinin rolu”, 

Qazaxıstan Respublikası Konstitusiya 
Məhkəməsinin sədri xanım Elvira Azi-
mova “Qanunun aliliyi və insan hüquq-
larının müdafiəsi üzrə öhdəliklərə əməl 
olunmasına konstitusiya nəzarətinin 
səmərəliliyi”, Albaniya Respublikası 
Konstitusiya Məhkəməsinin sədri xa-

nım Holta Zaçay “Albaniya Konstitusi-
ya Məhkəməsi məhkəmə islahatları və 
konstitusiya dəyişiklikləri fonunda - əldə 
edilmiş nəticə”, Bolqarıstan Respublika-
sı Konstitusiya Məhkəməsinin sədri xa-
nım Pavlina Panova “Ənənə və tərəqqi 
arasında tarazlıq”, Qırğız Respublikası 
Konstitusiya Məhkəməsinin sədri Emil 
Oskonbayev “Konstitusiya nəzarəti 
orqanının məhkəmə fəallığının qanun-
vericiliyin inkişafına təsiri”, İndoneziya 
Respublikası Konstitusiya Məhkəməsi-
nin sədri Anvar Usman “İndoneziyada 
qanunvericiliyin inkişafına töhfə veril-
məsində insan hüquqlarının və qanu-
nun aliliyinin rolu”, zbəkistan Respub-
likası Konstitusiya Məhkəməsinin sədri 
Mirza Uluqbek Abdusalomov “ zbəkis-
tanda konstitusiya islahatı və konstitusi-
ya nəzarətinin inkişafının yeni mərhələ-
si”, Belarus Respublikası Konstitusiya 
Məhkəməsinin hakimi xanım Alla Bo-
dak “Konstitusiya nəzarəti: qanunveri-
ciliyin konstitusiyalaşdırılması”, Rusiya 
Federasiyası Konstitusiya Məhkəməsi-
nin hakimi Qadis Hacıyev “Rusiya Fe-
derasiyası qanunvericiliyinin konstitu-
siya əsaslarının formalaşdırılmasında 
Konstitusiya Məhkəməsinin iştirakı”, 
Bakı Dövlət Universitetinin Əmək və 
ekologiya hüququ kafedrasının müdiri 
Alış Qasımov “Əmək məzuniyyətlərinin 
hüquqi tənzimlənməsi: mövcud boşluq-
lar və onların konstitusiya normalarının 
şərhi vasitəsilə aradan qaldırılması” və 
Azərbaycan Respublikası Konstitusiya 
Məhkəməsinin hakimi Rövşən İsmayı-
lov “Konstitusiya nəzarəti orqanlarının 
təcrübəsində qanunların konstitusiyaya 
uyğun təfsiri” mövzularında çıxış edərək 
təmsil etdikləri ölkələrdə konstitusiya 
ədalət mühakiməsi sahəsində mövcud 
təcrübəni təqdim ediblər. Məruzə və 
çıxışlardan sonra müzakirələr və geniş 
fikir mübadiləsi aparılıb. 

Zərdab rayonunun Ağabağı–Kəndəbil–Şıxbağı–Nəzəralılı 
avtomobil yolunun tikintisi ilə bağlı tədbirlər haqqında

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Sərəncamı
Azərbaycan Respublikası Konstitusi-

yasının 109-cu maddəsinin 32-ci bəndini 
rəhbər tutaraq qərara alıram:

1 .  Dörd min nəfər əhalinin yaşadığı 4 
yaşayış məntəqəsini birləşdirən Ağaba-
ğı–Kəndəbil–Şıxbağı–Nəzəralılı avtomo-
bil yolunun tikintisi məqsədilə Azərbaycan 
Respublikasının 2023-cü il dövlət büdcə-
sində nəzərdə tutulmuş Azərbaycan Res-
publikası Prezidentinin ehtiyat fondun-
dan Azərbaycan Avtomobil Yolları Dövlət 
Agentliyinə 6,4 milyon (altı milyon dörd 
yüz min) manat ayrılsın.

2. Azərbaycan Respublikasının Maliy-
yə Nazirliyi bu Sərəncamın 1-ci hissəsin-
də göstərilən məbləğdə maliyyələşməni 
təmin etsin.

3. Azərbaycan Respublikasının Nazir-
lər Kabineti bu Sərəncamdan irəli gələn 
məsələləri həll etsin.

İlham ƏLİYEV, 
Azər ay an Res li as n n  

rezidenti

Bakı şəhəri, 4 iyul 2023-cü il

Birləşmiş Malay Milli Təşkilatı YAP ilə çoxşaxəli 
əlaqələrin qurulmasında maraqlıdır

Dünən Yeni Azərbaycan Partiyasının Mərkəzi Aparatında ölkəmizdə səfərdə 
olan Malayziyanın Birləşmiş Malay Milli Təşkilatının nümayəndə heyəti ilə 
görüş keçirilib.

Görüşdə YAP Sədrinin müavi-
ni-mərkəzi Aparatın rəhbəri Tahir Bu-
daqov Malayziyanın Azərbaycan üçün 
dost ölkə olduğunu deyib. Bu il iki ölkə 
arasında diplomatik münasibətlərin qu-
rulmasının 30 illiyinin qeyd olunduğunu 
xatırladan YAP Sədrinin müavini Azər-
baycanla Malayziya arasında müxtəlif 
sahələri əhatə edən qarşılıqlı faydalı mü-
nasibətlərin inkişafı üçün geniş imkanların 
olduğunu diqqətə çatdırıb.

Malayziyanın Cohor ştatının nazi-

ri, UMNO Gənclər Birliyinin rəis müavini 
Mohd Hairi Bin Mad Shah təmsil etdiyi 
təşkilatın Yeni Azərbaycan Partiyası ilə 
çoxşaxəli əlaqələrin qurulmasında və in-
kişafında maraqlı olduğunu bildirib. O, 
YAP-ın gənclər siyasəti sahəsində təc-
rübəsinin onlarda xüsusi maraq doğur-
duğunu və bu istiqamətdə qarşılıqlı fikir 
mübadiləsinin aparılmasının böyük önəm 
daşıdığını vurğulayıb.

“Xalq qəzeti”

Türkiyənin Xarici işlər naziri 
Azərbaycana gəlir

Türkiyənin Xarici işlər naziri 
Hakan Fidan Azərbaycan xarici işlər 
naziri Ceyhun Bayramovun dəvəti ilə 
Azərbaycana səfər edəcək.

Bu barədə Türkiyə XİN məlumat yayıb.
Qeyd olunub ki, o, iyulun 5-6-da Bakı-

da təşkil olunacaq Qoşulmama Hərəkatı 
Koordinasiya Bürosu nazirlərinin görü-
şünə qatılacaq.

Nazirin toplantı çərçivəsində keçirilə-
cək Qoşulmama Hərəkatının Fələstin Na-
zirlər Komitəsinin iclasında və ümummilli 
lider Heydər Əliyevin anadan olmasının 

100 illiyi münasibətilə keçiriləcək tədbirdə 
iştirak edəcəyini bildirilib.

Xarici İşlər Nazirliyinin ABŞ-ın 
Müstəqillik Günü münasibətilə təbriki

Bu barədə Xarici İşlər 
Nazirliyinin “Twitter” səhifəsində 
paylaşım edilib.

“4 iyul – Amerika Birləşmiş Ştat-
larının Müstəqillik Günü münasibətilə 
ABŞ hökumətini və xalqını səmimi 
qəlbdən təbrik edir və ən xoş arzuları-
mızı bildiririk  Biz ölkələrimiz arasında 
əməkdaşlığın daha da dərinləşəcə-
yinə ümid edirik”, – paylaşımda qeyd 
olunub.

Azərbaycanlı deputat ATƏT PA-nın 
komitə sədri seçilib

İyulun 3-də ATƏT PA-nın Kanadanın Vankuver şəhərində keçirilən 30-cu 
illik sessiyasında qurumun İqtisadi məsələlər, ətraf mühit, elm və texnologiya 
Baş Komitəsinin sədri vəzifəsinə seçkilər keçirilib. 

Seçkilərdə Azərbaycan nümayəndə 
heyətinin rəhbəri Azay Quliyev və Avst-
riya nümayəndə heyətinin, həmçinin Ya-
şıllar Partiyasının üzvü David Stüqmüller 
iştirak ediblər. Gizli səsvermə nəticəsin-
də Azay Quliyev 50 səs, David Stüqmül-

ler 23 səs toplayıb. Beləliklə, azərbay-
canlı deputat ATƏT PA-nın komitə sədri 
seçilib.  

Qeyd edək ki, ATƏT PA-nın komitə 
sədri seçilmiş deputatlar həm də Büro 
üzvü sayılırlar.
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ABŞ-ın İrəvandakı  
səfiri nə demək istəyirdi?

Xanım diplomat pozitivdir: Həm öz ölkəsinin mövqeyini müdaifə 
edir, həm gülüş doğuran fikirlər səsləndirir, həm də təəccübləndirir 

ABŞ-ın Ermənistandakı 
səfiri Kristina Kuinnin 
ölkənin İctimai Televiziyasına 
müsahibəsini iki müstəvidə 
təhlil etmək mümkündür. 
Birincisi, Qarabağ erməniləri 
ilə bağlı təminatlar, ikincisi, 
Vaşinqtonun Azərbaycanla 
Ermənistan arasında sülh 
vasitəçiliyi. 

mumən, xanım Kuinn müsahibə-
sində, faktiki olaraq, ölkəsinin mövqe-
yini dolğun şəkildə ortaya qoyur. Eyni 
zamanda, çalışır ki, həmin mövqe Er-
mənistan cəmiyyətində qəbul edilsin. 
Onun Birləşmiş Ştatların baxış buca-
ğına hayların hörmətlə yanaşmalarına, 
sözünə etimad göstərmələrinə çalışdı-
ğı aşkardır. 

Əlbəttə, ABŞ səfiri Ermənistanın 
İctimai Televiziyasının efirinə buraxıl-
dığından, düşünmək mümkündür ki, 
ölkədə onun təmsil etdiyi dövlətə inam 
var. Əks halda, telekanalda Kuinni 
danışdırmağa maraq yaranmazdı. O 
da mümkündür ki, baş nazir Nikol Pa-
şinyanın administrasiyası ictimai rəyə 
Vaşinqton təmsilçisinin fikirləri ilə təsir 
göstərərək, daxildəki aqressiv ritorika-
nı yumşaltmaq niyyətindədir. 

Hər halda, Birləşmiş Ştatların öz 
sülh missiyasının uğuru üçün həmin 
ritorikanın aradan qalxmasında ma-
raqlı olduğunu da söyləməliyik. Nəzərə 
alaq ki, Azərbaycanın və Ermənistanın 
xarici işlər nazirlərinin iyunun 27-29-
da Vaşinqtonda keçirilmiş görüşü əv-
vəlki təmasın (1-4 may danışıqlarının 
– red.) uğurunun davamı baxımından 
əhəmiyyətli sayılmadı. Deməli, necəsə 
vəziyyəti xilas etmək, yenidən təşəb-
büsə yiyələnmək lazımdır. Bu mənada 
xanım səfirin dediklərini pozitiv qiy-
mətləndirmək və anlayışla qarşılamaq 
mümkündür. Amma...

Beləliklə, ABŞ-ın Ermənistandakı 
ali diplomatik təmsilçisi deyir ki, Bir-
ləşmiş Ştatlar İrəvan və Bakı arasında 
uzun müddətdir davam edən qarşıdur-
manın hərbi həll yolunun istisnalığını 
açıq şəkildə bildirib. “Biz hərbi alov-
lanmaların danışıqlar üçün əlverişli ol-
madığını söylədik. Bütün tərə əri fikir 
ayrılıqlarının danışıqlar yolu ilə həllinə 
çağırdıq. Görürük ki, regionun prob-
lemlərinin aradan qaldırılmasının yolu 
davamlı sülhdən keçir”, – deyən səfi-
rin sözlərinə görə, ABŞ Ermənistanla 
Azərbaycan arasındakı danışıqları 
dəstəkləməkdə davam edəcək. 

Bəli, XİN rəhbərlərinin sonuncu 
səmərəsiz Vaşinqton görüşündən son-
ra ABŞ vasitəçiliyinə impuls vermək la-
zım idi ki, bunu xanım Kuinn müəyyən 
qədər bacardı. O, Birləşmiş Ştatların 
Dövlət katibi Entoni Blinkenin iyunun 
27-29-da keçirilmiş danışıqları (Azər-
baycan və Ermənistan XİN başçılarının 
– red.) konstruktiv adlandırdığını da 
xatırlatdı. Bildirdi ki, ölkəsinin məqsədi 
regionda hər kəsə davamlı və ədalətli 
sülh gətirəcək nəticəyə nail olmaqdır. 

Səfirin fikirlərindəki maraqlı 
məqamlardan biri də onun Azərbay-
can–Ermənistan münasibətlərinin ni-
zamlanması fonunda Qərbin Rusiyanı 
Cənubi Qafqazdan sıxışdırmaq cəhd-
lərinə münasibətidir. Kuinn ölkəsinin 
Qarabağ münaqişəsinin universal həlli 
planını irəli sürdüyünü vurğulayıb, nəti-
cə etibarilə özünə ünvanlanmış konk-
ret sualdan yayınıb. Əlbəttə, bölgənin 
ABŞ üçün çox vacibliyini bildirməyi 
unutmayıb. Onun söylədiklərindən ən 
maraqlısı isə budur: “ABŞ hesab edir 
ki, Ermənistan suveren dövlət kimi 
müttəfiqlərinin və tərəfdaşlarının kim 
olduğuna (o cümlədən İran məsələsin-
də) qərar verə bilər. ABŞ Avropada və 
Cənubi Qafqazda sülh görmək istəyir 
və bunun üçün hər kəslə danışmağa 
hazırdır”.

Göründüyü kimi, səfir xanım vurğu-
nu Ermənistanın müstəqilliyi üzərinə 
qoyur. Yəni, faktiki olaraq, Rusiyanın 
Cənubi Qafqazdan sıxışdırılması pla-
nını, belə demək mümkünsə, ictima-
iləşdirmir. Dolayısı ilə, məsələni İrə-
vanın müstəqil şəkildə verəcəyi qərar 
kontekstində qiymətləndirir. Bu an-
lamda səfirin entuziazmı işə saldığını 
da söyləmək mümkündür: “ABŞ nə 
etməyə çalışır  Sülh gətirməyə. Biz 
bunu ən yaxşı bildiyimiz şəkildə edirik: 
tərə əri bir yerə, bir araya gətirmək, 
onların sülhə doğru hərəkət edə bilə-
cəkləri nöqtədən keçmələrinə kömək 
göstərmək. ABŞ insan həyatlarına təh-

lükə yarada biləcək sərhəd atışmaları-
nın əleyhinədir. Biz tərə əri qoşunlarını 
geri çəkməyə çağırırıq. mid edirik ki, 
onlar bununla bağlı razılığa gələcək-
lər”.

* * *
İndi isə keçək Birləşmiş Ştatların 

Ermənistandakı səfirinin müsahibəsin-
dəki “əmma”lardan birincisinə. O, Azər-
baycanın “Zəngəzur dəhlizi” adlandır-
dığı məsələyə münasibət bildirərkən, 
ölkəmizin savaş ritorikasından yarar-
landığını vurğulayıb. Əlbəttə, baxışını 
diplomatikliyini qorumaq şərtilə ortaya 
qoyub. “Biz tərə əri nəqliyyat infrast-
rukturunun müzakirəsinə təşviq edirik, 
lakin müzakirələri onlar özü aparırlar”, 
– deyən və rəsmi Vaşinqtonun Ermə-
nistanın infrastrukturunun inkişafına 
yardımını xatırladan səfirin fikirlərin-
dən anlaşılan budur ki, sözügedən 
məsələyə dəhliz məntiqindən, yaxud 
hansısa digər rakursdan yanaşmaq, 
Bakının və İrəvanın öz öhdəliyinə bu-
raxılır. Təxminən belə: Nə edirsinizsə 
edin, biz razılaşacağıq, ancaq da-
va-şavasız. 

Belə düşünmək də mümkündür ki, 
ABŞ “Zəngəzur dəhlizi” müstəvisində 
daha qərarlı və güclü tərəfi dəstək-
ləyəcəkdir. Nəzərə alaq ki, Azərbay-
can dövləti məsələdə prinsipialdır və 
mövqeyini kifayət qədər əhatəli əsas-
landırmağı bacarır. Artıq dəhliz mən-
tiqi dünya tərəfindən qəbul edilir. Əs-
lində, səfir Kuinn də cavabı ilə bunu 
təsdiqləməkdədir. Yəni, haqqında söz 
açdığımız ilk “əmma”ya beləcə bəraət 
qazandırmaq mümkündür. Keçək ikin-
ciyə.

Vaşinqtonun İrəvandakı ali diplo-
matik nümayəndəsi, eyni zamanda 
bildirib ki, ABŞ Qarabağda yaşayanla-
rın hüquqlarının və təhlükəsizliklərinin 
Azərbaycanın daxilində qorunacağına 
inanır və ümid edir. Məlumdur ki, Er-
mənistanda belə bir fikir var: Qarabağ 
Azərbaycanın bir hissəsidirsə, ölkənin 
yeritdiyi siyasəti nəzərə alsaq, orada 
yaşayan ermənilərin təhlükəsizliklə-
rinin və hüquqlarının müdafiəsi qey-
ri-mümkündür. Səfir Kuinn bu kimi 
təlaşlara, daha doğrusu, qəsdən yara-
dılan süni qorxu mühitinə şərh verməsi 
ilə diqqət çəkib. Onun sözlərinə görə, 
ABŞ Qarabağ ermənilərinin hüquq-
larının və təhlükəsizliyinin təminatına 
inanır: “Biz inanırıq ki, bu məqsədə 
çatmaq üçün bütün iştirakçılar əmək-
daşlıq etməlidir. ABŞ bu yanaşmanı 
dəstəkləyir və bütün tərə əri hüquqla-
rın və təhlükəsizliyin (Qarabağ sakinlə-
rinin - red.) müdafiəsini təmin etməyə 
çağırır. Bütün tərə ər bu mövzuda da-
nışıblar və indi bunun üçün düzgün həll 
yolunu tapmaq vacibdir”.

Xanım səfir bir qədər də dəqiqləş-
dirmə apararaq bildirib ki, ABŞ Qara-
bağ əhalisinin hüquq və təhlükəsiz-
liyinin qorunmasının zəruriliyini açıq 
şəkildə bəyan edib. O, danışıqların 
bu məqsədə çatmağa gətirib çıxar-
malı olduğunu deyib: “Mən şəxsən 
inanıram ki, insanlar öz evlərində 
özlərini təhlükəsiz hiss etməli və öz 
icmalarına cəlb olunmalıdırlar. Danı-
şıqlar prosesində bu prinsiplər təmin 
edilməlidir”.

Əlbəttə, ABŞ səfirinin ölkəsinin po-
zitiv ahəngə söykənmiş, ilk baxışdan, 
səmimi təsir bağışlayan və problemin 
həllinə səmimi təşəbbüs göstərmək yö-
nümlü mövqeyinə aydınlıq gətirməsi, 
ayrı-ayrı detallara toxunması təqdirə-
layiqdir. Hiss olunur ki, Vaşinqton Ba-
kı-İrəvan tənzimləməsinin xırdalıqları-
na nüfuz etmiş durumdadır. Diplomatın 
xüsusən yuxarıdakı sitatda diqqətə 
çatdırdığımız, o cümlədən, Qaraba-
ğın Azərbaycanın tərkibindəki yerinin, 

bölgənin erməni əhalisinin təhlükəsiz-
lik və hüquq təminatları ilə Bakı tərə-
findən əhatə olunmasının vacibliyini 
önə çəkməsi müsbət məqamlardır. Ən 
başlıcası isə xanım səfir Ermənistanın 
mövcud sahədə beynəlxalq təminat 
iddiasından söz açmır. Bəs, “əmma” 
nədədir  

ABŞ-ın Ermənistandakı səfiri 
problemləri aradan qaldırmaq üçün 
Bakı–Xankəndi dialoqundan söz açır. 
Halbuki, Azərbaycan məsələnin belə 
qoyuluşu ilə razı deyil. lkəmizin irəli 
sürdüyü formulda Qarabağ erməniləri 
ilə danışıqlar əsas yer tutur, Xankən-
dini, yəni oradakı separatçı rejimi hər 
hansı şəkildə qəbul etmək gündəliyi-
mizdə qətiyyən yoxdur. 

Bakı reinteqrasiya tərəfdarıdır. 
Yəni, Qarabağ erməniləri uzun müddət 
ayrı düşdükləri mərkəzi hakimiyyətə 
uyğunlaşmalıdırlar. Uyğunlaşmalı və 
bölgənin sosial çətinliklərinin həllində 
iştirak etməli, təşəbbüs göstərməlidir-
lər. Bu prosesdə hüquq və azadlıqlar-
dan faydalanma olduğu kimi, vətəndaş 
məsuliyyətinin dərki də var. Xanım 
Kuinn də dialoq məntiqini deyil, məhz 
bunu tərəqqi üçün düzgün yol sayma-
lıdır. O, nəzərə almalıdır ki, özünün 
də bildirdiyi kimi, Qarabağ əhalisinin 
hüquqlarının və təhlükəsizliyinin qo-
runmasının təmin ediləcəyi dinc gələ-
cəyə yol tapmaq üçün hər iki tərəfi 
narahat edən məsələləri tam başa 
düşməyin yolu vurğuladığımız kimidir. 
Erməni avantürizminə, azacıq da olsa, 
işıq yeri göstərən təkli ərin gündəmə 
dürtülməsi, əsla mümkün deyil. 

Sonda ABŞ-ın Ermənistanda-
kı səfirinin müsahibəsindəki maraqlı 
məqamlardan birinə də diqqət yetirək. 
Xanım Kuinn ATƏT-in artıq canını tap-
şırmış olan Minsk qrupundan söz açır. 
Görünür, ona ünvanlanmış sualın tə-
sirindəndir. Əks halda, diplomatın bir-
dən-birə bu ölü qurumun adını çəkəcək 
qədər qeyri-korrekt olduğunu düşün-
mürük. Ola bilər, diplomat bu mövzu-
dakı fikirləri ilə, bir növ, “ölünün dalınca 
pis danışmazlar” deyimini yada salmaq 
istəyib. 

Xanım Kuinn bildirib ki, bəs, ATƏT-
in Minsk qrupu öz işini davam etdirir. 
Onun sözlərinə möhkəm gülmək istə-
yirdik ki, diplomatın öz cümləsinin so-
nunu başa düşülməyəcək tərzdə də-
yişdirdiyini görürük: “ATƏT-in Minsk 
qrupu öz işini davam etdirir və gələ-
cəkdə bu formatda konstruktiv iş im-
kanı yaranarsa, ABŞ buna müdaxilə 
etməyəcək”. 

Bunu, yəni səfirin sözünə düzəli-
şini, müəyyən mənada, başa düşdük. 
Amma xanım diplomatın daha sonra 
dediklərindən belə çıxır ki, ATƏT-in 
Minsk qrupundakılar hazırda fərqli 
yolun yolçularıdırlar. Onun sözlərinə 
görə, Birləşmiş Ştatlar qurumun ko-
ordinasiya qrupunda Ermənistan və 
Azərbaycan arasında danışıqları irəli 
aparmaq üçün yollar və imkanlar ax-
tarır. Lakin Ukraynadakı hadisələr fo-
nunda Avropa İttifaqı ilə əməkdaşlığa 
üstünlük verir. 

Yəqin, dəyərli oxucularımız da səfir 
Kuinnin bu dolaşıq fikirlərinə ürəkdən 
güldülər. Çünki Azərbaycan–Ermənis-
tan münasibətlərinin nizamlamasında 
tamam başqa müstəvidə vasitəçilik 
həyata keçirən ölkənin rəsmi təmsilçi-
sinin dilə gətirdiklərinə başqa cür reak-
siya verməsi sadəcə olaraq, mümkün 
deyil. Nə etsin, diplomatik fəaliyyət 
göstərərək ölkəsini təmsil etməyin bu 
sayaq zoğallamaları da ola bilir.

Ə.CAHAN İRO L ,  
“Xalq qəzeti”

Məlum olduğu kimi, Azərbaycan Ordusunun iyunun 28-də keçirdiyi 
“Qisas-2” əməliyyatı zamanı öldürülən beş erməni hərbçisindən ikisinin 
meyiti Ermənistana təhvil verildi. “Qisas-2” əməliyyatı fonunda baş 
verənlər Ermənistan və onun bölgədəki hərbi təxribatları, həmçinin, 
rəsmi İrəvanın Qarabağdakı separatçılarla əlaqələri ilə bağlı bir sıra 
məqamları üzə çıxardı. Bunlardan biri Ermənistanın Qarabağa heç bir 
çağırışçı göndərmədiyi, separatçılara hərbi dəstək vermədiyi ilə bağlı 
yalanlarının konkret faktlar əsasında ifşasıdır. 

Məlum hadisələr axarında baş 
verən maraqlı məqamlardan biri də 
ortada 5 erməni cəsədinin olmasına 
baxmayaraq, Ermənistanın bu cəsəd-
lərdən yalnız 4-nü təsdiqləməsi ilə 
bağlıdır. İrəvanın itki sayını 5 deyil, 4 
göstərməsi istər-istəməz suallar doğu-
rur: “Yiyəsiz” meyit kimindir  İrəvanın 
cəsədlərdən 1-ni inkar etməsinə səbəb 
nədir  

İndiki məqamda bu sualların dəqiq 
cavabı yalnız Ermənistan hərbi-siyasi 

rəhbərliyinə məlum olsa da, mövcud 
vəziyyət ortalıqda qalan, nə Ermənista-
nın, nə də Qarabağdakı separatçıların 
sahib çıxmadığı həmin meyitin muzdlu 
döyüşçü olması ehtimalını gücləndirir. 
Çox güman ki, insan resursu baxımın-
dan ciddi problem yaşayan Ermənistan 
Qarabağa çağırışçılarla yanaşı, digər 
dövlətlərdən olan muzdluları da cəlb 
etmişdir. 

Əcnəbi muzdluların Qarabağda 
xidmətə cəlb edilməsi separatçıları əs-
gər ehtiyatı ilə təmin etməklə yanaşı, 
döyüş itkilərinin ictimaiyyətdən gizlət-
məkdə də kömək edir. Həmin muzd-
luların xidmətə cəlb olunması rəsmi 
sənədlərə daxil edilmədiyi üçün onların 
ölümü də bu sənədlərdə əksini tapmır. 
Nəticədə Ermənistan döyüş itkilərini, 
əslində, olduğundan daha az göstər-
mək imkanı qazanır. Lakin “Qisas-2” 
əməliyyatı nəticəsində məhv edilən bü-
tün düşmən hərbçilərinin cəsədi Azər-
baycan ərazisində qaldığı üçün Ermə-
nistanın muzdlu hərbçinin meyitindən 
qurtulmaq imkanı olmayıb. Ona görə 
də İrəvan 4 erməni hərbçisinin öldü-
rüldüyünü etiraf etsə də, ortada qalan 
cəsəd haqqında israrla susmaqdadır.

“ lü canlılar”ın harayı 

Baş verənlər fonunda diqqət çəkən 
maraqlı məqamlardan biri də Ermənis-
tanın Azərbaycandan cəmi iki cəsədi 
təhvil almasıdır. Bu və həmin şəxs-
lərin İrəvandakı hərbi qəbiristanlıqda 
– Erablurda torpağa tapşırılması bəzi 
mətləblərdən xəbər verir. Bu, eyni 
zamanda, Ermənistandan Qaraba-
ğa göndərilən çağırışçılar olduğunu 
göstərir. Sosial şəbəkələrin erməni 
seqmentində Azərbaycan hərbçiləri 
tərəfindən məhv edilmiş Ervand Ta-
devosyan və Samvel Torosyanla bağlı 
yayılan sənədlər də onların Ermənis-

tandan Qarabağa göndərilən hərbi 
çağırışçılar olduğunu təsdiqləyir. Yəni, 
həm hər iki hərbçiyə aid sənədlər, həm 
də Qarabağda deyil, İrəvanda basdı-
rılmaları onların Ermənistan vətəndaşı 
olduğunu, Qarabağda qanunsuz xid-
mətə cəlb edildiyini göstərir. Buna görə 
də Ermənistan məhz öz vətəndaşı olan 
iki erməni hərbçisinin cəsədini almaqla 
işini bitmiş hesab edir, digər cəsədləri 
almağa maraq belə göstərmir. 

İrəvan 2020-ci il 10 noyabr 
 bəyanatını pozmaqda davam edir

“Qisas-2” əməliyyatı ilə məhv edilən 
düşmən hərbçilərindən ikisinin Ermə-
nistan vətəndaşı olması İrəvanın 10 no-
yabr 2020-ci il tarixli üçtərə i Bəyanatı 
pozmaqda davam etdiyini, Qarabağa 
silah-sursatla yanaşı, həm də canlı  
qüvvə göndərdiyini təsdiqləyir. İrəvan-
da basdırılan cəsədlər sübut edir ki, Er-
mənistan rəhbərliyinin Qarabağa hərbi 
yardım göstərmədiyi ilə bağlı bugünə 
qədər səsləndirdiyi bütün bəyanatlar 
yalandır və Paşinyan rejimindəkilərin 
heç bir fikrinin doğruluğuna etibar et-
mək olmaz. 

Həmçinin, Ermənistan vətəndaş-
ları olan Ervand Tadevosyan və Sam-
vel Torosyanın Qarabağda xidmətə 
göndərilmələri faktı Qarabağdakı 
separatçıların sıralarında çox sayda 
Ermənistan vətəndaşının olduğunu 
göstərir. Bu isə o deməkdir ki, İrəvan 
üçtərə i Bəyanatı pozur, Qarabağda 
hərbi mövcudluğunu davam etdirir və 
bölgədə müharibədən sonra yaranmış 
status-kvonu dəyişməyə cəhd göstərir. 

Qarabağ ermənilərinin dirisi kimi, 
ölüsünə də hörmət qoyulmur

İrəvanın cəsədlərlə bağlı sərgilədiyi 
mövqe Ermənistanın Qarabağdakı er-
mənilərə olan ögey münasibətinin də 
göstəricisidir. Belə ki, İrəvan 5 cəsəd-
dən yalnız 2-nə sahib çıxmaqla, Qara-
bağdakı ermənilərin dirisi kimi, ölüsünə 
də hörmət qoymadığını sübut etdi. Əl-
bəttə, məhv edilənlər muzdlular deyil-
lərsə. Hərçənd, gərək İrəvan muzdlula-
ra da sahib çıxsın. Yəni, onları bölgəyə 
gətirdiyini etiraf etsin. 

Seym r ƏLİYEV

Qarabağdakı Ermənistan 
əsgərləri: Meyitlər rəsmi 
İrəvanın yalanını üzə çıxardı

Azərbaycan Respublikası Nazirlər Kabinetinin Qərarı
  213      Bakı şəhəri, 25 iyun 2023-cü il

“Nəqliyyat vasitələrinin parklanması-
na görə ödənişin məbləği”nin təsdiq edil-
məsi haqqında

“Yol hərəkəti haqqında” Azərbaycan 
Respublikasının Qanu-nunda dəyişiklik-
lər edilməsi barədə” Azərbaycan Res-
publikasının 2016-cı il 16 dekabr tarixli 
467-VQD nömrəli Qanununun tətbiqi 
haqqında” Azərbaycan Respublikası 
Prezidentinin 2017-ci il 23 fevral tarixli 
1268 nömrəli Fərmanının 1.2.5-ci yarım-
bəndinin icrasını təmin etmək məqsədilə 
Azərbaycan Respublikasının Nazirlər 
Kabineti qərara alır:

1. “Nəqliyyat vasitələrinin parklanma-
sına görə ödənişin məbləği” təsdiq edil-
sin (əlavə olunur).

2. Bu Qərar dövlət avtomobil yolla-
rında təşkil edilmiş parklanma yerlərinə 
şamil edilir.

3. Bu Qərarda dəyişiklik Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin 2002-ci il 24 
avqust tarixli 772 nömrəli Fərmanı ilə təs-
diq edilmiş “İcra hakimiyyəti orqanlarının 
normativ hüquqi aktlarının hazırlanma-
sı və qəbul edilməsi qaydası haqqında 
Əsasnamə”nin 2.6-1-ci bəndinə uyğun 
edilə bilər.

4. Bu Qərar dərc edildiyi tarixdən 30 
(otuz) gün sonra qüvvəyə minir.

Əli ƏSƏDOV 
Azər ay an Res li as n n  

Ba  naziri
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...Azərbaycanın da 
addımları adekvat olacaq

ə əli i səhifədə
Cənubi Qafqazda marağı olan bütün 

siyasi dairələrin hər birinə gün kimi ay-
dındır ki, İlham Əliyev həmin mesajları 
təkcə Ermənistan rəhbərliyinə göndər-
mir. Çünki biz həmin  rəhbərliyin “gücü-
nü” də görmüşük, sözünü də. Cəsarəti 
yatmış şəhəri bombalamağa, xəstələri, 
qocaları, uşaqları qətlə yetirməyə çatır. 
Sözündə isə heç  bir gün də “duruş gə-
tirə bilmir” və ona görə də beynəlxalq 
aləmdə artıq İrəvana inanan, demək 
olar ki, qalmayıb. 

Prezident, müzə ər Ali Baş Koman-
dan İlham Əliyev çıxışında dedi ki, İkin-
ci Qarabağ müharibəsindən sonra ordu 
quruculuğu prosesi daha geniş vüsət 
almışdır: “Çünki dünyada geosiyasi 
vəziyyət gərginləşir, bölgəmizdə yeni 
təhdidlər mövcuddur, Ermənistanda 
revanşist qüvvələr baş qaldırır. Bütün 
bunları nəzərə alaraq, ordumuzun daha 
da gücləndirilməsi vəzifəsi bir nömrə-
li vəzifə olaraq qalır. Buna nail olmaq 
üçün, təbii ki, kompleks tədbirlər görü-
lür. Vətən müharibəsindən sonra yeni 
silahların alınması prosesi davam edir 
və artıq bir çox kontraktlar imzalanmış-
dır  –  həm yeni pilotsuz uçuş aparatları-
nın ölkəmizə gətirilməsi, həm uzaqmən-
zilli raketlərin ölkəmizə gətirilməsi, o 
raketlər ki, böyük dağıdıcı qüvvəyə və 
yüksək dəqiqliyə malikdir”.

Bu məqamda xatırladım ki, Ermə-
nistan mətbuatı cənab Prezidentin bu 
fikirlərini olduğu kimi öz oxucusuna təq-
dim etmişdir. Əslində, işğalçı ölkənin 
ideoloqları Azərbaycanın dövlət başçı-
sının söylədiklərini paylaşmaqla, kim-
dənsə küsmək, incimək və ya qorxunu 
dilə gətirmək məqsədi daşımırlar. Onlar,  
sadəcə olaraq erməni xalqını başa sal-
mağa çalışırlar ki, artıq başqa yol yox-
dur. 

Başqa bir məqam. Azərbaycanın 
xarici siyasəti və uğurlu diplomatiyası 
İkinci Qarabağ müharibəsi günlərində 
“bütün varlığı ilə” Ermənistanı müdafiə 
edən ölkələrin hər birinin mövqeyində 
çox ciddi dəyişikliklər etmişdir. Rusiya 
geridə qalan iki il yarımda ancaq  Zən-

gəzur dəhlizinin və digər nəqliyyat-kom-
munikasiya vasitələrinin açılmasını 
dəstəkləməklə kifayətlənir. Amma vaxt 
var idi ki,  Azərbaycanın tələb etdiyi 
sərhədlərin  delimitasiya və  demar-
kasiyasını, eləcə də sülh müqaviləsi 
məsələlərini qeyri-müəyyən vaxtadək 
təxirə salmaq istəyirdi. İndi isə bəyan 
edirlər ki, Azərbaycanla Ermənistan 
arasındakı bütün məsələlərin həllində 
iştirak edəcək və regiona sülhün gətiril-
məsinə çalışacaq. 

Fransa Prezidenti açıq şəklidə etiraf 
etdi ki, Azərbaycan rəhbərliyinə Ermə-
nistanın baş nazirindən də çox təzyiqlər 
etməyə çalışsa da,  heç nə alınmadı. 
Yəni, İlham Əliyevin istənilən platforma-
da nümayiş etdirdiyi qətiyyət ermənilə-
rin əlini Parisdən də üzür. “Həftə sək-
kiz, mən doqquz” Azərbaycan əleyhinə 
bəyanatlar verən, haqq işimizə kölgə 
salmaq istəyən Tehran isə artıq xeyli 
“toxtayıb”. İndi onun amiranə bəyanat-
larını, demək olar ki, eşitmirik. Bəli, İran 
açıq bədxahlığı artıq kənara qoyub. İndi 
həmin üç paytaxt sadəcə Qarabağda 
yaşayan erməniləri “mübarizəyə ruhlan-
dırmaqla” kifayətlənir.  

Bütün bunları hamıdan yaxşı bilən  
Prezident İlham Əliyev xatırladır ki,  bu 
gün Azərbaycan o ölkələrdəndir ki, öz 

müqəddəratını özü müəyyən edir, heç 
kimdən asılı deyil və olmayacaq, sözü-
nü açıq deyir və müstəqil siyasət aparır: 
“Ermənistan keçən ilin oktyabr ayında 
rəsmən Azərbaycanın ərazi bütövlüyü-
nü tanıyıb. Mən dedim ki, bu sözlər ki-
fayət deyil, daha dəqiq sözlər deyilmə-
lidir və keçən ay artıq bir daha rəsmən 
nəinki ərazi bütövlüyümüz Ermənistan 
tərəfindən tanınıb, hətta Azərbaycan 
ərazisinin parametrləri də qeyd olunub. 
Yəni, bu, müsbətə doğru atılan bir ad-
dımdır. Ancaq bundan sonra həmin bu 
ifadələr kağız üzərində də olmalıdır və 
Ermənistan buna imza atmalıdır. Belə 
olan halda Cənubi Qafqazda uzunmüd-
dətli sülh yarana bilər. Əks-təqdirdə, 
sülh olmayacaq”.

Bəli, Azərbaycan  son iki il yarım 
ərzində ordusunu kifayət qədər güclən-
dirmişdir. Yəni, kimin və ya kimlərinsə 
fitvası ilə törədilən epizodik təxribatlarla 
bizi təhdid etmək qətiyyən mümkün de-
yil.  Dövlət başçımızın dediyi kimi, əgər  
Ermənistan və onun arxasında daya-
nan xarici qüvvələr bu amilləri  başa 
düşmürlərsə, onda günah onların boy-
nunda qalacaq. 

İttifaq MİRZƏBƏYLİ,  
“Xalq qəzeti”

Müasir Azərbaycan mediası – peşəkarlıq 
standartları və yeni trendlər

Bakı Dövlət Universitetinin Jurnalistika fakültəsinin təşkilatçılığı ilə 
Ümummilli lider Heydər Əliyevin 100 illik yubileyinə həsr olunmuş “Müasir 
Azərbaycan mediası – peşəkarlıq standartları və yeni trendlər” mövzusunda 
respublika elmi-praktik konfransı keçirilib. 

Konfransın açılış mərasimində çıxış 
edən BDU-nun rektoru Elçin Babayev 
“Heydər Əliyev İli” çərçivəsində univer-
sitetdə keçirilən tədbirlərdən söz açıb. 

Medianın İnkişafı Agentliyinin icraçı 
direktoru Əhməd İsmayılov, Mətbuat 
Şurasının sədri Rəşad Məcid, jurnalis-
tika fakültəsinin multimedia və elektron 
kommunikasiya kafedrasının müdiri 
Qulu Məhərrəmli, Bakı Slavyan Univer-
sitetinin jurnalistika kafedrasının müdiri 
Vüqar Rəhimzadə, Azərbaycan Dillər 

Universitetinin beynəlxalq jurnalistika 
şöbəsinin müdiri Nərgiz Qurbanova, 
“ARB 24” telekanalının icraçı direktoru 
Radik İsmayılov, BDU-nun jurnalistika 
fakültəsinin dekanı Vüqar Əliyev, milli 
mətbuat tarixi kafedrasının müdiri Ca-
hangir Məmmədli  mummilli liderin 
söz və məlumat azadlığının təmin edil-
məsi, mütərəqqi qanunvericilik bazası-
nın formalaşdırılması, redaksiyaların 
müstəqilliyinin gücləndirilməsi istiqamə-
tində həyata keçirdiyi  sistemli tədbirlər 

nəticəsində Azərbaycan mediasının 
sürətli inkişaf mərhələsinə qədəm qoy-
duğunu vurğulayıblar.  Bildirilib ki, ulu 
öndər istər sovet dövründə, istərsə də 
müstəqillik illərində ölkəmizə rəhbərlik 
etdiyi vaxtda xalqımızın milli-mənəvi 
dəyərlərinin daha da möhkəmlənmə-
sinə böyük önəm verdiyindən medianın 
işini, jurnalist əməyini yüksək qiymət-
ləndirib. 

Konfrans “Heydər Əliyev və Azər-
baycan mediası”, “Müasir dövrdə 
informasiya müharibəsi və media 
texnologiyaları”, “Media savadlılığı 
cəmiyyətdə informasiya mübadiləsi-
nin zəruri amili kimi” adlı bölmə iclas-
ları ilə davam edib.  

Tacikistanın Azərbaycanda yeni səfiri
Tacikistan Prezidenti Emoməli Rəhmonun 

sərəncamına əsasən, Abdurahmon İlhom Barotzoda bu 
ölkənin Azərbaycanda fövqəladə və səlahiyyətli səfiri 
təyin edilib.

Xatırladaq ki, Tacikistan və Azərbaycan arasında dip-
lomatik əlaqələr 1992-ci il mayın 29-da qurulub. Azərbay-
canın Düşənbədəki nümayəndəliyi 2007-ci il sentyabrın  
22-də açılıb. Tacikistanın  Bakıdakı  səfirliyi  isə  2008-ci   il   martın  
23-dən fəaliyyət göstərir.

XİN QH-nin Bakı Toplantısı 
barədə məlumat yayıb

İyulun 5-6-da Bakıda Qoşulmama Hərəkatının (QH) Koordinasiya Şurasının 
Nazirlər Toplantısı keçiriləcək. Bu barədə Xarici İşlər Nazirliyinin “Twitter” 
hesabında məlumat verilib.

“Azərbaycan 120 üzv dövlət, 18 mü-
şahidəçi dövlət və 10 Beynəlxalq Təşki-
latın daxil olduğu Qoşulmama Hərəka-
tının tarixində mühüm rol oynamışdır”, 
– məlumatda qeyd edilib.

Bildirilib ki, Nazirlər Toplantısında 
Hərəkatın gündəliyi ilə bağlı çoxsaylı 
əlavə tədbirlərlə yanaşı, Yekun Sənəd-
lərin, o cümlədən, Bakı Bəyannaməsi-
nin qəbulu məsələsinə baxılacaq.

Ölkəmizdə dərmanlar 
ucuzlaşacaqmı?

Əsas məqsəd ölkəmizdə dərmanların qiymətlərinin və keyfiyyətinin 
beynəlxalq standartlara uyğun tənzimlənməsinə asanlıqla nəzarət etmək 
olacaq. Bu fikirləri Milli Məclisin Səhiyyə komitəsinin sədr müavini, tibb üzrə 
elmlər doktoru Rəşad Mahmudov “Dərman vasitələri haqqında” Qanunda 
nəzərdə tutulan dəyişikliklə bağlı mediaya açıqlamasında bildirib. 

Deputat daha sonra qeyd edib ki, əs-
lində, qanun layihəsindəki yeniliklərdən 
biri idxal olunan dərman vasitələrinin qiy-
mətinin optimallaşdırılmasıdır. Belə olan 
halda dərmanların qiymətlərinin və key-
fiyyətinin beynəlxalq standartlara uyğun 
tənzimlənməsinə asanlıqla nəzarət etmək 
olacaq.

Komitə sədrinin müavini bildirib ki, qa-
nuna dəyişikliklərin müsbət tərə ərindən 
biri də xaricdə istehsal olunan dərmanla-
rın sadələşdirilmiş şəkildə ölkəyə gətiril-
məsidir.  

“Xalq qəzeti”

BMT-nin qlobal aqro-ərzaq müzakirəsi 
Roma şəhərində BMT-nin Ərzaq və Kənd Təsərrüfatı Təşkilatının (FAO)  

43-cü sessiyası davam edir. 

Azərbaycanın kənd təsərrüfatı naziri 
Məcnun Məmmədov su resurslarından 
səmərəli istifadə mövzusunda sessiya-
da çıxış edib. Nazir bildirib ki, planet-
də torpaq və su resurslarının davamlı 
təzyiqə məruz qalmasının əsas səbə-
bi kənd təsərrüfatı fəaliyyətidir. Bütün 
dünyada olduğu kimi, Azərbaycanda 
da su ehtiyatlarının məhdudluğu, su it-
kisi, fermerlərin sudan səmərəli istifadə 
etməməsi aqrar fəaliyyətdə çətinliklər 
yaradır. lkənin su ehtiyatlarının böyük 
bir hissəsinin Azərbaycandan kənarda 
formalaşdığını deyən nazir, məhdud su 
ehtiyatlarından daha səmərəli istifadə 
etməyin vacibliyini önə çəkib. 

FAO-nun torpaq və su ehtiyatların-
dan səmərəli istifadə olunması, kənd 
təsərrüfatının rəqəmsallaşdırılması is-
tiqamətində təşəbbüslərinin dəstəklən-
diyini vurğulayan nazir Azərbaycanın 
bu təşəbbüslərə böyük həvəslə qoşul-

duğunu, bu cür çoxtərə i platformalar 
çərçivəsində səmərəli əməkdaşlığa ha-
zır olduğunu bildirib.

Məcnun Məmmədov FAO-nun  
43-cü sessiyası çərçivəsində qurumun 
yenidən sədri seçilmiş Qu Donqyu ilə 
də görüşüb. Nazir ölkəmizin FAO ilə 
uğurlu əməkdaşlıq etdiyini vurğulayıb, 
bu əməkdaşlığın BMT-nin Davamlı İnki-
şaf Məqsədlərinin icrasına öz töhfəsini 
verdiyini bildirib. 

Həmçinin İsrailin kənd təsərrüfatı və 
kənd yerlərinin inkişafı naziri Ari Ditçer-
lə də görüş keçirilib. Tərə ər Azərbay-
canla İsrail arasında kənd təsərrüfatı 
sahəsində həyata keçirilən əməkdaş-
lığın perspektivlərinə toxunub, İsrailin 
müasir texnologiyalarının Azərbayca-
nın kənd təsərrüfatında tətbiqi ilə bağlı 
fikir mübadiləsi aparıblar.

Qəzənfər QASIMOV, 
“Xalq qəzeti”

Qərbi Azərbaycan İcmasının 
yarımillik hesabatı

Qərbi Azərbaycan İcmasının 6 aylıq hesabatı dinlənilib. İcmanın mətbuat 
xidmətindən redaksiyamıza bildirilib ki, Qərbi Azərbaycan İcmasının 2023-cü 
ilin birinci yarısına dair fəaliyyəti ilə bağlı İdarə Heyətinin sədri, Milli Məclisin 
deputatı Əziz Ələkbər məlumat verib.  

İcma rəhbəri qeyd edib ki, qurumun 6 
aylıq fəaliyyətində ən parlaq səhifə ötən il 
dekabrın 24-də Prezident İlham Əliyevin 
bir qrup ziyalı ilə görüşü olub. Dövlətimi-
zin başçısı bu görüşdə Qərbi azərbaycan-
lıları qədim yurd yerlərinə qayıdışla bağlı 
mübarizəyə ruhlandıran çıxışı zamanı 
həm də İcmanın əsas sənədi olan kon-
sepsiyanın hazırlanmasına dair mülahizə 
və tövsiyyələrini səsləndirib. Bu istiqamət-
də dərhal hazırlıqlara başlanılıb və ictima-
iyyətin də geniş iştirakı ilə hazırlanan Qa-
yıdış Konsepsiyası bu il yanvarın 26-da 
qəbul edilib. 

Sonra İcmanın ölkə daxilində və bey-
nəlxalq istiqamətdə fəaliyyətinə dair geniş 
təqdimat olub, keçirilən iclaslara, mühüm 
tədbirlərə toxunulub. Göstərilib ki, İcma-
nın tərkibində elm komissiyasının yara-
dılması, bölgələrdə nümayəndəliklərin 
fəaliyyətə başlaması, rayon və kənd ic-
malarının toplantılarının keçirilməsi təşki-
latlanma prosesində mühüm rol oynayır. 

Xarici əlaqələrə toxunan Əziz Ələk-
bərli Qayıdış Konsepsiyası da daxil ol-
maqla, İcmanın BMT-də 4 sənədinin rəs-
mi surətdə yayıldığını vurğulayıb, nüfuzlu 
beynəlxalq təşkilatlara edilən müraciətlər, 

onlardan geri alınan cavablar (UNESCO, 
Aİ) barədə danışıb. O, Berlində İcma-
nın rəhbər heyəti ilə dünyanın müxtəlif 
yerlərində yaşayan Qərbi azərbaycanlı 
soydaşlarımızın görüşündən bəhs edib. 
İdarə heyətinin sədri bildirib ki, İcmanın 
beynəlxalq istiqamətdə fəaliyyətinin əsas 
məqsədi soydaşlarımızın doğma torpaq-
larına sülh yolu ilə, təhlükəsiz şəkildə və 
ləyaqətlə qayıtmasının təmin edilməsi 
prosesinə dəstək verilməsidir. 

Sonra İcma sədrinin müavini, depu-
tat Hikmət Babaoğlu, Müşahidə Şurası-
nın sədri Misir Mərdanov, Ağsaqqallar 
Şurasının sədri, deputat Əhliman Əmi-
raslanov, Nəzarət-təftiş komissiyasının 
sədri Vahid Novruzov, Qadınlar Şurası-
nın sədri, deputat Məlahət İbrahimqızı, 
Gənclər Birliyinin sədri, deputat Ramin 
Məmmədov və Ziyalılar Şurasının sədr 
müavini Fərrux Rüstəmov hesabatı yük-
sək dəyərləndirərək Qərbi Azərbaycan 
həqiqətlərinin daha geniş ictimaiyyətə 
çatdırılması istiqamətində görüləcək iş-
lərə toxunublar. 

“Xalq qəzeti”

Biz tələb edirik ki, bizim daxili işlərimizə heç kim müdaxilə 
etməsin. Biz tələb edirik ki, bütün ölkələr sözdə yox, əməldə 
bizim ərazi bütövlüyümüzə hörmətlə yanaşsın və belə olan 
halda biz də onların ərazi bütövlüyünə hörmətlə yanaşacağıq. 
Əks təqdirdə bizim də addımlarımız adekvat olacaq. 
Yenə də deyirəm, biz qisasımızı döyüş meydanında aldıq. 
Ancaq bununla bərabər, biz erməni vəhşiliklərini heç vaxt 
unutmamalıyıq.  

Azər ay an Res li as n n rezidenti,  
Silahl  Q ələrin Ali Ba  mandan  İlham Əliye in 

  iy n n 23 də M dafiə Nazirliyinin mand   
hər i hissələrinin irinə D y  ayra n  təqdim edər ən  

səsləndirdiyi fi irlərdən
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2023  eydər Əliyev İli

(əvvəli “Xalq qəzeti”nin 2023-cü il 7, 13, 15, 
17 may, 24, 26 iyun və 4 iyul nömrələrində)

“Mənim özüm 30 il bundan  
ə əlki yorğanda yatıram”
lkə İqtisadiyyatındakı vəziyyətə həsr olun-

muş müşavirələrin birində Heydər  Əliyev ”İstehlak 
səbəti” barədə məsələnin müzakirəsi zamanı tək-
li ərdən birinə belə münasibət bildirmişdi.  

Vahid Axundov nəyi isə əsas tutaraq hesab-
ladığı 37 min manatlıq istehlak səbəti ndən söz 
saldı. O, buraya 500 adda şey daxil etmişdir. Bu 
ki, lap padşah yaşayışı olur  Yaxud hər adama 
gündə bir kiloqram ağartı məhsulları nəzərdə tu-
tur. Lap yaxşı vaxtlarda belə, burada oturanların 
hansı biri gündə bu qədər ağartı yeyib  Onun 
təklif etdiyi istehlak səbəti ndə hisə verilmiş kol-
basa da nəzərdə tutulmuşdur. “Durğunluq döv-
rü” adlandırılan keçmiş illərdə mağazalarda belə 
kolbasa yox idi. İndi isə bu ağır dövrümüzdə belə 
kolbasa yemək istəyirsən  Axı, bu sənin heç bo-
ğazından da keçməz. Əgər sən onu yesən, sonra 
gəlib boğazından yapışacaqlar ki, camaatın çörək 
almağa pulu yoxdur, sən isə bu cür kolbasa ye-
yirsən. Yaxud sən deyirsən ki, hər adam ildə bir 
dənə yorğan almalıdır. Mənim özüm 30 il bundan 
əvvəlki yorğanda yatıram. Axı kim ildə bir yorğan 
alır  Eləcə də balış. Onun da yalnız üzünü dəyiş-
dirirlər. Hətta, müstəqil respublikamız gələcəkdə 
zəngin yaşayanda da belə şeylərin mümkünlü-
yünə şəxsən mən inanmıram. Əgər hansısa mil-
yonçular bunu edəcəklərsə, deyə bilmərəm. Şü-
bhəsiz ki, biz əhalini təmin etməliyik, ancaq, bu, 
imkan daxilində olmalıdır. 

“Mən So etlər İtti aqının  
dağılmasını istəmişəm”

ABŞ-a səfəri zamanı  jurnalistlər Heydər Əli-
yevin SSRİ-nin dağılmasına münasibəti ilə ma-
raqlanmışdılar. Ulu öndər ABŞ-da çıxan “Hyüston 
xronikal” qəzetinə müsahibəsində bu barədə da-
nışmışdır. 

Sual: Cənab Prezident, Siz Sovet İttifaqının 
rəhbərlərindən biri olmusunuz. İndi isə Azərbay-
canın rəhbərisiniz. Xahiş edirəm, deyəsiniz: Azər-
baycan xalqı Sovet İttifaqının dağılmasından fay-
da götürəcəkmi

Cavab: Mütləq  Biz Sovetlər İttifaqının tərki-
bində olarkən Azərbaycan xalqı öz sərvətlərinin 
sahibi deyildi. Azərbaycanda neft istehsalının 
200 illik tarixi var. 1920-ci ildə Sovetlər İttifaqı ya-
ranan zaman bu böyük ölkənin neftə tələbatının 
təxminən 90 faizini Azərbaycan ödəyirdi. Ancaq 
biz bu neftdən özümüz istədiyimiz kimi istifadə 
edə bilmirdik. Hasil edilən neftin hamısı Sovetlər 
İttifaqının tələbatının ödənilməsinə sərf olunurdu. 
Respublikamızın digər təbii sərvətləri, potensi-
al imkanları da SSRİ-nin tələbatının ödənilmə-
sinə sərf edilirdi. Amma indi biz müstəqil dövlə-
tik. Bu müstəqillik Azərbaycan xalqı üçün bütün 
sahələrdə tarixi əhəmiyyət daşıyır. Yeri gəlmişkən 
deyim ki, iş təkcə bu təbii sərvətlərdən istifadə 
edilməsi ilə bitmir. Biz tam müstəqil bir dövlətik. 
Azərbaycan dünya birliyində müstəqil dövlət kimi 
özünəməxsus yer tutur. Bunun mənəvi əhəmiyyə-
ti maddi əhəmiyyətindən daha da çoxdur. Sovet-
lər İttifaqının vaxtilə rəhbər şəxslərindən biri kimi 
deyə bilərəm ki, mən Sovetlər İttifaqının dağılma-
sını istəmişəm və Azərbaycanın dövlət müstəqil-
liyi əldə etməsinin arzusunda olmuşam. İndi biz 
buna nail olmuşuq. Bu, bizim üçün tarixi hadisədir. 

“ lkələri dinə görə  
bölmək cinayətdir”

Rusiyanın Ermənistanı Cənubi Qafqazda ye-
ganə müttəfiqi hesab etməsini ulu öndər müəyyən 
dərəcədə din amili ilə  əlaqələndirmişdi. 

Aris Qazinyan (Ermənistan): Cənab Prezident, 
bilmək istərdim, rəsmi Bakı Ermənistan Respubli-
kasına necə baxır  Mən burada eşitdim və gör-
düm ki, Sizin müşaviriniz – hörmətli cənab Qulu-
zadə də, əslində, qeyd etdi ki, erməni milli şüuru 
Moskvanın təsiri altında formalaşır. Bilmək istər-
dim, rəsmi Bakı Ermənistanı Rusiyanın Qafqazda 

əlaltısı hesab edirmi
eydər Əliyev: Bilirsiz, siz çox kəskin ifadələr 

işlədirsiniz. Nə eşitmisiniz, eşitmisiniz. Mən bura-
da nəsə deyə bilmərəm, bunu özümə rəva gör-
mürəm. Ancaq fakt faktlığında qalır, Rusiyanın 
Ermənistanda silahlı qüvvələri, hərbi bazaları var. 
Ermənistanda sərhəd xidmətini əsasən Rusiya 
sərhədçiləri çəkirlər, amma təbii ki, Ermənistan 
sərhədçilərinin iştirakı ilə. Bu fakt özlüyündə onu 
göstərir ki, ölkənin suverenliyi müəyyən dərəcədə 
pozulmuşdur. Əlbəttə, bu, ölkənin öz işidir, buna 
yol verə də bilər, verməyə də. Məsələn, Moskvada 
da bəziləri deyirlər ki, bilirsinizmi, Ermənistan Cə-
nubi Qafqazda bizim yeganə dayağımız və müttə-
fiqimizdir. Əlbəttə, bizə o da toxunur ki, məsələn, 
bəzən kimsə deyir ki, bu, xristian ölkəsidir. Başa 
düşürsünüzmü, XX əsrin sonunda ölkələri dinə 
görə bölmək, sadəcə olaraq, cinayətdir. Təəssüf 
ki, biz Rusiyada bu cür səslər eşidirik. Ermənis-
tanın xristian ölkə olmasının məsələyə dəxli yox-
dur. Amma nə olsun, belə bəyan edirlər, özü də 
yüksək vəzifəli adamlar bəyan edirlər. Xalq xristi-
anlığa etiqad edir. Doğrudur. Azərbaycanda xalq 
müsəlmanlığa etiqad edir. Doğrudur. Axı bunu biz 
yaratmamışıq. Əcdadlarımız hələ çox-çox əsrlər 
əvvəl bu cür din qəbul etmişlər. İndi buna görə biz 
bir-birimizlə düşmənçilik etməli, inamsızlıq göstər-
məli, yaxud hesab etməliyik ki, görürsünüz, Mos-
kva Ermənistanı xristian, Azərbaycanı isə müsəl-
man ölkəsi adlandırır

“ATƏT, Minsk qru u  
nəyə lazımdır ”

ATƏT-in Minsk qrupunun həmsədrləri ilə hər 
görüşlərdə və eləcə də digər təbirlərdə ümummilli 
lider həmsədr ölkələrin, digər beynəxalq təşkilat-
ların münaqişəni ədalətli nizamlamaq əvəzinə, 
qeyri-normal mövqeyinə sərt  münasibət göstər-
mişdi. Bu mənada ATƏT-in Minsk qrupunun həm-
sədrləri Rudolf Perina (ABŞ), Nikolay Qribkov 
(Rusiya), q Perne (Fransa), Rusiya Federasiya-
sinin xarici işlər nazirinin müavini Vyaçeslav Trub-
nikov və onlari müşayiət edən nümayəndə heyəti 
ilə görüşü misal gətirmək olar. Ulu öndər həmin 
görüşdə demişdir:

– İradım köhnə dostumuz Qribkova aiddir. O, 
Ermənistanda bəyan edir ki, Dağlıq Qarabağ da-
nışıqların tamhüquqlu subyekti kimi, orada iştirak 
etməlidir. Ona görə də Qukasyan (qondarma Dağ-
lıq Qarabağ respublikasınınn”prezidenti”- F.S.) 
hər gün deyir ki, Dağlıq Qarabağ danışıqlarda 
bilavasitə iştirak etməyincə, məsələ həll olunma-
yacaq. Axı Qukasyanın bunu hər gün deməsi sirr 
deyildir. Bu məsələ mən buraya gəldiyim vaxtdan 
müzakirə olunur və yaxşı tanıdığınız Kazimirov da 
bu məsələ ilə məşğul olmuşdur. Onlar Moskvada 
görüşürdülər və biz Dağlıq Qarabağın danışıqla-
rın bərabərhüquqlu iştirakçısı olması ilə heç vaxt 
razılaşmırdıq. Çünki biz onu tanımırıq, bizim mü-
haribəmiz Ermənistanladır. Əgər Ermənistan kə-
nara çəkilsə, biz beynəlxalq təşkilatlarda, sizin iş-
tirakınızla, Dağlıq Qarabağa dair mühüm qərarlar 
qəbul edərik. Ermənistan isə bu qərarların qaba-
ğını kəsir... Qoy Ermənistan kənara çəkilsin, onda 
biz də Dağlıq Qarabağla birbaşa danışıqlar apa-
raq və qoy Ermənistan beynəlxalq təşkilatlarda bu 
işə qarışmasın. Amma bu belə deyildir. İndi Ermə-
nistan, əslində, Dağlıq Qarabağı de-fakto özünə 
birləşdirmişdir. Axı, bu faktdır, orada prezident se-
çir. Mən bilmirəm, onlar orada görüşürlər, yoxsa 
yox, lakin Dağlıq Qarabağ Ermənistanın himayəsi 
altındadır. Buna görə də mən xahiş edirəm belə 
şeylərdən uzaq olun. Bundan başqa, bizi, icti-
maiyyətimizi belə bir fakt da qıcıqlandırmışdır ki, 
həmsədrlər Qukasyanı prezident seçilməsi müna-
sibətilə təbrik etmişlər. Axı Birləşmiş Ştatlar bəyan 
etmişdir ki, onlar bunu tanımırlar, Azərbaycanın 
ərazi bütövlüyünü dəstəkləyirlər. Rusiya da belə 
bəyanat vermişdir. O, qeyri-qanuni seçilmiş prezi-
dentdir, ümumiyyətlə, bu, qanunsuz işdir. Əgər siz 
onu prezident seçilməsi münasibətilə təbrik edir-
sinizsə, deməli, onun prezident olmasını təsdiq 
edirsiniz. Mən bunu qeyri-normal hesab edirəm .

ard  ar
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Tarixdə həmişəyaşar liderlər var. Onlar öz  böyüklüyü, təkrarolunmazlığı,  xalqına və dövlətinə xidmətləri ilə 
seçilən nadir  insanlardır. Belə şəxsiyyətlər bir xalqın görkəmli övladı olmaq statusundan çıxaraq bəşəriyyətin 
qəbul etdiyi simalara çevrilirlər. Almanların Bismarkı, türklərin Atatürkü, ingilislərin  Çörçilli,    amerikalıların 
Ruzvelti, fransızların de Qollu, çinlilərin Den Syao Pini... Azərbaycan xalqının Heydər Əliyevi belə şəxsiyyətlərdəndir.   

Müharibəni səngərdən diplomatiya cəb həsinə keçir-
məyə, “Əsrin müqaviləsi”ni imzalatmağa, dağıdılmış, 
viran qoyulmuş, talan olunmuş Azərbaycanın sabit inki-
şaf xətti, hüquqi-demokratik dövlət quruculuğu yolu ilə 
irəliləməsini təmin etməyə, vaxtilə ölkənin beynəlxalq 
imicinə vurulmuş ləkələri fəal surətdə təmizləməyə yalnız 
və yalnız ümummilli liderin gücü çatardı. O, özünün bilik 
və bacarığı, kamil şəxsiyyəti, fövqəladə intellekti, xüsusi 
təşkilatçılıq və idarəetmə qabiliyyəti, dövlətinə və millə-
tinə bağlılığı ilə ölkəsinin müstəqilliyini nəinki qoruyub 
saxlaya bildi, həm də ona dönməz xarakter verdi.

Ulu öndər Heydər Əliyevin siyasi bioqrafiyası, döv-
lətçilik taleyi, idarəetmə məktəbi haqqında hələ onun 
sağlığında çoxsaylı sənədli filmlər çəkilib, nəşrlər işıq 
üzü görüb, məqalələr yazılıb. Lakin tarix sübut edir ki, li-
derlərin həyat və fəaliyyəti təkcə onların sağlığında deyil, 
yüz illər sonra da öyrənilir, tədqiq olunur. Bu baxımdan 
müstəqil Azərbaycanın banisi olan Heydər Əliyev şəxsiy-
yətinə tarixçi, filosof, siyasətçi və politoloqların marağı 
təbiidir. ünki Heydər Əliyev bu qoca dünyanın özünə 
bir dərs verib getdi  siyasət, diplomatiya, natiqlik, cəsarət, 
mərdlik dərsi. Ən başlıcası isə özündən sonra silinməz iz 
qoyub getmək dərsi  Heydər Əliyev tarixi yazmırdı, onu 
yaradır və öz qüdrətli çiyinlərində irəli aparırdı. O, me-
marlıqdan mühazirə oxumurdu, memarlığın ən gözəl nü-
munələrini yaradıb öz xalqına, gələcək nəsillərə ərməğan 
edirdi  Bu memarlıq abidələrinin ən möhtəşəmi həmişə 
var olacaq müstəqil Azərbaycan dövlətidir.

Mən ümummilli lider Heydər Əliyevi 1993-cü ildən 
199 -cı ilədək çoxsaylı xarici səfərlərdə müşayiət etmiş, 
həmin səfərlərə həsr olunmuş 20-dən çox sənədli televizi-
ya filminin ssenarisini yazmış, onun keçirdiyi müşavirə, 
yığıncaq və toplantılarla bağlı 2000-dən çox reportaj və 
şərh hazırlamışam. Mətbuat səhifələrində Heydər Əliye-
vin daxili və xarici siyasəti, dövlət quruculuğu məsələlə-
rinə həsr olunmuş yüzlərlə məqalənin müəllifiyəm. Lakin 
dərk edirəm ki, Heydər Əliyev nəhəng bir ümmandır, onu 
öyrənmək üçün daha dərinlərə baş vurmaq lazımdır.  Odur 
ki, qeydlərimi ümummilli liderin siyasəti, idarəetməsi və 
şəxsiyyəti barədə bəzi qənaətlərim və xatirələrimi təqdim 
edirəm.     

Milli maraqlar, qətiyyət və prinsipiallıq
“Azərbaycanı informasiya blokadasından Heydər 

Əliyev çıxardı” qənaətinin alternativi yoxdur. O, xarici 
ölkələrə səfərləri zamanı bütün görüşlərində ilk olaraq 
Dağlıq Qarabağ probleminin yaranmasını, onun tarixini, 
Ermənistanın təcavüzünü və ölkəmiz üçün ağır nəticələ-
rini, beynəlxalq seperatizmin və terrorçuluğun bəşəriyyət 
üçün təhlükəsini dəmir məntiqi ilə tərəf-müqabilinə çatdı-
rır və fikrini “Əgər dünya ədalətlidirsə, təcavüzkarı və tə-
cavüzə məruz qalanı fərqləndirməlidir” kredosu üzərində 
qururdu. Onun üçün tərəf-müqabilin prezident, baş nazir, 
yaxud da adi bir jurnalist olması fərq etmirdi. Heydər Əli-
yev həmsöhbətinə yorulmaq bilmədən, bəzən eyni fikri 
dəfələrlə təkrar etmək məcburiyyətində qalaraq Azərbay-
can reallığını çatdırırdı. Və nəinki çatdırırdı, qarşıdakını 
buna inandırırdı. Onun üçün böyük və kiçik auditoriya 
anlayışı yox idi. Onun üçün daha bir nəfərin olsun dövlət 
xadimi, yaxud əcnəbi bir diplomat və ya xarici iş adamı  
Azərbaycan haqqında həqiqətləri bilməsi önəmli idi. Bu 
səbəbdən də danışıqlar zamanı vaxtının böyük əksəriy-
yətini ölkəmizin ətrafında yaradılmış informasiya blo-
kadasını yarmağa, dünyanın kor olmuş gözlərini açmağa 
sərf edirdi. Bir çox hallarda müəllim şagirdinə dərs izah 
edirmiş kimi xəritədə Ermənistanın təcavüzü nəticəsində 
işğal olunmuş torpaqları göstərir, bu problemlə bağlı ona 
verilən təkrar sualları cavablandırmaqdan yorulmurdu.

Siyasi polemika zamanı o, heç vaxt müdafiədə oyna-
mırdı. Məsələn, 1994-ci ilin sentyabrında ABŞ-a səfəri 
zamanı senator Şelbi ilə görüşdü. Onun “biz demirik ki, 
ABŞ zorakılıq edənlərə qarşı ciddi münasibət göstərsin, 
biz ədalətli münasibət istəyirik. Bəli, Amerikada ermə-
nilər çoxdur. Prezident Klinton dedi ki, burada bir milyon 
erməni yaşayır. 2 0 milyon əhalisi olan bir ölkəyə bir mil-
yon adam necə təsir göstərə bilər  Onlar ABŞ-ın adından 
danışa bilməzlər”. Bu fikirlər qətiyyətli dövlət başçısının 
ABŞ administrasiyasına, Konqresinə və Senatına ünvan-
lanmış açıq və ədalətli tənqidi idi, özü də düz Amerikanın 
göbəyində.

Heydər Əliyev həlledici anlarda həlledici məqamla-
rı elə incəliklə seçir, öz fikrini diplomatik formada, lakin 
çox kəskinliklə həmsöhbətinə elə çatdırırdı ki, bunu yal-
nız O edə bilərdi. 199 -cı il iyunun 13-də ABŞ-ın Azər-
baycandakı səfiri Riçard Kozlariçi qəbul edərkən 1992-ci 
ildə ABŞ Konqresi tərəfindən “Azadlığı müdafiə aktı”-
na edilmiş 907-ci düzəlişə diqqət çəkərək dedi  “Bizim 
siyasətimiz o deyil ki, 907-ci düzəliş aradan qaldırılsın. 
İndiyə qədər biz ABŞ tərəfindən edilə biləcək humanitar 
yardımsız yaşamışıq və bundan sonra da yaşayacağıq. 
Söhbət ədalətsizlikdən gedir. Ədələtsizlik etmək isə ol-
maz. Sizin vasitənizlə Azərbaycanın adından Azərbaycan 
dövlətinin başçısı kimi ABŞ hökumətinə qarşı öz ciddi 
narazılığımı bildirirəm”. ABŞ səfiri ilə belə sərt formada 
yalnız Heydər Əliyev danışa bilərdi.

Qarabağ münaqişəsi
Heydər Əliyev Dağlıq Qarabağ münaqişəsinin ədalət-

li həlli üçün Azərbaycanın imkanları ilə yanaşı, özünün 
xarizmasını da ortaya qoyur, danışıqlar zamanı bu iki 
qüvvəni sinxron şəkildə çox məharətlə birləşdirirdi. O, 
İslam dünyasında yüksək səviyyədə qəbul olunan lider 
idi. 1994-cü ildə Mərakeşdə keçirilən İslam Konfransı 
Təşkilatının irvə toplantısında bu təşkilata üzv ölkələrin 
Ermənistanı təcavüzkar dövlət kimi yekdilliklə tanımaları 
da məhz onun şəxsiyyəti ilə bağlı idi. İslam dünyası Hey-
dər Əliyevi kommunist rejimində belə öz dinini qoruyub 
saxlayan böyük siyasət adamı kimi qəbul edirdi. Şübhə-
siz, bu məsələdə onun sabiq SSRİ-nin rəhbərlərindən 
biri kimi vaxtilə İslam dövlətlərinin liderləri ilə qurduğu 
əlaqələr müstəqil Azərbaycanın problemlərini çözmək 
üçün kara gəlirdi.

mummilli lider Dağlıq Qarabağ münaqişəsinin həlli 
naminə Azərbaycanın real müstəqilliyi, ərazi bütövlüyü 
və suverenliyi məsələsinin ikinci plana çəkilməsinə heç 
vaxt yol vermirdi. Onun üçün yarımmüstəqillik anlayışı 
yox idi. Bu səbəbdən də zaman-zaman münaqişənin həl-
li ilə bağlı bəzi dairələr tərəfindən edilən Azərbaycanın 
milli maraqlarına və beynəlxalq hüquqa zidd təkli əri qə-
tiyyətlə rədd edirdi. Yaxşı yadımdadır. 1995-ci ilin mayın-
da Rusiya Federasiya Şurasının sədri Vladimir Şumeyko 
Bakıya səfər etmişdi. Milli Məclisdə Rəsul Quliyevlə gö-

rüşündən sonra mənə eksklüziv müsahibə verən Şumey-
ko dedi  “Dağlıq Qarabağ və Laçın istisna olmaqla digər 
rayonlarınızı istəyirsinizsə, gedin bu gün götürün”. Daha 
sonra Şumeykonu qəbul edən prezident  Heydər Əliyev 
çox aydın və qətiyyətli formada bu fikirləri söylədi  “Biz 
kimdənsə pay istəmirik. İstəmirik ki, az və ya çox versin-
lər. Bəziləri təklif edir ki, Dağlıq Qarabağ və Laçın istisna 
olmaqla Ermənistan işğal olunmuş digər rayonları qaytara 
bilər. Mən qətiyyətlə bu fikirləri rədd edirəm. Azərbayca-
nın ərazi bütövlüyü tam halda bərpa olunmalıdır və olu-
nacaq”. Prezident bu fikirləri söyləyərkən təxminən iki-
üç saat əvvəl mənə müsahibə verən Şumeykonun üzünə 
baxdım. aşqın və bir az da hürkək bir görkəm almışdı.

Prezident İlham Əliyev də eynilə ümummilli liderin 
mövqeyindən prinsipiallıq və ardıcıllıqla çıxış edir. O, 
dünyaya bəyan edir  “Bir daha demək istəyirəm ki, Azər-
baycanın ərazi bütövlüyü heç vaxt müzakirə mövzusu ol-
mamışdır və olmayacaqdır. Bizim mövqeyimiz həm bey-
nəlxalq hüquq normalarına, həm də tarixi ədalət və real 
məntiqə əsaslanır. Azərbaycanın ərazi bütövlüyü bərpa 
olunmalıdır. İşğal edilmiş bütün torpaqlardan Ermənista-
nın işğalçı qüvvələri çıxarılmalıdır”.

mummilli lider böyük dövlətlərin başçıları ilə dia-
loq zamanı onların üzərinə xüsusi məsuliyyət düşdüyünü 
qətiyyətlə vurğulayırdı. İstər ABŞ və Rusiyada, istərsə də 
Fransa və İngiltərədə keçirdiyi yüksək səviyyəli görüşlər 
zamanı bu fikri xüsusi vurğulayırdı  “Siz öz iqtisadi, ma-
liyyə və hərbi imkanlarınızdan istifadə edərək yer üzünün 
hər bir guşəsində sülhün və sabitliyin bərqərar olmasına 
öz töhfənizi verməlisiniz”.

eyrətləndirmək istedadı
1994-cü ildə prezident Heydər Əliyev Fransaya səfər 

etmişdi. Diplomatik korpusun nümayəndələri qarşısında 
çıxış edirdi. Söz alanlardan biri Azərbaycan rəhbərinə 
belə bir sual verdi  “Cənab Prezident, siz keçmiş sove-
toloqsunuz. Necə bilirsiniz, MDB-nin taleyi necə ola-
caq ” Prezident zəndlə onun üzünə baxdı və üzünə bir 
qədər yumor hissi verərək “Ovanesov, siz hələ də keçmiş 
SSRİ və onun üzərində qurulan müstəqil ölkələrin taleyi 
ilə maraqlanırsınız  Axı mən sizi 19 3-cü ildə Kremldə 
qəbul edərkən  SSRİ-nin taleyi ilə bağlı fikirlərimi çox ay-
dın söyləmişdim. Deyəsən, yaddaşınız zəi əyib. Mən isə 
sizi yaxşı xatırlayıram. Bizim düz 30 dəqiqə dialoqumuz 
oldu” – dedi. Bu sözlərdən sonra erməni Ovanesov stola 
çökdü. aldakılar Prezident Heydər Əliyevin hafizəsinə 
heyran qaldılar.

1994-cü ilin iyulunda Səudiyyə Ərəbistanının kralı 
Fəht Əbdül Əziz əl-Səudun dəvəti ilə onun ölkəsinə səfər 
edən liderimiz böyük hörmət və izzətlə qarşılandı. Kral 
məhz Heydər Əliyevin İslam dininə olan münasibətini, 
bağlılığını yüksək qiymətləndirərək müqəddəs Kəbə-
nin qapılarının onun üzünə açılmasına icazə verdi. Belə 
icazələr tarixdə barmaqla sayıla bilər. Bu, Heydər Əliyevə 
olan xüsusi diqqət və Allah-Təalanın onun taleyinə yazdı-
ğı müqəddəs bir əməl idi. Kəbəni ziyarət zamanı namaz 
mərasimi isə nümayəndə heyətini müşayiət edən ərəb 
şeyxini, sözün əsl mənasında, çaşdırmışdı. Prezident Hey-
dər Əliyev həmin mərasimdə bütün rituallara dəqiqliklə 
əməl etməklə ətrafdakıları heyrətləndirmişdi.

Heydər Əliyev İslam dininin də kamil bilicilərindən 
idi. Kəbə ziyarətindən sonra Məkkə valisi Maacid Əbdül 
Əziz əl-Səudla görüş zamanı islami dəyərlərdən, müqəd-
dəs Məkkə və Mədinənin tarixindən geniş söhbət açan 
Prezident Heydər Əliyev belə bir fikir də söylədi  “Bəzi 
məlumatlara görə, Kəbənin özülü Misirdən gələn qaçqın-
lar tərəfindən qoyulub”. Heydər Əliyevin İslam dini, 
Məhəmməd peyğəmbərin həyatı və fəaliyyəti, islamın 
mövcud durumu və perspektivi haqqındakı fikirləri Mək-
kə valisini gerçəkdən təəccübləndirdi. O, “cənab Prezi-
dent, sizin islama bu qədər bağlılığınız, dinimiz haqqında 
zəngin biliyiniz bizə imkan verir ki, sizi Məkkənin fəxri 
vətəndaşı elan edək. Siz buna layiqsiniz. Müqəddəs şəhə-
rimizin qapısı həmişə üzünüzə açıqdır” – dedi.

Tarixi çıxış
1995-ci ilin mayında Azərbaycan rəhbərinin Bolqarıs-

tana səfəri zamanı həmin ölkənin parlament üzvləri qarşı-
sında çıxışı nəzərdə tutulmuşdu. O vaxt kommunist reji-
mindən sıyrılmış Bolqarıstanın prezidenti demokrat elyü 
elev idi. O, öz çıxışında Bolqarıstan kommunistlərinin 

başçısı Todor ivkovun ölkədə yaratdığı böhranlı vəziy-
yətdən,  SSRİ-nin onun ölkəsini də 15 müttəfiq respubli-
kadan biri kimi öz tərkibinə qatmaq cəhdindən də söhbət 
açdı. Sonra söz Azərbaycan Prezidentinə verildi. ıxışını 
Azərbaycanın müstəqilliyi və onun qorunub saxlanması 
üzərində quran Azərbaycan Prezidenti Dağlıq Qarabağ 
münaqişəsinin yaranma tarixi, onun həlli ilə bağlı gö-
rülən işlər haqqında ətra ı məlumat verdi. Beynəlxalq 
separatizm və terrorizm haqqında, onun bəşəriyyətə vur-
duğu ziyanla əlaqədar fikirlərini açıqladı. Keçmiş Sovet 
İttifaqındakı vəziyyətlə bağlı da müəyyən tarixi məqam-
lara aydınlıq gətirərək qəfil tərəf-müqabilini naqolay və-
ziyyətə saldı. O dedi  “Bolqarıstan prezidenti elyü elev 
öz çıxışında bildirdi ki, keçmiş SSRİ rəhbərliyi bu ölkəni 
15 müttəfiq respublikadan biri kimi öz tərkibinə qatmaq 
cəhdlərində bulunurdu. Mən bu məsələyə aydınlıq gətir-
mək istəyirəm. Əslində tam tərsinədir. Ölkənizin sabiq 
rəhbəri Todor ivkov dəfələrlə Sov. İKP MK-nın Siyasi 
Bürosuna müraciət edirdi ki, Bolqarıstanı 1 -cı müttəfiq 
respublika kimi Sovet İttifaqının tərkibinə qatsınlar. De-
yim ki, Siyasi Büroda bu məsələyə birmənalı münasibət 
yox idi. Lakin hər halda məsələ qapalı müzakirəyə çıxarıl-
dı. Mən – Heydər Əliyev çıxış edərək bildirdim ki, Todor 
ivkovun bu təklifinə müsbət cavab vermək məqsədəuy-

ğun deyil. ünki beynəlxalq aləmdə düzgün qarşılanmaz 
və s. Onu da deyim ki, mənim bu təklifimi Siyasi Büro 
üzvlərindən müdafiə edənlər oldu. ivkovun təklifi qəbul 
olunmadı. Xatirimdədir, sonralar bu məsələ gündəliyə 
bir də çıxarıldı. Yenə də eyni cür münasibət oldu. İcazə 
verin qürurla bildirim ki, o vaxt Bolqarıstanın SSRİ-nin 
tərkibinə qatılmamasının əsas səbəbkarlarından biri qarşı-
nızdadır”. Daha sonra zarafatla əlavə etdi  “Bəlkə o vaxt 
atdığım addım üçün indi mənə minnətdarlıq edəsiniz”  
Bolqarıstan parlamentinin sədri yekun sözündə Prezident 
Heydər Əliyevə dərin məzmunlu çıxışı və o vaxt atdığı 
addım üçün təşəkkür etdi  “Cənab Prezident, siz tarixi 
çıxış etdiniz. Bolqarıstanın taleyi ilə bağlı bizə məlum ol-
mayanı da söylədiyinizə görə çox sağ olun”.
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Heydər Əliyev dərsləri

Dünyanın qəbul etdiyi  
dahi şəxsiyyət  
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Dostunu mənə göstər...
Prezident Makronun erməninin yanında 
dayanması Avropa üçün ağır fəsadlar törədir

Bolqarıstanda ingilis dilində nəşr olunan “The Sofia Globe” qəzetində 
Cənubi Qafqaz bölgəsində baş verən hadisələrlə bağlı maraqlı məqalə 
dərc olunub. Məqalədə bildirilir ki, bir sıra dövlətlərdə və post-sovet 
ölkələrində Kremlin separatizmi dəstəkləyən nüfuzlu müttəfiqləri var. 
Onların siyasəti Avropa İttifaqının mövqeyinə ziddir. Məqalədə buna 
misal olaraq, bir hissəsi hələ də Kremlə sadiq erməni separatçılarının 
nəzarəti altında olan Azərbaycanın Qarabağ iqtisadi rayonunda erməni 
separatizmini açıq şəkildə dəstəkləyən Fransa prezidenti Emmanuel 
Makronun adı xüsusi vurğulanır. Eyni zamanda, Makron açıq şəkildə 
etiraf edir ki, Avropa İttifaqının (Aİ) heç bir dövləti onun Cənubi Qafqazla 
bağlı mövqeyini dəstəkləmir.

Görəsən səbəb nədir  Çünki onun 
yürütdüyü siyasət ən çox Aİ-nin özü-
nün mövqeyinə ziddir. Onun yanaşma-
sı quruma arxadan zərbə vurmaqdır.

Bolqarıstan nəşri qeyd edir ki,  
E.Makronun Marsel bəyanatı (Fran-
sa prezidentinin iyunun 27-də Marsel 
şəhərində erməni icması ilə görüş-
də səsləndirdiyi fikirlər nəzərdə tutu-
lur-S.H.) Avropanın qalan hissəsi onun 
mövqeyini bölüşməsə də, Fransa pre-
zidentinin Qarabağda Rusiyayönümlü 
separatizmi dəstəklədiyini aydın şəkil-
də nümayiş etdirir.

“The Sofia Globe” xatırladır ki, 
Makron Marseldə Fransanın erməni ic-
masının nümayəndələri ilə görüşündə 
Azərbaycan Prezidentinə hətta Ermə-
nistanın baş nazirindən də çox təzyiq 
etdiyini bildirib.

Yeri gəlmişkən, Makronun dövlət 
başçısına yaraşmayan, diplomatik eti-
ket qaydasına uyğun olmayan bu id-
diası cavabsız qalmayıb. Azərbaycan 
Xarici İşlər Nazirliyi Fransa prezidenti-
nin növbəti dəfə Azərbaycan əleyhinə 
səsləndirdiyi, Ermənistanı birtərə i 
qaydada müdafiə edən və həqiqətə 
əsaslanmayan fikirlərinin qəbuledil-
məz olduğunu bildirib. Qeyd olunub 
ki, Azərbaycan Prezidenti cənab İlham 
Əliyevə təzyiq göstərdiyi barədə iddi-
aları Makronun təxəyyülünün məhsu-
ludur: “Azərbaycan Respublikasının 
Prezidentinə təzyiq göstərmək cəhdləri 
heç zaman nəticə verməyib. Prezident 
İlham Əliyev öz fəaliyyətində Azərbay-
can Respublikasının milli maraqlarını 
beynəlxalq hüququn norma və prin-
sipləri əsasında daim uğurla müdafiə 
edib”.

* * *
Qeyd edək ki, Fransa liderinin daha 

bir sarsaq iddiası var. O, təkəbbürlə 
“Qarabağla bağlı dəqiq mövqeyə ma-
lik olan yeganə şəxs mənəm”, – deyib. 
Makron “Qarabağla bağlı qətiyyətini” 
qeyd edərək, Fransanın erməni di-
asporu rəhbərlərini “Qarabağ problemi-
nin ədalətli həlli üçün səylərini davam 
etdirəcəyinə” əmin edib və xatırladıb 
ki, Fransa ilk dəfə öz hərbi attaşesini 
Ermənistandakı səfirliyinə göndərib. 
Bundan sonra o, çoxmənalı söz işlə-
dib: “Biz əlimizdən gələni edəcəyik ”

Az öncə E.Makronun Cənubi 
Qafqaz siyasətinin Aİ-nin Ermənis-
tan və Azərbaycan arasında sülhün 
bərqərar olmasına yönəlmiş siyasətinə 
tamamilə zidd olduğunu qeyd etdik. 
Buradan belə çıxır ki, Fransa tarixən 
müttəfiq olduğu İran və Rusiya ilə üç-
tərə i ittifaq yaradır. “Əgər Fransanın 
mövqeyi nə ABŞ-a, nə Aİ-yə, nə də 
Ukraynaya sərfəli deyilsə, o zaman 
Makron, əslində, kimi dəstəkləyir ” su-
alı yaranır. Cavab isə aydındır: Fransa 
prezidentinin siyasətindən əsas fayda-

lananlar Rusiya və İrandır.
Onu da bildirək ki, bu yaxınlarda 

ABŞ-ın həftəlik “Ne s eek” qəzetin-
də analitik hesabat dərc olunmuşdu. 
Hesabatda qeyd edilirdi ki, Moskva 
Bakıya təsir etmək məqsədilə Qara-
bağda erməni separatçılarından isti-
fadə etməyi planlaşdırır. O Qarabağ 
ki, onu hətta Ermənistanın baş naziri 
də Azərbaycanın suveren ərazisi kimi 
tanıyıb. “Ne s eek”in müəllifi yazır: 

“Bundan əlavə, dünyanın aparıcı me-
dia subyektlərində dərc olunan çoxsay-
lı ictimai bəyanatları və analitik qiymət-
ləndirmələri təhlil edərək belə qənaətə 
gəlmək olar ki, Fransa, İran və Rusiya 
Cənubi Qafqazda Azərbaycan və İsra-
ilə qarşı səylərini birləşdirməyə qərar 
veriblər”.

ABŞ-ın nüfuzlu “The all Street 
Journal” qəzeti isə may ayında yaz-
mışdı ki, prezident Makronun Cənubi 
Qafqazdakı siyasəti Moskva və Tehra-
nın regional maraqlarına xidmət edir. 
Buna görə də Vaşinqton və Brüsselin 
Ermənistan və Azərbaycan arasın-
da sülhə nail olmaq səylərinə ziddir. 
Məqalə müəllifinin fikrincə, E.Makron 
erməni diasporunun radikal ünsürləri-
nin girovu olub. Qəribədir ki, səsver-
mə hüququna malik olan erməni əsilli 
Fransa vətəndaşlarının ümumi sayı 
təxminən 600 min nəfərdir. Yəni, ermə-
ni əsilli seçicilər Fransada seçicilərin 
ümumi sayının yalnız bir faizini təşkil 
edir. Məqalədə qeyd olunur ki, bununla 
belə Avropanın aparıcı dövlətlərindən 
birinin, eyni zamanda, BMT Təhlükə-
sizlik Şurasının daimi üzvü olan ölkə-
nin prezidenti erməni radikallarının tə-
siri altındadır.

Göründüyü kimi, E.Makronun tə-
zadlı siyasəti artıq Aİ üçün də başağ-
rısına çevrilib. Bunun da səbəbi onun 
öz sahəsinin adamı olmaması, təcrü-
bəsizliyi və böyük siyasətdə naşılığıdır. 
Biz Makronun həm 44 günlük Vətən 
müharibəsində, həm də postmüharibə 

dövründə dəfələrlə verdiyi anti-Azər-
baycan bəyanatlarını unutmamışıq. 
O, nə müharibə dövründə öz məqsə-
dinə nail ola bilib, nə də ondan sonrakı 
dönəmdə. Emmanuel Makronun bun-
dan sonrakı təşəbbüslərinin də uğur-
suz olacağı bəri başdan bəllidir.

Sə a ət HƏMİD,  
“Xalq qəzeti”

Yeganə H A C I Y E V A ,  
politoloq

– Fransa siyasətinin əsasında 
hər zaman münaqişələrdə iştirak 
edərək onlardan faydalanmaq daya-
nır. Nümunə kimi Parisin BMT Təh-
lükəsizlik Şurasında Afrika ölkələ-
rində sülhyaratma missiyasında 
iştirakını göstərmək olar. Guya, bu-
nunla həmin regionda sülh yaratmaq 
istəyib. Nəticədə orada münaqişələr 
daha da kəskinləşib, Fransa isə 
Afrika ölkələrinin təbii resurslarını 
mənimsəyib. Bununla Fransa həm 
də BMT-ni gözdən salıb. Bu, Fransa 
dövlətinin şakəridir. Bunun tarixi əsr-
lər öncəyə gedir. Xatırladım ki, İkinci 
Dünya müharibəsi dövründə nasist 
Almaniyası ilə ən sıx əməkdaşlıq 
edən Avropa hakimiyyətlərindən biri 
də elə Fransa idi.

Bildiyiniz kimi, Makron iqtisadi 
istebleşmentdən gəlib. Onun ya-
naşması ümumilikdə harada gəlir 
varsa, orada olmaqdır. Makronun 
daxildəki erməni diasporu üzərin-
dən Qarabağdakı erməniləri dəstək-
ləmək istiqamətində fikirləri, əslində, 
Fransanın vəziyyətdən istifadə edib 
Cənubi Qafqaza daxil olmaq cəh-
didir. Bu illər ərzində Aİ-nin Cənubi 
Qafqaz maraqları ilə Fransanın ma-
raqları fərqlənib. Paris Aİ ölkələrinin 
maraqlarının əleyhinə proseslərə 
cəlb edilib və həmişə sabotajla məş-
ğul olub. Nəticədə ATƏT-in Minsk 
qrupunda 28 ilə yaxın, həm də Aİ-
nin nümayəndəsi kimi, çıxış etməli 
olduğu halda, fransız diplomatlar 
yalnız öz dövlətlərinin maraqlarını 
güdüblər. Bu siyasət Fransanın bü-
tün hakimiyyətləri dövründə yürüdü-
lüb.

Makron isə bu işləri daha qaba, 
kobud və səriştəsiz formada icra 
edir. Onun siyasi idarəçilik təcrübəsi 
yoxdur. Çox böyük səhvlər buraxır. 
Fransanın düşdüyü vəziyyət bunun 
sübutudur. Onu da qeyd etmək la-
zımdır ki, Makron təkcə Qarabağda 
Rusiyanın maraqları naminə sepa-

ratçılarla işbirliyində deyil, həm də 
Ukraynada Rusiyanın nəfinə Aİ-nin 
mövqeyini sabotaj edənlərdəndir. 
Xatırladım ki, İrpen və Buça qətliam-
ları baş verən zaman Makron cəmi 
bir dəfə açıqlama vermişdi. Demişdi 
ki, Aİ və Beynəlxalq Ədalət Məh-
kəməsi bu prosesləri izləməlidir, 
amma burada bizim əsas məqsədi-
miz Rusiyanın simasını qorumaq ol-
malıdır. Əlbəttə, bu yanaşma qüsur-
lu idi və Aİ ölkələri tərəfindən qəbul 
edilmədi.

Hazırda Aİ-nin 27 ölkəsindən 
10-u Azərbaycandan enerji re-
sursları nəql edir. Onlar ölkəmizlə 
əməkdaşlıqda maraqlıdırlar. Avro-
pa Komissiyası Azərbaycanı əsas 
vacib enerji tərəfdaşı elan edib. An-
caq Makron Avropa Komissiyasının 
güvənli tərəfdaşının milli məsələ-
sindən istifadə edərək Aİ-nin enerji 
təhlükəsizliyini zərbə altında qoyur. 
Bu da üçüncü ölkələrın xeyrinə edi-
lir. Makronun siyasi öhdəlikləri var. 
Onun karyerasının müəyyən mər-
hələsində Rusiya biznes dairələri-
nin, “Qazprom”un iştirakı var. Bunlar 
real məlumatlardır və zaman-zaman 
mediada yayılıb. Ancaq dünyanın 
transmilli media qurumları bu gün 
Fransada faktiki mövcud olan irqçi-
lik, dini ayrı-seçkilik və dözümsüzlük 
əsasında baş verən iğtişaşları işıq-
landırmadığı kimi, Makronun bioqra-
fiyasındakı bu qaranlıq məqamların 
da üstündən keçməyə üstünlük ve-
rirlər.

Ekspert rəyi

Ermənistan Təhlükəsizlik Şurasının katibi Armen Qriqoryan dünən ABŞ-a 
səfərə gedib. Onun Vaşinqtonda ABŞ Prezidentinin milli təhlükəsizlik üzrə 
müşaviri Ceyk Sallivan və digər rəsmilərlə görüşləri planlaşdırılıb. Hayastan 
mediasının məlumatında qeyd olunur ki, Vaşinqtonda ikitərəfli münasibətlər 
müzakirə ediləcək. Qriqoryanın Ermənistan və Azərbaycanın XİN başçılarının 
Vaşinqton danışıqlarından sonra Birləşmiş Ştatlara səfərində əsas məqsədin 
iki ölkə arasında sülh sazişinin müzakirəsi olduğunu söyləmək olar. Xatırladaq 
ki, müqəddəs Qurban bayramına təsadüf edən Arlinqton dialoqunun masasına 
sərhədin delimitasiyası, qanunsuz silahlı dəstələrin Qarabağdan çıxarılması və 
erməni əhalisinin təhlükəsizliyi məsələləri qoyulmuşdu.  

Prinsip etibarilə Arlinqton dialoqu 
təklif olunan sülh sazişinə hiss oluna-
caq heç nə əlavə etmədi. Hərçənd gö-
rüşün yekunlarına dair həm Azərbay-
can XİN, həm  də ABŞ tərəfi bəyan etdi 
ki, tərə ər müqavilə layihəsinin məqsə-
dini anlamaqda tərəqqiyə nail olublar 
və əlavə bəndlər barədə razılaşma var. 
Dövlət katibi Antoni Blinken jurnalistlər 
qarşısında səmimi şəkildə bildirdi ki, ən 
çətin məsələlər hələ həllini tapmayıb. 
Əslində, bu açıqlaması ilə Ağ ev rəs-
misi İrəvanın sülh müqaviləsini imzala-
mağa və bötüvlükdə, bölgədə sabitliyin 
bərpasına hazır olmadığını təsdiqləmiş 
oldu.  

                                                                                                                             
Hay mediasının Qriqoryanın oke-

anın o tayına səfərinin gündəliyi ilə 
bağlı təfsilata varmaması düşünməyə 
əsas verir ki, Vaşinqtonda yüksək çinli 
diplomatla görüşün mövzusu Ermə-
nistan-ABŞ qarşılıqlı əlaqələrin pers-
pektivi deyil, Ermənistan–Azərbaycan 
problemi olacaq. Ona da şübhə yeri 
yoxdur ki, Qriqoryan Ağ evi növbəti 
dəfə İrəvanın ona “mütləq sadiqliyinə” 
və Cənubi Qafqaz regionunda istisna-
sız olaraq, Birləşmiş Ştatların maraq-
larını irəli aparmaq üçün “ağlagəlməz 
səylərə” baş vuracağına inandırmağa 
çalışacaq. Yəqin bu növ ermənisayaq 
jestlərdən sonra İrəvan Ermənistan–
Azərbaycan gündəliyinin mübahisə do-
ğuran məqamlarında Ağ evin ermənilə-
rin tərəfində duracağına böyük ümidlər 
bəsləyir.   

Ermənistan Təhlükəsizlik Şurasının 
katibinin Ağ evdəki görüşlərinin gündə-
liyinə sevimli “Qarabağ ermənilərinin 
təhlükəsizliyi” məsələsini də salmağa 
çalışacağına şühbə yeri yoxdur. Bu 
zaman Qriqoryanın cənab Sallivanın 
diqqətinə Qarabağ ermənilərinin “blo-
kadaya salındığını”, məhrumiyətlərə 
düçür olduğunu çatdıracağı da şək-
sizdir. Vaşinqton görüşündə, həmçinin 
NATO-nun hərbi proqramlarının geniş-
lənməsi məsələsinin müzakirə oluna-
cağı da istisna edilmir.       

Yeri gəlmişkən, hələ bu ilin aprelin-
də Hayastanın müdafiə nazirliyi məlu-
mat yaymışdı ki, 2023-cü ildə erməni 
hərbçiləri Pentaqonun Avropanın əra-
zisində planlaşdırılmış iki təlimində 
iştirak edəcəklər. Fəqət bundan az 
sonra Armen Qriqoryan bu faktı “Sivil-
net” TV-sinə şərh edərkən Moskvanı 
inandırmağa çalışırdı ki, Ermənistanın 
ABŞ Quru Qoşunları Komandanlığı-
nın Avropada keçiriləcək təlimlərində 
iştirakı heç də ölkənin xarici siyasət 
vektorunun dəyişməsi mənasına gəl-
mir. Bu zaman o, Ermənistanın KTMT 
üzvü olmaqla yanaşı, bu üzvlüyün  di-
gər ölkələrlə münasibətlərini inkişaf et-
dirməyi məhdudlaşdırmadığını nəzərə 
çatdırmışdı. Buna baxmayaraq, cari ilin 
yanvarında baş nazir Nikol Paşinyan 
açıq şəkildə bildirmişdi ki, Ermənistan 
2023-cü ildə KTMT-nin təlimlərinin öz 
ərazisində keçirilməsini məqsədəuy-
ğun saymır.  Böyük ehtimalla İrəvan 
artıq o zaman xarici siyasət müstəvi-
sində prioritetlərinin dəyişmə konturla-
rını ABŞ və Qərbin xeyrinə müəyyən-
ləşdirmişdi. Bəzi ekspertlərin fikrincə, 
Qriqoryanın Vaşinqton səfərində Er-
mənistanın KTMT-dən mümkün çıx-

ması variantının da müzakirə ediləcəyi 
istisna olunmur.  

İndiki məqamda hər şey masa 
üzərindədir. Sülh danışıqlarının Rusi-
ya, ABŞ və Avropa treklərində Cənu-
bi Qafqaz regionu uğrunda getdikcə 
güclənən sərt rəqabət özünün strateji 
mərhələsinə qədəm qoymaq ərəfəsin-
dədir. Bəli, vasitəçi-moderatorlardan 
hər biri öz məqsədinə nail olmağa ça-
lışır. Amma özlərinin də etiraf etdikləri 
kimi, sülh danışıqları prosesində Bakı 
üçün prinsipial əhəmiyyət kəsb edən 
tərəqqidən danışmaq hələ tezdir. 

   
Bu arada ABŞ-ın erməni Apostol, 

Katolik və Yevangelist kilsələrinin dini 
liderləri Birləşmiş Ştatların Prezidenti 
Co Baydenə müraciət ünvanlamışlar. 
Müraciətlərində “Arsaxın Azərbayca-
nın tərkibində qalması ona ölüm hök-
münü çıxarmağa bərabərdir”, – yazan 
“müqəddəs atalar” ABŞ Prezidenti-
ni inandırmağa çalışırlar ki, bu ölkə 
(Azərbaycan-müəl.) “ermənilərin qə-
dim vətənində yerli əhalini açıq-aşkar 
etnik təmizləməyə məruz qoymaq istə-
yir”. 

ABŞ-ın “Ay Data” komissiyasının 
saytında dərc olunmuş müraciətdə 
daha sonra deyilir: “Demokratik Ar-
saxı diktator Azərbaycana tabe et-
dirməyə yönəlik istənilən nizamlama 
prosesi Müqəddəs torpaqda yaşayan 
120 min erməninin ( ) məhv edilməsi 
deməkdir”. Məktub-müraciətin müəl-
li əri, həmçinin Ağ evi Azərbaycana 
hərbi yardımı dayandırmağa, ameri-
kalıları “soyqırımı zorakılığında” heç 
vaxt həmiştirakçı olmamağa çağırıblar.                                                                                             
Erməni kilsələrinin liderləri ümid etdik-
lərini bildiriblər ki, ABŞ rəhbərliyi ilkin 
xristianlığın beşiyi sayılan Arsaxın ( ) 
öz müqəddaratını təyinetmə hüququna 
( ) hörmət edən demokratik sülhün qu-
rulmasına yardım göstərəcək.    

Alban kilsələrini Qriqorian xaçları 
ilə “bəzəyib” özününküləşdirən hayla-
rın katolikosu Amerikadakı erməni di-
asporuna arxalanaraq, “müqəddəs tor-
paqda” 120 min soydaşının yaşaması 
barədə ağ yalanı əbasından utanma-
dan supergücün liderinin gözünə üfü-
rür.   

Armen Qriqoryanın səfərinin, ermə-
ni din xadimlərinin Co Baydenə mü-
raciətinin eyni məqsədə xidmət etdiyi 
məlumdur. İrəvan sülh danışıqlarının 
indiki mərhələsində əlində olan bütün 
imkanları işə salıb və arzu etdiyinə çat-
maqdan ötrü hər şeyə getməyə hazır 
olduğunu gizlətmir də. Bəs bu qədər 
vaxt və enerji sərf etməyin sonda bir 
səmərəsinin olmayacağını, Bakının 
şərtləri ilə razılaşacağını necə, ağlına 
gətiribmi             

İmran BƏDİRXANLI,  
“Xalq qəzeti”

Hayların Ağ evə 
ikitərəfli “hücumu”
İrəvan “məqsədə çatmaq üçün bütün 

üsullar məqbuldur” prinsipini seçir  
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İkinci ən böyük tanker 
istismara verilib 

“Azərbaycan Xəzər Dəniz 
Gəmiçiliyi” QSC (ASCO) və Azərbaycan 
Dövlət Neft Şirkətinin (SOCAR) 
Müşahidə Şurasının razılığı ilə paritet 
əsaslarla yaradılan “SA Maritime 
AFEZCO” Birgə Müəssisəsi tərəfindən 
alınan növbəti “Aframax” tipli tanker 
istismara verilib. Prezident İlham 
Əliyevin tapşırığı ilə “Qarabağ” 
adlandırılan gəmidə Dövlət Himninin 
sədaları altında üçrəngli Azərbaycan 
bayrağı qaldırılıb.

Xəzərdənkənar sularda Azərbay-
can bayrağı altında üzəcək digər “Af-
ramax” tipli tankerlər kimi, “Qaraba-
ğın” da dedveyti (ümumi yükgötürmə 
qabiliyyəti) təxminən 115 min tondur.

Gəmini Ələt Azad İqtisadi Zo-
nasında qeydiyyatdan keçmiş AS-
CO-nun 100 faiz törəmə müəssisə-
si olan “ASCO Ship Management 
AFEZCO” şirkəti idarə edəcək.

Qeyd edək ki, “SA Maritime AFEZ-
CO” Birgə Müəssisəsi tərəfindən ba-
zar araşdırması nəticəsində ilkin ola-
raq üç “Aframax” tipli tanker alınıb. 
Bunlardan birincisi –“Şuşa” gəmisi 
15 iyun –Qurtuluş Günündə istisma-
ra verilib. çüncü gəminin –“Zəngə-
zur”un istismara verilməsi üzrə işlər 
də artıq yekunlaşmaq üzrədir.

Prezident İlham Əliyevin birbaşa 
dəstəyilə alınan bu nəhəng tankerlər 
ölkəmiz üçün strateji əhəmiyyətə ma-
lik olmaqla, milli gəmiçiliyin yükdaşı-
ma potensialının artırılmasına xidmət 
edəcək, neft sənayemizin beynəlxalq 
dəyər zəncirinə töhfə verəcək. 

Pul bazası 6 faiz çoxalıb
Mərkəzi Bankın 

məlumatına əsasən, cari il 
iyulun 1-nə Azərbaycanda 
pul bazası 18 milyard 401,7 
milyon manat təşkil edib. Bu, 
iyunun 1-i ilə müqayisədə 6,1 
faiz çoxdur.

lkədə pul bazası ilin əvvəlinə 
nisbətən 5,4 faiz, son 1 ildə isə 17,6 
faiz  artıb.

“Xalq qəzeti”

Laçın fasiləsiz elektrik 
enerjisi ilə təmin edilir 

Laçında rayon mərkəzi ilə yanaşı, 
ən ucqar kəndlərdə belə elektrik 
şəbəkəsi tamamilə yenilənir.

“Azərişıq” ASC-nin məlumatına 
əsasən, rayon mərkəzindəki evlərə, döv-
lət əhəmiyyətli obyektlərə yeni yeraltı 
0,4 kv-luq xətlər çəkilib. Həmçinin Laçın 
rayonu ərazisindəki bütün 35 və 0,4 kv-
luq xətlər də yeraltı xətlərlə əvəz olunur.

Məlumatda deyilir ki, bu gün Laçın 
şəhərində məskunlaşan vətəndaşlar fa-
siləsiz dayanıqlı elektrik enerjisi ilə təmin 
edilir. Hazırda Minkənd, “ -cı rayon” ad-
lanan ərazi və Ağbulaq istiqamətində 40 
kilometr  uzunluğunda yeni elektrik xət-
tinin çəkilişi davam etdirilir. 

Şəlvə dərəsi və Kilsəlidağ istiqamə-
tində isə xətlər çəkilib. 110 35 10 kv-luq 
Laçın yarımstansiyasından 35 kv-luq 
yeraltı dairəvi xətt də çəkilir ki, bunun 
sayəsində rayonun istənilən ərazisinə 
elektrik enerjisi vermək mümkün olacaq. 
Həmçinin, Laçınla Kəlbəcərin elektrik 
şəbəkələrini birləşdirən dairəvi elektrik 
təchizat sxeminin yaradılması üzrə işlər 
davam edir.

Sığorta xərcləri  
29 faiz olub

Mərkəzi Bank sığorta xidmətlərinə 
1 milyon 628 min manat xərcləyib. 
Qurumun maliyyə hesabatına əsasən, 
bu, 2021-ci illə müqayisədə 29,2 faiz 
yüksəkdir. Bankın sığorta xərclərinin 
572 min manatı icbari tibbi sığorta 
üzrə ayırmalardır ki, bu da illik 
müqayisədə 33,6 faiz çoxdur.

Xərclərin qalan 1,05  milyon manatı 
isə ənənəvi sığorta üzrə ayırmalardır. Bu 
isə 1 il əvvələ nisbətən 2 ,9 faiz artıqdır.

“Xalq qəzeti”

İQTİSADİYYAT

Azərbaycandan Avropaya  
“mavi yanacaq” axını

Ölkəmizdən köhnə qitəyə qaz nəqli 25 milyard kubmetrə çatıb
Əsrimizin ən böyük layihələrindən 

biri olan Cənub Qaz Dəhlizi (CQD) dörd 
seqmentdən – “Şahdəniz Mərhələ-II”, 
Cənubi Qafqaz Boru Kəməri (CQBK), 
Trans-Anadolu Qaz Boru Kəməri 
(TANAP) və Trans-Adriatik Qaz Boru 
Kəmərindən(TAP) ibarətdir. 

CQD-nin 2018-ci il mayın 29-da Sən-
gəçal terminalında rəsmi açılış mərasimi 
keçirilib və Azərbaycan təbii qazı həmin 
dəhlizin sisteminə vurulub. Beləliklə, 
Xəzər dənizinin Azərbaycan sektorunda-
kı “Şahdəniz” qaz-kondensat yatağının 
işlənməsinin ikinci mərhələsi çərçivəsin-
də qurulan “Şahdəniz Alfa” və “Şahdəniz 
Bravo” platformalarından birgə qaz hasi-
latına başlanılıb. Həmin il iyulun sonunda 

isə “Şahdəniz Bravo” platformasından ilk 
qaz əldə olunduğu vaxtdan isə hasilat təd-
ricən artıb. Mövcud “Şahdəniz” qurğuları-
nın hasilat gücü gündəlik 56 milyon (ildə 
20 milyard) standart kubmetr təşkil edib. 

tən il CQD vasitəsilə ümumilikdə 21 
milyard kubmetr, o cümlədən Avropaya 
11,4 milyard kubmetr qaz ixrac edilib. Bu 
dövrdə, həmçinin Azərbaycan ilə Avropa 
İttifaqı (Aİ) arasında energetika sahəsin-
də strateji tərəfdaşlıq haqqında imza-
lanan memoranduma əsasən, 2027-ci 
ilədək TANAP-la qaz nəqlinin indiki 16 
milyard kubmetrdən 31 milyard kub-
metrə, TAP-la isə 11 milyard kubmetrdən 
20 milyard kubmetrə çatdırılması nəzər-
də tutulub. Bütün bunlar isə Avropanın 
qaz bazarında Azərbaycanın rolunun ar-
tırılması məqsədini gerçəkləşdirib. 

TAP ilə indiyə qədər qaz tədarükü 25 
milyard kubmetr həddinə çatıb. Bu barə-
də məlumat yayan TAP konsorsiumunun 
açıqlamasında deyilir: “TAP kommersiya 

əməliyyatına başladığı vaxtdan etibarən 
təhlükəsiz şəkildə Yunanıstan, Bolqa-
rıstan və İtaliyaya 25 milyard kubmetr 
təbii qaz tədarük edib. Təhlükəsiz enerji 
ötürücüsü olan TAP-ın Avropanın enerji 
təhlükəsizliyini artırmaq məqsədilə mər-
hələli şəkildə genişləndirilməsi nəzərdə 
tutulub”. 

Qeyd edək ki, Azərbaycan TAP va-
sitəsilə Avropaya qaz tədarükünə 2020-
ci il dekabrın 31-də başlayıb. Boru kəmə-

rinin ilkin buraxılış gücü ildə 10 milyard 
kubmetr təşkil edir. Hidrogen və digər 
bərpa olunan qazların yeni həcmlərini, 
həmçinin TAP vasitəsilə nəql etməklə 
uzunmüddətli dayanıqlılığa imkan yarat-
maq mümkündür.

Onu da xatırladaq ki, cari ilin aprelin-
də Avropanın Azərbaycan qazının idxa-
lına xərcləri təxminən 490 milyon avro-
ya çatıb. Həmin vaxt ölkəmiz Avropaya 
1,047 milyard kubmetr təbii qaz tədarük 

edib, ixracdan 488 milyon 241 min 329 
avro gəlir əldə olunub.

Azərbaycanın Energetika Nazirliyi bil-
dirir ki, bu ilin yanvar-aprel ayları ərzində 
respublikamız Avropaya ümumilikdə 3,9 
milyard kubmetr təbii qaz ixrac edib ki, 
bu da qaz ixracının illik müqayisədə 10,5 
faiz artdığını göstərir.

Bu dövrdə Azərbaycan Türkiyəyə 3,4 
milyard kubmetr, Gürcüstana isə 1,1 mil-
yard kubmetr qaz ixrac edib. CQD-nin bir 
hissəsi olan TANAP ilə Türkiyəyə 1,9 mil-
yard kubmetr qaz nəql olunub.

lkəmizdən Avropaya qaz tədarükü 
başlayan vaxtdan indiyədək ixrac coğ-
rafiyası da getdikcə genişlənir. Məsələn, 
Rumıniya qaz idxalında Azərbaycan-
la əməkdaşlığa xüsusi diqqət yetirir. 
Bu sahədə ölkənin “ROMGAZ” şirkəti 
səmərəli fəaliyyət göstərir. Yeri gəlmiş-
kən, “ROMGAZ” Rumıniyanın ən böyük 
qaz istehsalçısı olmaqla bərabər, həm də 
“mavi yanacaq” bazarında ən mühüm tə-
darükçülərdən biridir.

Qaz ixracında respublikamızla əmək-
daşlığa xüsusi önəm verən ölkələrdən 
biri də İtaliyadır. Aİ-nin Statistika İdarəsi 
“Eurostat”ın məlumatına əsasən, cari ilin 
aprelində Azərbaycan İtaliyaya 814 mil-
yon 775 min kubmetr təbii qaz ixrac edib, 
mart ayında isə bu göstərici 473 milyon 
kubmetr olub. Beləliklə, qaz ixracı aprel-
də mart ayı ilə müqayisədə 1,7 dəfə artıb. 

Azərbaycan Respublikası Energe-
tika Nazirliyinin məlumatlarına əsasən, 
 2023-cü ilin yanvar-aprel aylarında ölkə-
miz Avropaya ümumilikdə 3,9 milyard ku-
bmetr təbii qaz ixrac edib ki, bu da illik 
hesablamada 10,5 faiz çoxdur.

Respublikamız Bolqarıstanın enerji 
təhlükəsizliyində də mühüm rol oynayır. 
Bu ölkə 2022-ci il oktyabrın 1-də istisma-
ra verilmiş Yunanıstan-Bolqarıstan İnter-
konnektoru (IGB) ilə Azərbaycan qazının 
idxalına başlayıb. İnterkonnektorla qaz 
tədarükünün müqavilə həcmi ildə 1 mil-
yard kubmetr təşkil edir. IGB-nin ümumi 
ötürücülüyü ildə 5 milyard kubmetrədək 
genişləndirmə imkanı ilə 3 milyard kub-
metrə çatır. 

Azərbaycan Türkiyəyə qaz ixracını 
da daim diqqətdə saxlayıb. Qardaş ölkə-
nin Enerji Bazarlarını Tənzimləmə Qu-
rumunun məlumatına görə, 2023-cü ilin 
aprel ayında Azərbaycan Türkiyəyə təbii 
qaz ixracını 2022-ci ilin eyni dövrü ilə 
müqayisədə 21,73 faiz – 733,92 milyon 
kubmetrdən 893,36 milyon kubmetrədək 
artırıb.

Vaqif BAYRAMOV, 
 “Xalq qəzeti”

Dünya İqtisadi Forumu (DİF) ölkələrin enerji keçidi ilə bağlı yeni siyahını 
açıqlayıb. Azərbaycan bu siyahıda 120 ölkə arasında enerji keçidinə görə 
renkinqində 32-ci yerdə qərarlaşıb. 

DİF-in enerji keçidi indeksinə görə, 
2023-cü ildə Azərbaycanın enerji keçi-
di indeksinin qiyməti 62 olub. Bundan 
başqa, ölkəmiz bu sahədə istehsal in-
deksinə görə 69,6, enerji keçidinə hazır-
lığa görə isə 50,7 balla qiymətləndirilib. 
Qeyd edək ki, Azərbaycan bu reytinqdə 
Mərkəzi Asiya, Müstəqil Dövlətlər Birliyi 
və Cənubi Qafqaz ölkələri arasında lider 
mövqeyə malikdir. Belə ki, Gürcüstan bu 
renkinqdə 62-ci, Ukrayna 64-cü, Tacikis-
tan 73-cü, Qazaxıstan 76-cı, Qırğızıstan 
isə 91-ci yeri tutub. Bu da neft və qaz 
ölkəsi kimi məşhurlaşan Azərbaycanın 
bərpaolunan enerji mənbələrinin isteh-
salçısına çevrildiyinin əyani təcəssümü-
dür. 

Yeraltı enerji ehtiyatları ilə zəngin 
olan Azərbaycan alternativ və bərpaolu-
nan enerji sahəsində də yüksək poten-
siala malikdir. Avropa İttifaqı ölkələrinin 
enerji təhlükəsizliyinin təminatında mü-
hüm rol oynayan Xəzər regionu, həm 
də “yaşıl enerji” ehtiyatlarının zənginliyi 
ilə seçilir. Belə ki, Xəzər dənizinin külək 
enerjisi potensialı 157 qiqavat həcmində 
qiymətləndirilir. Bununla yanaşı, ölkə-
mizin quruda 27 qiqavatlıq külək enejisi 
potensialı mövcuddur. Eyni zamanda, 
Azərbaycanın işğaldan azad olunmuş 
əraziləri də zəngin alternativ və bərpao-
lunan enerji ehtiyatlarına malikdir. Təsa-
düfi deyil ki, Prezident İlham Əliyev düş-
məndən geri alınan torpaqlarımızda 10 
min kvadratkilometr ərazini “yaşıl enerji” 
zonası elan edib. Bütövlükdə isə, Azər-
baycanda 200 qiqavat həcmində  alter-
nativ və bərpaolunan enerji potensialı 
mövcuddur. Bu da ölkəmizin dünyanın 
prioritet elan etdiyi “yaşıl keçid” platfof-
masının fəal iştirakçısına çevrilməsinə 
imkan yaradır. 

Yeri gəlmişkən, “Azərbaycan 2030”: 
sosial-iqtisadi inkişafa dair Milli Prioritet-
lər”də ölkəmizdə “yaşıl enerji” istehsa-
lının genişləndirilməsi məsələsi xüsusi 
yer tutur. Belə ki, Azərbaycanın ümumi 
enerji istehsalı gücündə bərpaolunan 
enerjinin payını 2025-ci ildə 24 faizə, 
2030-cu ildə isə 30 faizə çatdırılması 
nəzərdə tutulur.

 “Azərbaycan özünün enerji baxı-
mından inkişafında mühüm yol qət edib. 
Neft sənayesinin inkişafından başlaya-
raq daha sonra təbii qazdan istifadəyə 
keçib. Hazırda isə ölkəmiz “yaşıl ener-
ji”nin inkişafı üzərində çalışır”. Bunu  
ADA Universitetinin İnkişaf və Diploma-

tiya İnstitutu, Azərbaycan Respublikası 
Dövlət Neft Şirkəti (SOCAR), “BP Azer-
baijan”, “Kolin”, “ asdar” və “TotalE-
nergies” şirkətlərinin birgə təşkilatçılığı 
ilə keçirilən 17-ci Bakı Yay Enerji Mək-
təbinin açılış mərasimində energetika 
nazirinin müavini Elnur Soltanov deyib. 
Onun sözlərinə görə, Azərbaycan enerji 
sektorunda təcrübə qazanıla və öyrənilə 
biləcək ən yaxşı ölkələrdən biridir.

Azərbaycanın BP, “Masdar”, “AC A 
Po er” və digər enerji şirkətləri ilə fəal 
əməkdaşlıq etdiyini vurğulayan nazir 
müavini bu ilin oktyabr ayında BP-nin 
Azərbaycandakı bərpaolunan enerji 
stansiyasından ilk elektrik enerjisinin alı-
nacağını bildirib. O, Azərbaycanın enerji 
sektorunda mühüm yer tutan BP-nin 
ölkəmizdə bərpaolunan enerji sahəsin-
də də ciddi addımlar atdığını vurğula-
yıb. Xatırladaq ki, 2021-ci ilin iyun ayın-
da Energetika Nazirliyi və BP işğaldan 
azad olunmuş Şərqi Zəngəzur iqtisadi 
rayonunda, Zəngilanda 240 meqavat 
gücündə günəş elektrik stansiyasının 
tikintisi layihəsinin qiymətləndirilməsi və 
həyata keçirilməsi fəaliyyəti üzrə əmək-
daşlığa dair İcra Müqaviləsi imzalayıb-
lar. Bu sənəd işğaldan azad olunmuş 
ərazilərdə “yaşıl enerji” zonasının ya-
radılması, Azərbaycanın bərpaolunan 
enerji sektorunun inkişafı ilə bağlı stra-
teji qərarı və 2030-cu ilədək karbon qazı 
emissiyalarını 35 faizədək azaltmaq öh-
dəliyinin, BP-nin isə 2050-ci ilədək “xalis 
sıfır emissiya”lı şirkətə çevrilmək strate-
giyasının icrası çərçivəsində imzalanıb. 

Bütövlükdə isə, Azərbaycanın “yaşıl 
enerji” potensialı, ölkədə yaradılmış əl-
verişli biznes mühiti xarici investorların 
da bu sahəyə marağını getdikcə artırır. 
Bu baxımdan Birləşmiş Ərəb Əmirliklə-
rinin “Masdar” və Səudiyyə Ərəbistanı 
Krallığının “AC A Po er” şirkətlərinin 

ölkəmizdəki fəaliyyəti diqqət çəkir. Qeyd 
edək ki, “Masdar” şirkəti bu ilin sonu-
nadək “Qaradağ” Günəş Elektrik Stan-
siyasını istismara verməyi planlaşdırır. 
Bundan əlavə, hazırda “AC A Po er” 
şirkəti tərəfindən 240 meqavat gücündə 
“Xızı-Abşeron” Külək Elektrik Stansiya-
sının tikintisi sürətlə davam etdirilir. Bu 
stansiyaların işə düşməsi nəticəsində 
ildə təxminən 1,4 milyard kilovat-saat 
elektrik enerjisinin istehsalı ilə yanaşı, 
300 milyon kubmetrdən çox təbii qaza 
qənaət ediləcək. Eyni zamanda, 600 
min tona yaxın karbon qazı tullantısının 
atmosferə atılmasının qarşı alınacaq.

Azərbaycanın energetika nazirinin 
müavini açılış mərasimindəki çıxışında 
ölkəmizin enerji tranziti ilə bağlı da mü-
hüm addımlar atdığını  qeyd edib.  Mə-
lum olduğu kimi, hazırda Azərbaycan 
“yaşıl” potensialını hərəkətə gətirmək 
üçün müasir stansiyaların inşası ilə ya-
naşı, ixrac infrastrukturunun yaradılması 
sahəsində də zəruri tədbirlər həyata ke-
çirir. tən müddətdə bu sahədə lazımi 
hüquqi baza yaradılıb, müvafiq anlaşma 
sənədləri imzalanıb. Elə Azərbaycanın 
“yaşıl enerji” potensialının Avropa üçün 
yeni imkanlar açacağını bildirən Prezi-
dent İlham Əliyev də son illər keçirilən 
bir sıra yerli və beynəlxalq səviyyəli 
tədbirlərdə bu vacib məsələyə dəfələr-
lə münasibət bildirib, ölkəmizin mövcud 
imkanlarından bəhs edib. 

Məlum olduğu kimi, otən il dekabrın 
17-də Buxarestdə “Azərbaycan Respub-
likası, Gürcüstan, Rumıniya və Macarıs-
tan Hökumətləri arasında “yaşıl enerji”nin 
inkişafı və ötürülməsi sahəsində strateji 
tərəfdaşlıq haqqında Saziş” imzalanıb. 
Bununla da, Gürcüstandan Rumıniyaya 
qədər uzanacaq 4 qiqavat gücündə su-
altı kabelin inşası ilə bağlı razılaşma əldə 
olunub. Hazırda layihə texniki-iqtisadi 
əsaslandırma mərhələsindədir. Layihə-
nin maliyyələşdirilməsində isə Avropanın 
aparıcı maliyyə institutlarının yaxından 
iştirakına ümidlər böyükdür.

Azərbaycan Dövlət Neft Şirkəti-
nin (SOCAR) də əsas hədə ərindən 
biri dekarbonizasiyaya nail olmaqdır. 
Bu barədə 17-ci Bakı Yay Enerji Mək-
təbinin açılış mərasimində çıxış edən 
SOCAR prezidenti Rövşən Nəcəf  mə-
lumat verib. Azərbaycan artıq etibarlı 
tərəfdaş kimi bir çox ölkələrin etimadını 
qazandığını vurğulayan SOCAR pre-
zidenti dünyanın hazırda çox dəyişkən 
bir dövrdə olduğunu və bu mərhələdə 
enerji keçidinin mühüm əhəmiyyət kəsb 
etdiyini qeyd edib. Onun sözlərinə görə, 
SOCAR ətraf mühitin qorunmasına bö-
yük diqqət ayıraraq  dekarbonizasiya və 
digər aspektlər üzərində işləmək öhdəli-
yinə sadiqliyini nümayiş etdirir. 

Mir a r YAQ BZADƏ,  
“Xalq qəzeti”

üseynqulu QULİYEV,  
iqtisadçı-ekspert

Prezident İlham Əliyevin rəhbərli-
yi ilə həyata keçirilən qətiyyətli enerji 
strategiyası sayəsində Azərbaycan 
bu gün Avropanın enerji resurslarının 
etibarlı təchizatçısına çevrilib. Avropa 
İttifaqı ölkələri ildən-ilə ölkəmizlə ener-
ji tərəfdaşlığını inamla möhkəmləndirir 
və genişləndirir, eyni zamanda, bu is-
tiqamətdə bütün layihələri dəstəkləyir.

Azərbaycanın təşəbbüsü ilə həya-
ta keçirilən bütün layihələr kimi, Aİ-yə 
qaz nəqlinin genişləndirilməsi də artıq 
reallığa çevrilib. Xüsusilə, son bir il 

ərzində kəskin enerji böhranı və qaz 
təchizatı mənbələrinin və marşrut-
larının real şaxələndirilməsi zərurəti 
fonunda Avropa İttifaqı ölkələri tərə-
findən dəfələrlə Azərbaycandan qaz 
tədarükünün artırılmasında və ya ona 
çıxış əldə etməkdə maraqlı olduqları 
bildirilib. Son illər Avropa İttifaqına üzv 
dövlətlərin rəhbərlərinin ən yüksək 

səviyyədə çoxsaylı qarşılıqlı səfərləri 
reallaşıb və bu səfərlər zamanı əsas 
diqqət Cənub Qaz Dəhlizinin imkanla-
rının genişləndirilməsinə yönəldilib. 

Avropa İttifaqının artıq 5 ölkəsi 
Azərbaycanın “mavi yanacağ”ının 
tədarükünü artırmaq üçün konkret 
layihə hazırlayıb və onun reallaşdırıl-
masına uğurla başlanılıb. Bu layihənin 
tam gerçəkləşdirilməsi nəticəsində 
respublikamızdan Avropaya əlavə 
həcmdə təbii qazın nəqli nəzərdə 
tutulub. Bolqarıstanın təşəbbüsü ilə 
Rumıniya, Macarıstan, Slovakiya və 
Avstriya bu layihəyə qoşulub. 

Əslində, həmin layihə 2022-ci ilin 
iyulunda Avropa Komissiyası ilə Azər-
baycan arasında enerji əməkdaşlı-
ğının genişləndirilməsinə dair imza-
lanmış anlaşma memorandumunun 
praktiki icrasıdır.

Azərbaycan hər zaman qaz təda-
rükünü artırmağa və Avropaya böh-
randan çıxmağa kömək etməyə hazır 
olduğunu bildirib. Prezident İlham Əli-
yev 2022-ci il oktyabrın 6-da Praqada 
Azərbaycan telekanallarına müsahi-
bəsində də növbəti illərdə Avropaya 
qaz ixracının ən azı iki dəfə artırılma-
sının planlaşdırıldığını deyib. 

Ekspert rəyi

“Odlar yurdu” enerji 
keçidində region lideridir
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Titrəyiş ən çox Xaçmazda hiss olunub
Xaçmaz zəlzələnin episentrinə yaxın rayon olduğundan yeraltı təkanlar burada daha çox hiss edilib

Xaçmaz rayon Fövqəladə Hallar Komissiyasının 
sədri Anar Oruclu qəzetimizə verdiyi açıqlamasında 
bildirib ki, ilkin məlumatlara görə, zəlzələ nəticəsində 
rayonda hər hansı nəzərəçarpacaq fəsad, dağıntı 
qeydə alınmayıb. Sadəcə, rayon mərkəzində 
çoxmərtəbəli binalarda yaşayan sakinlər arasında 
müəyyən qədər təşviş yaşanıb. Onların əksəriyyəti 
həyətlərə düşüblər.

Anar Oruclu sözlərinə onu da əlavə edib ki, ilkin 
məlumatlara görə, zəlzələ nəticəsində rayondakı ti-
kililərdə hər hansı dağıntı baş verməyib.

Xatırladaq ki, Respublika Seysmoloji Xidmət 
Mərkəzinin məlumatına görə, iyulun 4-ü saat 00:01 
radələrində Xəzərin Azərbaycan sahillərində, Xaç-
maz rayonundan 46 kilometr şimal-şərqdə 5,9 bal 
gücündə zəlzələ baş verib. Yeraltı təkanlar Şimal 
bölgəsində 5,7, Bakı və Abşeronda 5,5 bal gücündə 
hiss olunub. 

“Xalq qəzeti”

Paytaxtın bır sıra ərazilərində insanların təlaşına səbəb olan zəlzələ bəzi 
sakinləri yaşadıqları binanı tərk etməyə məcbur edib. Bakının bir çox 
yaşayış məntəqələrində isə zəlzələni hiss etməyən xeyli sakinlər də var. 

“Keçmiş olsun!” deyirik
Paytaxt sakinlərinin 4 iyul gecəsi ilə bağlı dedikləri 

Şəhər sakini Riyad Əliyev özü zəl-
zələni hiss etməsə də, ailə üzvləri xə-
bərdar olub: – Evdən dedilər ki, əvvəl 
qapı yüngül şəkildə açılıb-bağlanıb. Elə 
biliblər ki, uşaq qapını açıb. Çilçırağın 
tərpəndiyini gördükdən sonra zəlzələ ol-
duğunu anlayıblar. Bundan sonra məni 
də yuxudan oyatdılar, bağ evimizə get-
dik. Düşündük ki, ora daha təhlükəsiz 
olar.

Binəqədi rayonunda yaşayan Ziyad 
Yusifzadə ailə üzvlərindən heç kimin 
zəlzələnin olduğunu hiss etmədiyini 
bildirdi: 

– Yenə də yaxşı qutardıq, Allah üzü-
müzə baxdı. Şükür olsun ki, dağıntı ol-
madı. mid edirəm ki, daha güclü təkan-
lar olmaz.

Yasamalda yaşayan Vüqar Əliyev 
zəlzələnin onun yaşadığı ərazidə hiss 
olunduğunu dedi: 

– Təxminən saat 12 idi. “Tik-Tok”da 
videolara baxırdım. Qəfildən hiss etdim 
ki, oturduğum stul tərpəndi. Əvvəl elə 
bildim ki, başım gicəlləndi. Sonra zəlzələ 
olduğunu başa düşdüm. Nənəmlə yaşa-
yıram, evdən çıxmadıq.

Kifayət Ağayeva dedi ki, zəlzələni 
uşaqlar hiss etdi: 

– 5 və 8 yaşlı qızlarımla çölə qaçdıq. 
Uşaqlar çox qorxdular. Yaxın keçmişdə 
Türkiyədə baş vermiş dəhşətli zəlzələ-

dən danışıb suallar verirdilər.
Nərmin Yusifova da zəlzələni hiss 

edən sakinlərdəndir. 
– Binanın 9-cu mərtəbəsində yaşa-

yıram. Təhlükəsizlik tədbirlərinə riayət 
edərək, zəlzələ anında evi tərk etmədim. 

Xırdalan sakini Rizvan Əsgərov 
qeyd etdi ki, onun yaşadığı bina 2018-
ci ildə inşa edilsə də, zəlzələyə davamlı 
olmama ehtimalı böyükdür. Çünki güclü 
külək əsəndə yaşadığı bina silkələnir. 
Sakin düşünür ki, bu cür məsələlərə tə-
biət hadisəsi kimi yanaşmaq düzgün de-
yil. Binaların tikiləndə və tikildikdən sonra 

bütün təhlükəsizlik tədbirlərinə əməl edil-
məlidir.

aytaxt sakini Etibar Çarçallı Əh-
mədli qəsəbəsində yaşayır və zəlzələni 
hiss etməyib. Zəlzələnin olduğunu səhər 
saatlarında xəbər saytlarından oxuyub. 
Murad Əlizadə, Səadət Ağayeva, Orxan 
Cümşüdlü, İradə Əliyarlı, Maqsud Qu-
luzadə, Tamilla Hadiyeva, Ağahüseyn 
Verdili, Şahzadə Əliyeva zəlzələni hiss 
etməyən sakinlərdəndir.

Bir daha əhalinin zəlzələ həyəcanları 
yaşamaması arzusu ilə:

Riz an ABİŞOV,  
“Xalq qəzeti”,  

R fət MƏHƏRRƏMOV

Xəbər verildiyi kimi, iyulun 4-ü gecəyarısı Xəzər dənizində zəlzələ qeydə 
alınıb. Zəlzələ Quba, Xaçmaz, Şabran, Siyəzəndə 6 bala yaxın, Sumqayıt, Abşeron 
yarımadası və ona yaxın ərazilərdə 4-5 bala qədər hiss edilib. Təkanların 
maqnitudası 5,5, dərinliyi isə 65 kilometr olub. Dağıntı və tələfat olmayıb.

Rəsmi qurumlar  
șayiələri təkzib edir

Daxili İşlər Nazirliyindən (DİN) bildiri-
lib ki, dağıntı ə tələ atla bağlı nazirliyə ər 

ansı məlumat daxil olmayıb  Bəzi sosial 
şəbəkə sə i ələrində yayılan iddialar əsas-
sızdır, əqiqəti əks etdirmir  “DİN tərəfindən 
ölkə polisinə xüsusi tapşırıqlar verilib, xidmətə 
əlavə qüvvə cəlb edilməklə, fasiləsiz xidmət 
təşkil edilib. Həyəcan yaradan xüsusi hal mü-
şahidə edilmir. Bütün informasiyalar diqqətlə 
izlənilir”, – deyə nazirlikdən bildirilib.

Fö qəladə Hallar Nazirliyi (FHN) də, 
öz nö bəsində qeyd edib ki, zəlzələ ilə 
əlaqədar dağıntı ə tələ at barədə FHN-ə 
məlumat daxil olmayıb

Lakin zəlzələ ilə bağlı TƏBİB-in tabeli-
yindəki Bakı Şəhəri Təcili və Təxirəsalınmaz 
Tibbi Yardım Stansiyasına 34 nəfər müra-
ciət edib. TƏBİB-dən “Xalq qəzeti”nin sor-
ğusuna cavab olaraq bildirilib ki, müraciət 
edənlərdən 2 -sı qadın, 5-i kişi, 3-ü uşaq 
olub. Qeyd olunub ki, müraciət edənlərdən 
32 nəfərə yerində yardım göstərilib, 2 nəfər 
isə aidiyyəti üzrə tibb müəssisəsinə təxliyə 
olunub. Müraciətlər, əsasən, arterial təzyiq, 
stresə qarşı reaksiya, travma, bədənin müxtə-
lif hissələrində olan ağrılarla bağlı olub.

Xəzər dənizində baş vermiş zəlzələ sə-
bəbindən AMEA nəzdində fəaliyyət göstərən 
Respublika Seysmoloji Xidmət Mərkəzi-
nin baş direktoru, AMEA-nın müxbir üzvü, 
professor Qurban Yetirmişli mətbuat kon-
fransı keçirib. Professor ölkəmizin zəlzələ 
zonasında yerləşdiyini və nə vaxtsa yenidən 
yeraltı təkanların baş verə biləcəyini söylə-
yib  “Ölkəmizdə binalar tikilərkən  ballıq 
zəlzələyə davamlılığı da nəzərə alınır və la-
yihələr buna əsasən hazırlanır”.

Res ublika Seysmolo i Xidmət Mərkə-
zi baş direktorunun sözlərinə görə, yeraltı 
təkanın müddəti 10 saniyədən az olub ə 

eç bir dağıntı qeydə alınmayıb  5,5 maq-
nitudada baş verən zəlzələnin təkrarlanması 
ehtimalı yoxdur  “Kiçik təkanlar var və ol-
malıdır. Avterşoklar, enerji boşalmaları gedir. 

ünki güclü təkanlar olub. Bununla yanaşı, 
ola bilsin ki, arada 3 maqnitudada hiss edilən 
zəlzələ baş versin. Bəlkə də heç olmayacaq. 

ünki zəlzələ ocağı 5 kilometr dərinlikdə-
dir”.

İstanbul Texniki Universitetinin Avrasi-
ya Yer Elmləri İnstitutunun əməkdaşı Celal 

Şengörün bir müddət əvvəl Azərbaycanda 
zəlzələ olacağı ilə bağlı açıqlama etmişdi. 
Qurban Yetirmişli bu fikrə aydınlıq gətirərərk 
şayiələrə inanmamağı tövsiyə etdi  “Celal 
Şengör Azərbaycanda iyulun 4-ü gecə saat 
00 01-də zəlzələ olacağını demişdi  Xeyr. 
Mən də deyirəm ki, Yaponiya, İran və in-
də zəlzələlər olacaq. Olanda deyərsiniz ki, 
demişəm. Bununla yanaşı, fevralın -dan 
sonra İstanbulda zəlzələ olacağı deyilir. 20 
milyonluq şəhər əhalisi zəlzələ anını oturub 
gözləməlidir  Bu, absurddur”.

Qurban Yetirmişli sonda insanları şa-
yiələrə qəti inanmamağa səslədi  “ əlzələnin 
yenidən baş verəcəyi barədə söylənilənlər 
şayiələrdir, bunları bəzi adamlar sosial şə-
bəkələrdə yayırlar. İnsanlara mənim adım-
dan, rəsmi olaraq çatdırın ki, heç bir təxri-
bata, yazılan şayiələrə inanmasınlar. Gedib 
evlərində rahat yatsınlar. Qorxulu heç nə 
yoxdur”.

Xəzər dənizində baş vermiş zəlzələdən 
dərhal sonra Azərbaycan Avtomobil Yolları 
Dövlət Agentliyinin zəlzələ bölgəsində yer-
ləşən müvafiq strukturları gücləndirilmiş iş 
rejiminə keçiblər. Məlumata əsasən, agent-
liyin mütəxəssisləri tərəfindən gecəboyu yol 
infrastrukturuna baxış keçirilib, süni mühən-
dis qurğularının vəziyyəti yoxlanılıb.

əlzələdən dərhal sonra Azərbaycan 
Dəmir Yollarının ADY  Fövqəladə Hallar 
Komissiyası dəmir yolu infrastrukturuna 
operativ baxış keçirib. Bildirilib ki, aparılan 
yoxlamalara əsasən, zəlzələ nəticəsində yol 
infrastrukturuna ziyan dəyməyib.

R.Fİ RƏTO L ,  
“Xalq qəzeti”

Zəlzələ
Siz də zəlzələni hiss edirsiniz?
Dağılır sükutu xatirələrin!...
Olmaya, qorxaraq siz gedirsiniz?
Barı xəyalıma təsəlli verin...

Yayılır köksümün qaranlığından
Ümidli qığılcım bütün əzama...
Hansısa küçənin toranlığında
Səslənir vidanız alın yazıma...

Məxməri küləklər əsir bu yerdə,
Kiriyir torpağın naləsi, ahı...
Elə hey axışan al kölgələrdə
Dolanır qəlbimin şirin günahı...

Ölənlərin belə, - demişdiniz siz, -
Lazımdır arabir nəbzinə baxmaq.
Budur, əlimdədir ağ biləyiniz, -
Döyünür, qırılır, dayanmır ancaq...

Dağılır sükutu xatirələrin,
Bürüyür şəhəri çığırtısıyla...
Barı xəyalıma təsəlli verin
Sizdəki həqiqət parıltısından...

Olmaya, məni də tək qoyursunuz,
Olmaya, qorxaraq siz gedirsiniz?
Çırpınan qəlbimi heç duyursunuz?
Siz də zəlzələni hiss edirsiniz?...

Fir din HƏMİDLİ

Zəlzələnin deyil, sualların yaratdığı panika 
Yaxud, milli mediamızda “təşviş” uşaq xəstəliyi  

Psixologiyada belə bir anlayış var: ətrafda baş verənləri panik 
qavrama sindromu. Fərdi xəstəlik sayılsa da, mühit və mövcud şərait onu 
kütləviləşdirməyə qadirdir. Belə insanlar, bir qayda olaraq suala sualla 
cavab verirlər. Çünki naməlum qorxu, xof, davranış və qərarlarındakı 
qeyri-müəyyənlik onları hamıdan və hər şeydən şübhələnməyə vadar edir. 
Belələri səbəbsiz yerə daim təşviş içində olurlar. Təşvişdən yaranan suallar 
isə onları hər yerdə qarabaqara izləyir. Həmin təşvişi süni yolla yaratmaq 
da mümkündür. Misal üçün, zəlzələ baş verən zaman. Aşağıdakı qısa 
araşdırmamızda biz bilərəkdən sitat gətirdiyimiz media qurumlarının – 
saytların adlarını çəkmirik. Çünki məqsədimiz bu deyil.

“Bakıda 2 saatdan sonra  
6,1 bal zəlzələ olacaq ” 
(Tarix: 2023.07.04 / 01:18)
“Hazırda sosial şəbəkələrdə yeni 

zəlzələ dalğasının olacağı barədə mə-
lumatlar yayılır. Hətta saatına qədər də 
qeyd edirlər: 02:21-də 6,1 bal, 04:21-də 
5,8 bal, 06:32-də isə 6 bal zəlzələ olacağı 
“xəbərdarlığı” edilir”. 

Bu dırnaqarası xəbərdarlığı ilə baş-
lığa çıxardığı gözdeşən sualına “bəraət” 
qazandıran, səhihliyinə və mötəbərliyinə 
heç bir təminatın verilmədiyi sosial şə-
bəkə yazışmalarını xəbərə çevirən saytın 
məqsədi tamam başqadır. İzləyici sayını 
artırmaq, reytinqini qaldırmaq fürsətini 
əldən qaçırmamaq, bunun müqabilində 
reklamverənlərdən daha çox pul qopar-
maq. Bunun üçün oxucuda təşviş ya-
ratmaq vacib “üsuldur” və bu, ələlxüsus 
saytların əsas missiyasıdır.  

Bu gün “təşviş” uşaq xəstəliyinə yo-
luxmuş bir çox media qurumları, xüsusən 
də saytlar bilərəkdən, ya bilməyərəkdən 
ictimai şüura “panik atak”lar edirlər. So-
nucda gəlirə hesablanmış bu cür həm-
lələrə zəlzələ qədər münbit zəmin yara-
dan ikinci hadisəni düşünmək mümkün 
deyil. Yuxarıdakı suallı xəbəri oxuyan in-
sanların həyəcanlanması, qorxu hissinə 
qapılması, qəfil başağrısına tutulması, 
təşvişdən ürəyinin getməsi onların ve-
cinə də deyil.

 “Zəlzələ Xaçmazda 
 dağıntılara səbəb olub ” 
(Tarix: 4 İyul, 2023. 10:44)
Bu sayt feyk “arthazırlığından” sonra 

artıq gözləri önündə xarabalıqlar sayrı-
şan izləyicilərin beyin və ürək nahiyələ-
rinə “panik atak” seriyasından növbəti 
sual-neştərlərini tuşlayır: “Bəs Xaçmaz-
da dağıntı olubmu? Rayon sakinlərindən 

xəsarət alan və əmlaklarına ziyan dəyən 
olubmu?” Bu sualların hər üçünün təkzib 
cavablara malik olduğunu xəbərin müəl-
lifi çox yaxşı bilir. Amma saytın sahibi 
üçün cavablar deyil, suallar daha önəm-
lidir. Bu sualları izləyən cüt gözlərin sayı 
nə qədər artarsa, reklam “tutmaq” şansı 
da bir o qədər yüksələr. Yəni, baş vermə 
səbəbindən və xarakterindən asılı olma-
yaraq, hər bir hadisədən nə qədər çox 
sual çıxarılarsa, saytın gəlirlərini artırmaq 
ehtimalı o qədər yüksəkdir.   

Eyni saytın ikinci suallı başlığı: 
 “Zəlzələ zamanı dəmir yolu infrast-
rukturuna ziyan dəyib ” (Tarix: 4 İyul, 
2023. 09:52)

Dəmir yolu bəlkə də təbii fəlakət ola-
raq zəlzələnin ən az zərər verə biləcəyi 
sahələrdən biridir. Amma sayt işbazla-
rından ötrü iqtisadiyyatın bu strateji inf-
rastrukturu həm də varlı “obyektlərdən” 
sayılır. Ardı hamıya bəllidir...

Zəlzələnin baş verdiyi o gecə 00:01-
dən sonra biz də ailəliklə iki saatımızı 
yaşadığımız çoxmərtəbəli binanın həyə-
tində keçirdik. Bu suallı “məlumatları” da 
telefonda izləyirdik. Bəzi sakinlərin məhz 
bu feyk xəbərlərə baxdıqdan sonra av-
tomobillərinə əyləşib “hadisə yerindən” 
uzaqlaşdıqlarının şahidi olduq. Onların 
arxasınca baxdıqca qeyri-ixtiyari bey-
nimizdə belə bir sual yarandı: görəsən, 
gedən sakinlərdən biri pənah apardığı, 
qohumu sayılan həmin “suallı” saytlar-
dan birinin sahibinin villasının qapısını 
döyərsə, evsahibinin ona birinci sualı nə 
olardı        

.S. Daxili İşlər Nazirliyinin Mətbuat 
xidməti 4 iyul saat 01:04-də zəlzələ ilə 
bağlı məlumat yaydı: “DİN-ə dağıntı, tə-
lafatla bağlı hər hansı məlumat daxil ol-
mayıb. Bəzi sosial şəbəkə səhifələrində 
yayılan iddialar əsassızdır, həqiqəti əks 
etdirmir.  DİN tərəfindən ölkə polisinə 
xüsusi tapşırıqlar verilib, xidmətə əlavə 
qüvvə cəlb edilməklə, fasiləsiz xidmət 
təşkil edilib. Həyəcan yaradan xüsusi hal 
müşahidə edilmir. Bütün informasiyalar 
diqqətlə izlənilir”. Binamızın sakinlərini 
tərk etməyən təşviş səngidi, insanlar ra-
hatlandılar, yaşlılar dərindən köks ötür-
dülər, azyaşlılar sevincdən atılıb-düş-
dülər. Sanki hər şey unuduldu... 

İ.HƏSƏNQALA,  
“Xalq qəzeti” 

Binalar seysmik xəritəyə uyğun tikilməlidir
Tikinti mütəxəssislərinin fikrincə, 1967-ci ilə qədər qəti olaraq Azərbaycanda tikilən binalarda zəlzələyə qarşı heç bir 

tədbir görülməyib. Başqa sözlə desək, həmin vaxt guya, Azərbaycan seysmik zona olmayıb. Yalnız 1967-ci ildə Daşkənddə 
zəlzələ baş verəndən sonra ölkəmizin, o cümlədən Bakı şəhərinin “seysmik ərazi” olması qərarı qəbul edilib. “Seysmik 
ərazi” sovet terminologiyası ilə 12 balla ölçülürdü. Amma xarici ölkələrdə seysmologiya Rixter şkalası ilə 9 balla hesablanır. 
Qeyd etməliyik ki, sovet dövründə Yasamalda tikilən panel evlərlə bağlı heç bir layihədə zəlzələyə qarşı davamlılıq nəzərə 
alınmayıb...

Araşdırmalarımız belə deməyə imkan verir ki, Azərbaycanda 
yalnız 1967-ci ildən sonra zəlzələ ilə bağlı tədbir görülməyə baş-
lanıb. Həmin illərdə Bakı şəhərində dörd nəfərdən ibarət belə bir 
təşkilat vardı: Dövlət Tikintiyə Nəzarət və Arxitektura Komitəsi 
– sədri və müavinlərindən biri yəhudi, bir müavini isə erməni 
idi. Bir nəfər də azərbaycanlı vardı. Onlara binaları yoxlamaq 
səlahiyyəti verilibmiş. Azərbaycanda qəbul olunmuş qaydala-
ra görə, hər bir bina layihələndirilməmişdən əvvəl Respublika 
Seysmoloji Xidmət Mərkəzinə müraciət olunmalıdır ki, bina ti-
kiləcək ərazinin neçə ballıq zəlzələyə davamlı olduğu müəyyən 
edilsin. Bəzi əhəmiyyətli binaların, məsələn, xəstəxanaların, 
məktəblərin binaları bir bal artıq zəlzələyə davamlı tikilməli idi. 
Yəni 7 bala davamlı ev tikilirsə, onun yanındakı xəstəxana 8 
bala davamlı tikilməlidir.

Qaydalara görə, torpaq bələdiyyədən, yaxud aidiyyatı qu-
rumdan alındıqdan sonra sifarişçi funksiyaları yerinə yetirilmə-
lidir. Məsələn, yeddimərtəbəli bina tikilməlidirsə, Respublika 
Seysmoloji Xidmət Mərkəzinə məlumatlar təqdim edilməli, əra-
zidə tikinti üçün neçə bala davamlı binanın sifariş verilməli ol-
duğu öyrənilməlidir. Mərkəz bunu təyin etməli, layihə rəhbərinə, 
yaxud inşaat şirkətinə sifariş verməli, zəlzələyə davamlılıqla 
bağlı mərkəzin rəyi təqdim edilməlidir.

Düşünmək olar ki, dünyada ən çox zəlzələ baş verən ölkələr-
dən biri Yaponiyadır, amma orada 20–30 mərtəbəli binalar da 
var. Yəni zəlzələyə qarşı davamlılıq layihədə nəzərdə tutulur-
sa, ekspertizadan keçirsə, tikiləcək binanın ərazisinin seysmik 
qaydaları Respublika Seysmoloji Xidmət Mərkəzi tərəfindən 
müəyyən olunursa, onda niyə 20 mərtəbəli bina tikmək mümkün 
olmasın  Sahibkarlar tərəfindən bəzi hallarda bu qaydalar bir 
az pozulur. Ona görə də deyə bilərik ki, Türkiyədə baş verən 
fəlakətdən sonra bizdə bu məsələyə nəzarət güclənməlidir. Ba-
kıda qəzalı evlər də var. Birdən-birə sökülməsi mümkün olmasa 
da, onların yerində zəlzələyə davamlı binalar tikmək vaxtı çatıb.

Yaxşı xatırlayıram ki, bu ilin fevral ayında Türkiyədə zəlzələ 
baş verəndə AMEA nəzdində Respublika Seysmoloji Xidmət 

Mərkəzinin baş direktoru, AMEA-nın müxbir üzvü Qurban Ye-
tirmişli jurnalistlərin suallarını cavablandırarkən hansı ərazidə 
neçə bala uyğun binalar tikilməsi ilə bağlı deyib ki, ölkənin seys-
mik xəritəsi yenilənməlidir. Bunun üçün bütün respublika ərazi-
sində tədqiqat aparılmalı, dəqiqləşdirmələr edilməlidir. Azərbay-
canda seysmik xəritənin yenilənməsi üçün minimum 4 il vaxt 
lazımdır. Seysmik rayonlaşdırma xəritəsində hansı ərazilərin 
8–9 ballıq olması əks etdiriləcək. Onun dediyinə görə, sonuncu 
ümumi seysmik rayonlaşdırma xəritəsi 1978-ci ildə hazırlanıb. 
Spitakda baş verən zəlzələdən sonra 1991-ci ildə ümumi seys-
mik xəritədə avtomatik olaraq seysmik ballar rayonlar üzrə bir 
bal artırılıb. İndi həmin xəritəni təkmilləşdirmək üçün tədqiqatlar 
aparmaq zamanıdır.

Zərifə BƏŞİRQIZI,   
“Xalq qəzeti”
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Fransada iğtişaşlar səngimir
Bazar günü Fransa Prezidenti 

Emmanuel Makron Nazirlər 
Kabinetinin üz ləri ilə o erati  
qərarga ın iclasını keçirib  Dö lət 
başçısı Fransa Daxili İşlər Nazirliyi 
ə Ədliyyə Nazirliyinə ölkədə asayişi 

bər a etməyi ə baş erənlərin 
səbəblərini araşdırmağı ta şırıb  O, 
çərşənbə axşamı isə zərər çəkmiş 
kommunaların merləri ilə görüşəcək

Bundan əvvəl, polis tərəfindən öldü-
rülən yeniyetmənin nənəsi Nadia iğtişaşçı-
ları dayandırmağa çağırıb və hər şeyi məhv 
etmək üçün nəvəsinin ölümünü bəhanə 
kimi istifadə etməyi pisləyib  “Mən yalnız 
nəvəmi öldürən polisi günahlandırıram. Nə 
yaxşı ki, polislər burdadır. Asayişi pozan 
insanlara deyirəm ki, dayanın. Onlar Naeli 
qətlə yetirilən yeniyetmənin adı  bəhanə 

edirlər. Dayanmalıdırlar ki, pəncərələr sın-
masın, məktəbləri dağıtmasınlar, analarla 
dolu olan avtobusları sındırmasınlar. Du-
run, bu avtobusa minən analardır, küçədə 
gəzən analardır, hər şeyi sakitləşdirmək 
lazımdır. Biz onların qırılmasını istəmirik. 
Qoy bu gənclər sakit otursunlar”.

Yeniyetmənin nənəsi əlavə edib ki, o, 
Fransa ədalətinə inanır və iğtişaşçılar da öz 
əməllərinə görə cavab verəcəklər. Görünür, 
onun bu çağırışı eşidilib. Altıncı gecə 157 
nəfər saxlanılıb. Bildirilib ki, bu rəqəm əv-
vəlki günlərə nisbətən daha azdır.

Bu arada 17 yaşlı Naeli öldürən po-
lisə kömək üçün pul yığılması ilə bağlı 
qalmaqal da genişlənir. Hüquq-mühafizə 
orqanının əməkdaşı çərşənbə axşamın-
dan qətldə ittiham olunaraq istintaqa cəlb 

olunub. Fransa prezidentliyinə namizəd 
Erik emmuranın keçmiş mətbuat kati-
bi təqsirləndirilən şəxsə və onun ailəsinə 
dəstək olmaq üçün pul yığmaq təşəbbüsü 
ilə çıxış edib. Bu məqsədlə 00 min avro-
dan çox vəsait toplanıb. Əksəriyyəti solçu 
partiyalardan olan bir çox siyasətçilər onu 
pisləyərək “qalmaqallı” və “utanmaz” 
təşəbbüs adlandırıblar. Belə ki, Sosialist 
Partiyasının birinci katibi Olivye For pul 
yığımını dayandırmağı tələb edib.

Eyni zamanda, Paris polisinin prefek-
ti Laurent Nunez bu mövzu ilə bağlı şərh 
verməyəcəyini söyləyib və polis birliyinin 
təşəbbüsə anlayışla  yanaşdıqlarını qeyd 
edib.

 Xatırladaq ki, iyunun 27-də Fransa 
polisi 17 yaşlı Əlcəzair əsilli sürücünü öl-
dürüb. Bundan sonra ölkədə iğtişaşlar baş-
layıb. Əslində, bundan öncə də Fransada 
belə iğtişaşlar, qarşıdurmalar, irimiqyaslı 
etiraz aksiyaları, etirazçılarla güc struk-
turları arasında toqquşmalar baş vermişdi. 
Demək olar ki, onların hər birində səbəb, 
təxminən, eyni olurdu – irqi ayrı-seçkilik, 
islamofobiya.

“Priqojin üsyanı” və Şoyqunun siyasi taleyi
Vaqner  zəl Hərbi şirkətinin yaradıcısı e geni Priqo inin üsyanı 2  

saatdan az da am etdi  Muzdlular Mosk aya bir neçə yüz kilometr qalmış 
geri döndülər  Beləliklə, üsyan qarşıya qoyduğu məqsədə çatmadı  Priqo inin 
düşməni olan müda iə naziri Sergey Şoyqu əzi əsindən kənarlaşdırılmadı  
Nəticədə, Priqo in Şoyqu münaqişəsində ormal olaraq müda iə naziri qalib 
gəldi  Lakin onun siyasi taleyi ilə bağlı sual ələ də açıqdır  Şoyqu nə qədər 
əzi ədə qalacaq  

Bu barədə beynəlxalq təhlükəsizlik 
məsələləri üzrə tədqiqatçı Emili Ferris de-
yir  Şoyqu Putinin şəxsi münasibət qurdu-
ğu məmurlardan biridir. O, 2012-ci ildən 
böyük siyasət səhnəsindədir. Lakin Şoyqu 
Putinlə karyeraya başlayan peterburqlula-
rın dairəsinə aid deyil. 

Lakin o, çox sadiq insandır. Regional 
seçkilər sentyabrda keçiriləcək  və prezi-
dent seçkiləri 2024-cü ilin martında ke-
çiriləcək  ərəfəsində Rusiya Prezidentinin 
həqiqətən vəfalı, fədakar insanlara ehtiyacı 
var. Ona görə də Şoyqunu tutduğu vəzifə-
dən uzaqlaşdırmaq səhv addım olardı”.

“Vaqner”in rəhbəri Priqojin dəfələrlə 
açıq şəkildə Müdafiə Nazirliyinin rəhbərli-
yini səriştəsizlikdə və Rusiya hərb çilərinin 
ölümündə ittiham edib. Əgər Putin Şoyqu-
nu işdən çıxarsa, elə görünəcək ki, bunu 
təzyiq altında edib. Və bu, zəi ik əlamə-

ti, üstəlik, işlərin plana uyğun getmədiyi-
ni etiraf etmək demək olardı. Bu versiya 
mütəxəssislər tərəfindən irəli sürülür.

Daha sonra Emili Ferris deyir  Şoyqu-
nun harasa gedəcəyinə əmin deyiləm. 
Düşünürəm ki, o, indi nisbətən möhkəm 
mövqeyə malikdir. Digər hərbi rəhbərlərə 
gəlincə, ola bilsin ki, yaxın həftələrdə və 
aylarda Putin ən yüksək komanda heyətin-
də bəzi dəyişikliklər etsin. Amma inanıram 
ki, o, çox diqqətli olacaq. alışacaq ki, bu, 
Priqojinin təklif etdiyinə reaksiya kimi gö-
rünməsin, çünki əks halda bu, siyasi zəi i-
yin əlaməti kimi qiymətləndiriləcək. Putin 
insanları sadəcə işdən çıxarmağa meylli 
deyil. Onları başqa vəzifələrə köçürür ki, 
daha çox zərər verməsinlər .

“Priqojin üsyanı” isə Qərbdə qorxuya 
səbəb olmuşdu. Bu, Rusiyanın nüvə statu-
sundan irəli gəlirdi. Onlar nüvə silahlarının 
üsyançıların əlinə keçəcəyindən ehtiyatla-
nırdılar. 

NATO rəhbəri Yens Stoltenberq də üs-
yanla bağlı öz fikirlərini açıqlamışdı. Onun 
sözlərinə görə, qiyam Rusiya sistemində 
çatların və fikir ayrılıqlarının olduğunu 
nümayiş etdirib. Bu hadisənin Rusiyada-
kı vəziyyətə və Ukraynadakı müharibənin 
gedişinə necə təsir edəcəyini isə zaman 
göstərəcək.

Ukrayna PUA-ları Moskva səmasında
Ukraynada şiddətli döyüşlər da am edir  Bu ölkənin Sila lı ü ələrinin 

Baş ərarga ının nümayəndəsi Andrey Ko ale  bildirib ki, Baxmut şə ərinin 
şimalında ə cənubunda müda iəçilər düşmənə təzyiq göstərməkdə da am edir 
ə rus ərbçilərini ə əllər ələ keçirdikləri mö qelərdən çıxarırlar  “Donetsk 
ilayətinin Baxmut bölgəsində Rusiyaya məxsus 3 reakti  yaylım atəş sistemi ə 
ücuma mane olan ulemyot eyəti mə  edilib  Ukrayna ərbçiləri Limansk, 

A deye sk ə Mariyinsk istiqamətlərində Rusiya ordusunun ücumlarını isə 
dayandırıblar”

Bundan başqa, Ukrayna Silahlı Qü-
vvələri iyulun 4-də səhər saatlarında Ru-
siyanın paytaxtı Moskva şəhərinin Yeni 
Moskva rayonuna bir neçə pilotsuz uçuş 
aparatı PUA  ilə hücum ediblər. Hücum 
Vnukovo Hava Limanı yaxınlığında yer-
ləşən hərbi hissəyə və aviabazaya edilib. 
Rusiya Müdafiə Nazirliyindən bildirilib 
ki, Moskvaya hücum edən 5 PUA vurulub. 
Nazirlik hücumun Ukrayna tərəfindən edil-
diyini açıqlayıb. 

Tədqiqatçılar hesab edir ki, əgər Uk-
raynaya F-1  qırıcı təyyarələri verilərsə 
əks-hücum daha e ektli olacaq. Amma 
Qərb bu təyyarələri hələ ki Ukraynaya 
vermək istəmir. Bu barədə NATO hərbi ko-
mitəsinin rəhbəri, admiral Rob Bauer bildi-
rib  “Əks-hücum tamamlanana qədər Uk-
rayna “F-1 ” qırıcılarını almayacaq. Cəbhə 
xəttində mövcud vəziyyətlə əlaqədar yaxın 
vaxtlarda bu barədə qərar qəbul edilməyə-
cək. O, həmçinin qeyd edib ki, ukraynalı 
pilotların, texniki mütəxəssislərin hazırlan-
ması və təyyarələr üçün logistikanın təmin 
edilməsi əks-hücum bitənə qədər mümkün 
deyil. Admiral etiraf edib ki, üç müdafiə 
xətti, geniş minalanmış sahələr Ukrayna 
hərbçilərinin cəbhə xəttində irəliləməsini 
çətinləşdirir. 

Bu arada məlum olub ki, son həftələrdə 
Rusiya ordusu Ukrayna Silahlı Qüvvələri-
nin əks-hücumlarını ləngitmək üçün yeni 
taktikalara üstünlük verir, eyni zamanda, 

bunları təkmilləşdirməyə çalışır. Bu barədə 
Britaniya Müdafiə Nazirliyinin hazırladığı 
hesabatda qeyd olunur. Hesabatda vurğula-
nır ki, Rusiyanın yeni taktikası döyüş mey-
danında tank əleyhinə minalardan daha çox 
istifadəyə əsaslanır.

Britaniya kəşfiyyatının məlumatı-
na görə, bəzi ərazilərdə mina sahələrinin 
sıxlığı rusların hərbi doktrinada nəzərdə 
tutulduğundan daha çox minadan istifadə 
etdiklərini deməyə əsas verir. Lakin brita-
niyalı ekspertlər iddia edirlər ki, bu taktika 
daha çox Ukraynanın əks-hücumunun ilkin 
mərhələlərində e ektli olub. Həmçinin 
Britaniya kəşfiyyatı vurğulayır ki, hazırda 
Rusiya ordusu artilleriya sursatlarının ça-
tışmazlığından əziyyət çəkir.

Xatırladaq ki, Ukrayna Silahlı Qüv-
vələrinin əks-hücumu iyunun əvvəllərin-
dən başlayıb. Lakin Qərb mediası əks-hü-
cumun gözlənildiyindən ləng getdiyini 
yazır.

Ə. ÜNHAN,  
“Xalq qəzeti”

BE NƏLXAL  HƏ AT

CƏMİYYƏT

Həssas təbəqə diqqət mərkəzindədir
Əmək və əhalinin sosial müdafiə-

si naziri Sahil Babayev Salyan rayo-
nunda vətəndaşlarla görüş keçirib. 
Qəbulda Salyan və Neftçala rayonla-
rı sakinlərinin sosial təminat, əlillik 
və reabilitasiya, mənzillə təminat, 
məşğulluq, özünüməşğulluq proq-
ramına cəlb edilmə və s. məsələlərə 
dair müraciətləri dinlənilib.

Müraciət edən vətəndaşların bir 
hissəsi şəhid ailələrinin üzvləri və mü-
haribə veteranları olub. Müraciətlərin 
hər birinin fərdi qaydada araşdırılaraq 
nəticəsinə uyğun tədbirlər görülməsi 
təmin edilib. Vətəndaşlar aktiv məş-
ğulluq proqramlarına, o cümlədən 
özünüməşğulluq, ictimai işlər proqram-
larına, reabilitasiya xidmətlərinə cəlb 
edilmələri üçün qeydiyyata alınıblar.

* * *
Nazir S.Babayev rayonun icra 

başçısı ilə müharibə iştirakçıları 
üçün yaradılmış kiçik təsərrüfatlara 
baş çəkib.

 Vətən müharibəsi iştirakçıları olan 
Əliyev Murad Mətləb oğlu avtoelekt-
rik xidmətləri, Ələsgərov Ramil Əmi-
raslan oğlu isə qoyunçuluq üzrə kiçik 
ailə təsərrüfatlarını yaratmaları üçün 
özünüməşğulluq proqramı çərçivə-
sində aktivlərlə təmin ediliblər. Görüş 
zamanı təsərrüfat sahibləri müharibə 
iştirakçıları ilə bağlı ölkəmizdə həyata 
keçirilən sosial dəstək tədbirlərinə görə 
Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevə 
minnətdarlıqlarını bildiriblər. 

Qeyd edək ki, dövlət başçısının 
göstərişinə uyğun olaraq postmüha-
ribə dövründə şəhid ailələrinin üzvləri 
və müharibə iştirakçıları ilə bağlı Əmək 
və Əhalinin Sosial Müdafiəsi Nazirliyi 
tərəfindən həyata keçirilən genişmiq-
yaslı sosial dəstək proqramı 124 min 
şəxsi əhatə edib, onlara 290 min xid-
mət göstərilib. 18 min şəxs aktiv məş-
ğulluq proqramlarına, o cümlədən 10 
min şəxs özünüməşğulluq proqramına 
cəlb olunub. 

* * *
Sosial Xidmətlər Agentliyi bu 

ilin ötən dövründə məişət zorakı-
lığından zərər çəkmiş 34 nəfəri so-
sial reabilitasiya xidmətlərinə cəlb 
edib. Onlardan 10 nəfəri valideyn, 
24 nəfəri isə uşaqlardır. Bu barədə 
Əmək və Əhalinin Sosial Müdafiəsi 

Nazirliyinin ictimaiyyətlə əlaqələr 
şöbəsindən aldığımız məlumatda 
bildirilir. 

Qeyd edilir ki, həmin şəxslər agent-
liyin müvafiq müəssisəsində 2021-ci 
ildən fəaliyyət göstərən məişət zorakı-
lığından zərər çəkmiş şəxslər üçün şö-
bədə reabilitasiya xidmətləri ilə əhatə 
olunublar. tən dövrdə 175 şəxs reabi-
litasiya xidmətləri ilə təmin edilib. 

Müasir tələblərə uyğun şəraitin 
yaradıldığı reabilitasiya şöbəsində 
sakinlərə sosial-məişət, sosial-iqtisa-
di, sosial-psixoloji, tibbi-sosial, sosi-
al-məsləhət yardımı xidmətləri göstə-
rilir, onların mədəni-asudə vaxtlarının 
təşkili və s. istiqamətlərdə işlər aparılır.

Z.HÜSEYNOVA, “Xalq qəzeti”

Sosial mozaika

Susmaq doğrudanmı qızıldır? 
Söyüdlü hadisələri göstərdi ki, söz sahibi danışmayanda özgələr çığır-bağır salır

Əslində, bütün ictimai-siyasi formasiyalarda əhali arasında bu və ya digər 
müəyyən işlər aparılmışdır. Bu, əsasən, insanları hansısa bir vəzifəni yerinə 
yetirməyə istiqamətləndirmək, səfərbər etmək məqsədilə düşünülmüşdür.

Sovetlər dönəmində isə bu məsələyə 
münasibət tamam başqa idi. Konkret 
olaraq “ideoloji iş” adlandırılırdı. Şəhər 
və rayon partiya komitələrində həmin 
məsələlərlə təbliğat və təşviqat şöbələ-
ri məşğul olurdu və Mərkəzi Komitənin 
ayrıca ideoloji katibi vəzifəsi də yaradıl-
mışdı. Etiraf etmək lazımdır ki, indi sev-
mədiyimiz bu təbliğat maşını əməlli-baş-
lı iş görürdü, insanların mənəvi-siyasi, 
psixoloji, hərbi-vətənpərvərlik tərbiyə-
sində mühüm rol oynayırdı. Halbuki nə 
indiki qədər mətbuat vasitəsi, radio-te-
leviziya, sayt, sosial şəbəkə fəaliyyət 
göstərirdi, nə də digər texniki imkanlar 
var idi. Amma ideoloji iş gedirdi...

Əslində, o indi də var. Sadəcə, qa-
barıq hiss olunmur. İcra hakimiyyəti apa-
ratlarında humanitar məsələlər şöbəsi, 
üstəlik, informasiya təminatı və təhlil 
sektorları yaradılıb və qeyd etdiyimiz 
məsələlərin həllində müəyyən işlər gö-
rürlər. Lakin...

Bayaqdan Gədəbəy Rayon İcra Ha-
kimiyyətinin rəsmi facebook səhifəsini 
axtarıram, Söyüdlü hadisələri ilə bağlı 
hər hansı bir informasiya oxumaq, rəsmi 
mövqe ilə tanış olmaq istəyirəm.Yoxdur, 
səhifə, sanki, ərşə çəkilib. Bütün şəhər 
və rayon icra hakimiyyətlərində olan ih.
gov.az saytını tapsam da burada da Sö-
yüdlü hadisələri ilə bağlı heç nə yoxdur. 

zərinə “Gədəbəy Rayon İcra Ha-
kimiyyəti” yazılan bir facebook səhifəsi 

təsadüfən qarşıma çıxsa da hiss edirəm 
ki, bu da o deyil. Çünki başdan-ayağa 
aşıq mahnılarının videolarıdır. Amma 
Söyüdlü hadisələri ilə bağlı bir süjet də 
var. Burada bir nəfərin rayon rəhbəri-
nin hadisələrlə bağlı verdiyi müsahibəni 
tənqid etməsindən, özünün “arqument-
lərini” ortaya qoymasından da məlum 
olur ki, səhifə nəzarətsizdir.

Rayon icra hakimiyyətinin informa-
siya təminatı və təhlil sektorunun müdi-
ri Qabil Muxtarova zəng edirəm. Deyir 
“axtarmayın, Söyüdlü hadisələrindən də 
xeyli qabaq, bir aydan çoxdur rayonun 
icra hakimiyyətinin rəsmi  facebook sə-
hifəsi bağlanıb. Səbəbini də bizə belə 
yazıblar ki, “səhifəniz ictimaiyyət stan-
dartlarına( ) uyğun olmadığı üçün məh-
dudlaşdırılıb”. 

Doğrusu, məəttəl qalıram. Necə 
yəni, “səhifə bağlanıb”  Belə çıxır ki, bir 
aydan artıqdır adamlar ordan-burdan, 
yalan-doğru xəbərləri başqa saytlar-
dan alır, müxtəlif şayiələrin yayıldığı bir 
vaxtda yerli məlumat əldə edə bilmirlər  
Doğrudur, onların arasında çox say-
da yerli sosial şəbəkə nümunələri var, 
amma bircə rayon icra hakimiyyətininki 
yoxdur. 

Guya, parfüm və krem reklamı ilə 
məşğul olan, əslində isə “Söyüdlü kən-
dində zülmün 8-ci günü” məqaləsini, 
“Azadlıq” radiosunun “Sus, Söyüdlü ” 
karikaturasını paylaşan qeyri rəsmi “Gə-

dəbəy”, hoqqabaz bloger Mehman Hü-
seynovun videosunu verən “Azərbay-
can–Gədəbəy–Söyüdlü”, “Gələcək nəsil 
xəstə böyüyür” yazan “Söyüdlü (Gədə-
bəy)” və digər bu kimi oxşar facebook 
səhifələri hər dəqiqə qarşıma çıxır...

Söyüdlü kənd icra nümayəndəsi Na-
hid Allahverdiyevlə əlaqə saxlayıram. 
Deyir ki, kənd icra nümayəndəliyinin 
rəsmi Facebook səhifəsi yoxdur, çünki 
bu barədə heç kim tapşırıq verməyib. 
Təəssüf edirəm, yəni, səhifə yaratmaq, 
kənddə baş verən yeniliklərdən söhbət 
açmaq, dövlətimizin apardığı daxili və 
xarici siyasəti vaxtaşırı təbliğ etmək bu 
qədərmi çətindir  Buna rəsmi icazəmi 
lazımdır  Axı sən icra hakimiyyətini 3 il-
dən çoxdur yerdə təmsil edən nümayən-
dəsisən.

...Söyüdlü hadisələri ilə bağlı geniş 
yazımız olacaq. Dövlət komissiyası da 
son sözünü deyəcək. Hazırda isə icra 
nümayəndəsinin də dediyi kimi, kənd-
də “tam sakitlikdir”. Əhali əkin-biçinlə,  
təsərü at qayğıları ilə məşğuldur. Hətta 
Söyüdlü hadisələrini Bakıda mitinqdə 
“müzakirə etmək” istəyən “vətənpərvər-
lərə” də tutarlı cavab veriblər: “sizlik bu-
rada iş yoxdur”.

Sadəcə olaraq, bu kiçik yazımızda 
toxunduğumuz məqam yəqin ki, çoxu-
muzu düşündürür. Nə vaxta kimi qara-
güruhçular meydan sulayacaqlar  Nə 
vaxta kimi “susmaq qızıldır” deyib yer-
lərdə izahat-təbliğat işləri aparılmaya-
caq, sosial şəbəkələrdən kifayət qədər 
istifadə olunmayacaq  Axı kimsə başqa 
bir yerdən gəlib yaşadığın, nəfəs aldı-
ğın, sevdiyin el-obanda sənə “ağıl” öy-
rədə bilməz. Ona görə də ara-sıra hələ 
də “bəlkə də qaytardılar” xülyası ilə ya-
şayan bəzi adamların iyrənc səhifələrini 
araşdırıb tapın, tutarlı cavablarını verin.

Etiraf edək ki, bir çox yerlərdə icra 
hakimiyyətlərinin rəsmi səhifələri də, 
saytları da günün tələbləri səviyyəsində 
deyil. İnformasiya qıtlığı açıq-aşkar hiss 
olunur. Hələ də bu sahədə təşəbbüskar-
lıq, sərbəstlik kifayət qədər deyil ki, bu 
da ayrı bir yazının mövzusudur. Sağlıq 
olsun...

Hamlet QASIMOV,  
“Xalq qəzeti”nin  

l ə m iri

REPLİKA

Stoltenberq daha 1 il  
NATO-ya rəhbərlik edəcək

NATO-nun Baş katibi Yens 
Stoltenberqin mandatının dördüncü 
dəfə daha bir il uzadılmasına qərar 
verilib. Bu barədə Qərb mediası 
məlumat yayıb.

Bildirilib ki, müttəfiq ölkələr  
Stoltenberqin sentyabrın 30-da başa 
çatacaq mandatının uzadılması ilə bağlı 

razılığa gəliblər.
Məlumat verilib ki, bu qərar  

NATO-nun iyulun 11-12-də Litvanın 
paytaxtı Vilnüsdə keçiriləcək sammitin-
də dövlət və hökumət başçıları tərəfin-
dən təsdiqlənəcək.

Bu qərarla Stoltenberq 2024-cü il 
oktyabrın 1-dək NATO-nun Baş katibi 
vəzifəsini davam etdirəcək.
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İyul cazsevərlər ayıdır
Avropa musiqisinin ənənələri – Frederik Şopen və List yaradıcılığını, marş, polka 

kimi məişət janrlarını özündə ehtiva edən bu musiqi  növü həm də reqtaym adlanır. 
Faktik olaraq cazın ilkin mərhələsini də məhz reqtaym təşkil edir. 

Azərbaycan 2012 və 2015-ci illərdə ilk 
beynəlxalq caz forumlarında iştirak etmiş-
dir. 2015-ci ildə Parisdə Beynəlxalq Caz 
Günündə ölkəmizi İsfar Sarabski, gənc pia-
noçu Etibar Əsədli, respublikanın Əməkdar 
artisti Ruslan Hüseynov, Elvin Bəşirov və 
Xalq artisti Mircavad Cəfərovun rəhbərlik 
etdiyi “Cəngi” folk-estrada qrupu təmsil 
etmişdir.

2017-ci ildən etibarən Azərbaycan 
Respublikası Mədəniyyət Nazirliyinin və 
bir sıra şirkətlər qrupunun təşkilatçılığı ilə 
Bakıda da Beynəlxalq Caz Günü qeyd olu-
nur. Bu ənənəyə sadiq qalaraq, iyulun 3-də 
 Heydər Əliyev Mərkəzində V Beynəlxalq 
Bakı Yay Caz Günləri festivalının açılış 
mərasimi  keçirilib.

Mərkəzin Auditorium zalında baş tutan 
tədbirdə Türkiyənin məşhur gitaraçısı Ön-
der Focan caz vokalçısı Meltem Ege ilə bir-
likdə səhnəyə çıxıb.  Onları klassik musiqi 
ifaçılığı ilə tanınan Bakı Kamera Orkestri 
müşayiət edib. Bu dəfə cazsevərlərə bir-bi-
rindən fərqli, maraqlı musiqi nömrələri təq-
dim olunub.

Tədbirdə pianoçu Elçin Şirinovun isra-
illi həmkarları ilə birlikdə çıxışı da tədbir 
iştirakçılarının gur alqışları ilə qarşılanıb. 

İyulun 4-də Heydər Əliyev Mərkəzin-
də məşhur caz-pianoçu Alfredo Rodrigez 
Kuba–ABŞ triosu ilə çıxış edib. Qremmi 
mükafatı nominantı, məşhur caz-pianoçu 
A.Rodrigez dünya turnesi çərçivəsində caz-
sevərlərə sevimli musiqi kompozisiyalarını 
ərmağan edib.

Bu gün isə pianoçu, aranjımançı, Berkli 
Musiqi Kollecinin professoru Giorgi Mi-

kadze Heydər Əliyev Mərkəzinin parkında 
triosu ilə birgə tanınmış gürcü bəstəkarla-
rının caz improvizasiyalarını ifa edəcək. 
Həmçinin   Azərbaycan cazının banisi olan 
Vaqif Mustafazadənin adını daşıyan 2 nöm-
rəli Uşaq İncəsənət Məktəbinin tələbələri  
Heydər Əliyev Mərkəzinin parkına topla-
şanlara gözəl caz axşamı bəxş edəcəklər. 
Heydər Əliyev Mərkəzinin parkında Fran-
sadan olan musiqiçilər Francois Moutin 
və Rafael Pannierlə birgə tanınmış gürcü 
bəstəkarları da öz  caz improvizə bacarıq-
larını göstərəcəklər. Qonşu ölkəni  Bakı caz 
günlərində pianoçu, aranjımançı, Berkli 
Musiqi Kollecinin professoru Giorgi Mika-
dze təmsil edəcək. 

Caz bayramının yekun akkordunu 
iyulun 7-də Oleq Lundstrem adına Caz  
Orkestri vuracaq. İlk dəfə 2019-cu ildə 
Bakıya gələn kollektiv o vaxtdan audito-
riyamızın rəğbətini qazanıb və bu dəfə də 
yaradıcılığı ilə dinləyicilərini sevindirməyi 
düşünür. Konsert Heydər Əliyev Mərkəzi-
nin parkında baş tutacaq.

Artıq 5-ci dəfədir ki, ölkəmizdə keçi-
rilən caz günləri festivalı qapalı məkanlarla 
yanaşı, açıq havada da təşkil olunur. Kon-
sert tədbirləri geniş tamaşaçı kütləsi üçün 
daha da əlçatan olur. Bu isə festivalın əsas 
məqsədinə nail olmağa şərait yaradır, caz 
musiqisinin daha geniş auditoriyada təbli-
ğinə  xidmət edir.

Park ərazisindəki konsertlərə giriş sər-
bəstdir.

Fidan HÜQ QQIZI,  
“Xalq qəzeti”

Qırğızıstanla turizm  
əlaqələri genișlənir 

Azərbaycanla Qırğızıstan 
arasında turizm əlaqələrinin 
inkişaf perspektivləri Dövlət Turizm 
Agentliyinin sədri Fuad Nağıyevlə Qırğız 
Respublikasının ölkəmizdəki səfiri 
Kayrat Osmonaliyev arasında keçirilən 
görüşdə müzakirə olunub.

Tarixdən bəllidir ki, Azərbaycan 
və qırğız xalqları eyni kökə, mədəniy-
yətə, qədim qardaş münasibətlərinə və 
ənənələrə malikdirlər. Bundan başqa, 
xalqlarımızı dil və din eyniliyi də birləş-
dirir.

Dövlət Turizm Agentliyindən bildiri-
lib ki, Qırğızıstan səfiri ilə görüşdə bey-
nəlxalq təşkilatlar çərçivəsində əmək-
daşlıq əlaqələrinin genişləndirilməsinin, 
birgə təbliğat tədbirlərinin keçirilməsinin 
və təcrübə mübadiləsinin vacibliyi vur-
ğulanıb. Eyni zamanda, qarşılıqlı tanıtım 
səfərlərinin təşkili və turist mübadiləsinin 
artırılması üçün birbaşa uçuşların əhə-
miyyəti haqqında fikir mübadiləsi aparı-
lıb.

Səfir Kayrat Osmonaliyev bildirib ki, 

bu il iyulun 22-dən etibarən Bişkek və 
Bakı arasında həftədə 1 dəfə olmaq-
la birbaşa uçuşların həyata keçirilməsi 
planlaşdırılır.

Qeyd edək ki, 2023-cü ilin yanvar–
may aylarında Qırğızıstandan Azərbay-
cana 1733 nəfər səfər edib ki, bu da 
2022-ci ilin eyni dövrü ilə müqayisədə 51 
faiz artım deməkdir.

“Xalq qəzeti”

Repressiya qurbanı – “Şükriyyə”
Akademik Milli Dram Teatrında "Şükriyyə" tamaşasının premyerası 

keçirilib. Yazıçı Cavid Zeynallının “Şükriyyə” pyesi əsasında hazırlanan 
eyniadlı tamaşa bu ilin repertuar planına uyğun olaraq təqdim olunub. 

Tamaşa Azərbaycanın istiqlal şai-
ri, Stalin  rejiminin  repressiya qurbanı 
Əhməd Cavadın həyat yoldaşı Şükriy-
yə Axundzadənin Qazaxıstandakı sür-
gün həyatı haqqındadır. O, 1937-ci il  
oktyabrın 14-də “xalq düşməninin arva-
dı” kimi həbs olunub. Şükriyyə xanıma 8 
il həbs cəzası verilib və Şimali Qazaxıs-
tanın Akmola  vilayətinə – əmək koloni-
yasına göndərilib. Zülm və zorakılığa 
məruz qalan insan özünü qorumaq üçün 
müqavimət göstərməyə çalışır. Şükriy-
yənin  milli mənliyini qorumaq cəhdləri  
qeyri-normal quruluşa və  insanları məhv 
edən rejimə qarşı onun etirazıdır. Müəlli-
fin qələmə aldığı bu qəmli və sərt həyat  
hekayəsi haqqında gəldiyi qənaət, təlqin 
etdiyi həqiqət bundan ibarətdir.   

Tamaşanın quruluşçu rejissoru 
Əməkdar incəsənət xadimi Bəhram Os-
manovdur.  Səhnə tərtibatçısı Samirə 
Həsənova, geyim üzrə rəssam Aygün 
Mahmudova, işıq rəssamı Rafael Həsə-
nov, musiqi tərtibatçısı Kamil İsmayılov, 
rejissor assistenti Nərmin Həsənovadır.

Səhnə əsərinin ən üstün cəhəti teatrı 
qışqırmağa deyil, məhz düşünməyə, dü-
şündürməyə sövq etməsidir. Bu baxım-
dan Cavid Zeynallının Şükriyyəsi  quru-
luşçu rejissora münbit bir meydan verdi, 
ölkənin ən böyük səhnəsində örnək ta-
maşa qoymaq üçün şərait yaratdı.    

Yeni yaradıcılıq işində Xalq artistləri 
Nurəddin Mehdixanlı (Fyodor Alekseye-
viç) və Əli Nur (Süleyman bəy), Əməkdar 
artistlər Münəvvər Əliyeva (Şükriyyə),   
Mehriban Xanlarova (Zöhrə), Vəfa Rzaye-
va (Mariya) və Şəlalə Şahvələdqızı (Qa-
dın müstəntiq), həmçinin bir sıra aktyor və 
aktrisalar çıxış ediblər.

Quruluşçu re issor Bəhram Osma-
nov:

– Fikrimcə, tamaşada istəyimizə 
nail ola bildik. Səhnə mizanları, aktyor 
heyətinin vahid ideya ətrafında birləş-
məsi, hadisələrin həyəcanla izlənməsi 
çəkilən zəhmətin heç də hədər getmədi-
yini göstərdi. İnşallah, sentyabr ayından 
“Şükriyyə” teatrın repertuarında öz yerini 
tutacaq. Premyeraya baxa bilməyənlər 

yeni mövsümün əvvəlindən bu imkanı 
qazanacaqlar.  

Baş rolun ifaçısı Münəvvər  Əliyeva:
– Şükriyyə çətin obraz idi. hdə-

sindən nə dərəcədə gəldiyimi tamaşa-
çılar deyə bilər. Mənsə təkcə onu deyə 
bilərəm ki, “Şükriyyə”dən daha öncə “Ah, 
bu uzun sevda yolu”nda Mikayıl Müşfiqin 
xanımı Dilbəri oynamışam. Hər ikisi rep-
ressiya qurbanı olsa da, obrazlar tama-
milə fərqlidirlər. Buna görə müəyyən çə-
tinliklər vardı, amma rolların öhdəsindən 
gəlməyə çalışmışam.  

Premyeradan sonra aldığımız tama-
şaçı rəyləri səhnə əsərinin uğurlu alındı-
ğına dəlalət elədi.

Ağalar İdrisoğlu, Əməkdar 
 incəsənət xadimi:

–  Çox xoşuma gəldi. Dramaturji ma-
terialın səhnə həlli uğurlu idi. Bir də ki, 
tarixi mövzuda oynanılan belə əsərlərə 
tamaşaçı marağı yüksək olduğundan, 
yaradıcı heyətin üzərinə daha böyük mə-
suliyyət düşür. Şadam ki, dostlarım pye-
sin uğurlu səhnə həllinə nail ola biliblər. 

Arif Ərşad, yazıçı:
– Premyeraya Sumqayıtdan bir neçə 

dostla gəlmişdik. Doğrusu, yetərincə 
zövq aldıq. Akademik Milli Dram Teatrı-
nın səhnəsində belə düşündürücü əsər-
lərin oynanılması məmnunluq yaradır. 
Səhnə ustalarımızı təbrik edirəm.

Mehman əsənli, filologiya üzrə 
fəlsəfə doktoru:

– Akademik Milli Dram Teatrında əziz 
dostum Cavid Zeynallının müəllifi oldu-
ğu Şükriyyə  tamaşasını böyük maraq 
və qürurla izlədim. Əsər də, quruluş da, 
səhnədə aktyorların performansı da çox 
mükəmməl idi. Qürurlandım ki, bu, bi-
zim gənc dostumuzun, nəsildaşımızın 
ölkənin bir nömrəli səhnəsini fəth etmə-
siydi. Tamaşanın sonunda bunun heç də 
təsadüfi olmadığı hər kəsə əyani sübut 
olundu. Cavid Zeynallını və tamaşanın 
ərsəyə gəlməsində əməyi olan bütün ya-
radıcı kollektivi təbrik edirəm

Əli NƏCƏFXANLI, “Xalq qəzeti”

Bu günlərdə  Masallıdakı “Qala” 
İstirahət Mərkəzində dincələrkən bir 
daha ölkəmizin necə böyük turizm 
potensialına malik olduğunu görüb 
fərəhləndim.  Təkcə bu rayonda 
30-a yaxın turizm obyekti fəaliyyət 
göstərir ki, “Qala” da onların ən gur 
olanlarındandır. Bakıdan 232 kilometr 
cənubda yerləşən Masallıdakı bu 
guşələr dağları, meşələri, müalicə 
suları ilə qədim diyarın füsunkarlığını 
daha da artırır, turizmin inkişafını 
şərtləndirir.  

“Qala”nın sahibi Sücaət Qasımo-
vun dedikləri: 

– Masallı bizim doğma yurdumuz-
dur. Uşaq yaşlarımızdan Masallının 
təbiətinə, gözəlliyinə vurğunuq. Bax, 
bu gözəl məkanı da görəndə fikirləş-
dik ki, burada çox yaraşıqlı bir istirahət 
mərkəzi tikə bilərik.  Düz 14 il əvvəl 
təbiətin qoynunda “Qala”nı ucaltmağı 
qərara aldıq. Məqsədimiz bu idi ki, tu-
ristlər gəlib ürəkləri istəyən kimi dincəl-
sinlər və gözəlliklərə heyran qalsınlar. 

ncə bura Masallı–Yardımlı yolunda 
sıldırım qayaların üstündən, təxminən, 
bir kilometr yol çəkdik. Sonra dərə-
li-təpəli yerləri hamarladıq. İşıq, su 
xətləri çəkdik. Yaşayış binaları tikdik. 

ç il müddətində  sərasər işlər gördük. 
Nəhayət, 2012-ci ildə bu gördüyünüz 
istirahət mərkəzini istifadəyə verdik.  

 Maraqlıdır, niyə məhz “Qala”
– Biz əslən Masallı rayonunun Ər-

kivan qəsəbəsindənik. Ərkivanın da ilk 
qədim adlarından biri Qala olub. Cənub 
bölgəsində ən qədim yaşayış məskən-
lərindən biridir. Bu yeri düşmənlərdən 
qorumaq üçün ətrafına daşdan böyük 
hasarlar çəkilib və adına da Qala de-
yiblər. Qəsəbənin əhalisi əsrlər boyun-
ca dulusçuluqla, misgərliklə məşğul 
olub. Bax, burada gördüyünüz hasar-
lar, saxsı məişət qabları,   misgərliklə 
bağlı alətlər də məhz Qala məkanının 
simvolikasıdır.

“Qala”da 12 kottec var. Hər birində 
də çox yaxşı, Avropa standartlarına 

uyğun şərait yaradılıb. Bu kotteclərin 
hər birində dörd nəfər turist qala bilər. 
Burada uşaq əyləncə mərkəzləri, vo-
leybol, futbol, basketbol meydançaları 
da var. ”Qala”da   bilyard guşəsi, tennis 
kortu da qurulub. Böyük şənliklər keçir-
mək istəyənlər üçün geniş restoran-bar 
var. Həyətdə dincəlmək, çay içmək, 
söhbət etmək üçün ayrıca yaraşıqlı ti-
kililər salınıb.   

Ən çox xoşuma gələn hər bir tiki-
linin klassik dizaynda olmasıdır. Hətta 
restoran-bar da çox qədim üslubda 
tikilib. Dincəlmək, söhbət etmək üçün 
yaradılan guşələr    yetərincə gözəldir. 
İstirahət Mərkəzinin işçiləri tərəfindən 
axşamlar böyük həvəslə çay süfrələ-
ri təşkil olunur. Restoran-barda təkcə 
burada qalıb istirahət edənlər yox, bir 
neçə saatlıq gələnlər də ad günləri ke-
çirirlər.

– Burada payız-qış mövsümü üçün 
də lazımi şərait yaratmışıq, – deyə Sü-
caət bəy əlavə edir. – Ona görə də in-
sanlar soyuq aylarda da bura həvəslə 

gəlirlər. Axı Cənub bölgəsində payız və 
qışın da öz gözəllikləri var.  

 Sevindirici haldır ki, siz Azər-
baycan əmkarlar İttifaqları Konfe-
derasiyası ilə müştərək işləyirsiniz. 
Yəni, vətəndaşlar buraya məxsusi 
göndərişlə gəlirlər.  

– Elədir. Müştərək fəaliyyət sərfəli-
dir. Azərbaycan Həmkarlar İttifaqı Kon-
federasiyası nümunəvi işimizə, insan-
ların  xidmətdən razılıq etməsinə görə 
bizi dəfələrlə mükafatlandırıb. Fikrimiz 
var ki, buranı daha da genişləndirək. 
Odur ki, turistlərlə sorğular keçirir, on-
ların istəkləri ilə tanış oluruq. Qonaq-
larımız  cəmi bir kilometr aralıda olan 
“Yanar Dağ” Müalicəvi İstirahət Mərkə-

zinə də gedib,   müalicə alırlar və çox 
razı qalırlar. Günü-gündən bura üz tu-
tan insanların sayı artır.     

“Qala”ya istirahətə gələnlərin Yar-
dımlı şəlaləsinə, Masallı Tarix və diyar-
şünaslıq muzeyinə, eləcə də Astaraya, 
Lənkərana ekskursiyaları da təşkil olu-
nur. Bu məqsədlə istirahət mərkəzinin 
xidməti maşınlarından istifadə edilir.    

“Qala”ya ölkəmizin hər yerindən, 
hətta xaricdən də istirahətə gələnlər 
buradan zəngin təəssüratla qayıdırlar. 
Elə bu yazını tamamlamaq istəyirdim 
ki, xəbər saytlarının birində ötən ay 
rusiyalı turistlərin Azərbaycana sə-
yahət tələbinin keçən ilin eyni dövrü 
ilə müqayisədə 3,5 dəfə artdığı barədə 
məlumata rast gəldim. Bu fakt ölkə-
mizdə turizmin geniş vüsət almasının 
göstəricisi kimi fərəh doğurur. 

Əminəm ki, bu nailiyyətdə haqqın-
da söhbət açdığım “Qala” İstirahət 
Mərkəzinin də payı var. 

A alar İDRİSO L

Sumqayıt və Səmərqənd 
teatrlarının əməkdaşlığı   

Mədəniyyət və incəsənət sahəsində yaradıcılıq mübadiləsinin genişləndirilməsi 
bu sferaya effektiv təsir göstərir. Azərbaycanın qardaş türk ölkələri, o cümlədən 
Özbəkistan Respublikası ilə mədəniyyət sahəsində əməkdaşlığı bu sırada önəmli yer 
tutur.

Sumqayıt Dövlət Dram Teatrından aldı-
ğımız  məlumata görə, bu günlərdə  Özbə-
kistanın Səmərqənd teatrı ilə Sumqayıt teatrı 
arasında əməkdaşlığın gücləndirilməsi, təc-
rübə mübadiləsinin artırılması məqsədi gənc-
lik şəhərində memorandum imzalanıb.

Sonra Özbəkistanın incəsənət xadimlə-
ri Sumqayıt teatrının inzibati binası – qrim 
otaqları, texniki təchizat şəraiti ilə tanış 
olublar. Fikir mübadiləsi  zamanı yaradıcılıq 

planları, gələcək əməkdaşlıq imkanları barə-
də müzakirələr aparılıb.

Sumqayıt teatrının direktor əvəzi, Əmək-
dar artist Vidadi Məmmədovun bildirdiyinə 
görə, perspektivdə qarşılıqlı səfərlərin keçi-
rilməsi, burada Səmərqənd teatrının, qardaş 
ölkədə isə Sumqayıt sənətçilərinin tamaşala-
rının oynanılması nəzərdə tutulur. 

Ə.ƏLİYEV, “Xalq qəzeti”   

T ri  

eni tamaşa

“Qala”dakı günlər yadda qalacaq
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COVID-19: 2 yoluxma
Son sutkada Azərbaycanda 

yeni növ koronavirus 
(COVID-19) infeksiyasına 2 
yoluxma faktı qeydə alınıb. 

Nazirlər Kabineti yanında 
operativ qərargahdan verilən mə-
lumata görə, indiyədək ölkədə 
ümumilikdə 831 min 952 nəfərin 
koronavirus infeksiyasına yolux-
ması faktı müəyyən edilib, on-
lardan 821 min 660 nəfər müali-
cə olunaraq sağalıb, 10 min 283 
nəfər vəfat edib. Aktiv xəstə sayı 9 
nəfərdir.

Son sutkada yeni yoluxma hallarının 
müəyyənləşdirilməsi ilə əlaqədar 1430, 

bu günə qədər isə ümumilikdə 7 milyon 
646 min 279 test icra olunub. 

“Xalq qəzeti”

SƏRBƏST

“Azərbaycan Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi”  
Qapalı Səhmdar Cəmiyyəti 

öz balansındakı Zığ və Bibiheybət zavodları üçün  
müxtəlif ehtiyat hissələrinin satın alınması məqsədilə 

Müsabiqə Elan Edir 
Müsabiqədə iştirak etmək istəyən 

şəxslər .asco.az səhifəsinə daxil ol-
maqla elanlar bölməsindən əlavə sənəd-
ləri və ətra ı məlumat əldə edə bilərlər. 
Müraciət üçün son müddət 2023-cü il 
iyulun 10-u saat 17.00-dəkdir.

Sənədlər Azərbaycan dilində, 2 
nüsxədə (əsli və surəti) tərtib olunmalıdır 

(xarici dildəki tender təkli əri Azərbaycan 
dilinə tərcümə edilməlidir).

Göstərilən vaxtdan gec təqdim olunan 
zər ər açılmadan geri qaytarılacaqdır.

Əlaqə telefonu-(012) 404-37-00, 
daxili: 1047.

nvan – AZ1003. Bakı, M.Useynov 
küçəsi 2.

B İ L D İ R İ Ş
“Azəristiliktəchizat” ASC-nin 

2022-ci il dekabrın 31-nə birləş-
dirilmiş (konsolidə edilmiş) Ma-
liyyə Hesabatlarının Beynəlxalq 
Standartlarına uyğun (MHBS) 
auditi xidmətlərinin keçirilməsinin 
satın alınması məqsədilə 2023-
cü il mayın 11-də elektron portal 

vasitəsi ilə keçirilmiş açıq tende-
rinin nəticələrinə əsasən “UHY 
AUDİT” MMC qalib elan olun-
muş və həmin MMC ilə 2023-cü 
il iyulun 3-də müvafiq satınalma 
müqaviləsi bağlanılmışdır.

TENDER OMİSSİYASI

Müqəddəs missiya –  
Vətəni layiqincə təmsil etmək

Güləşçilərimiz Avropadan çempion kimi qayıtdılar
Beynəlxalq arenalarda qazandıqları böyük qələbələrdən qürur hissi 

keçirdiyimiz Azərbaycan pəhləvanları bu günlərdə daha bir parlaq nailiyyət 
qazandılar. İspaniyada keçirilən U-20 Avropa çempionatında yunan-Roma güləşi 
üzrə millinin ardınca sərbəst güləş üzrə yığmamızın da tarixi nailiyyyət əldə 
etməsi pəhləvanlarımızın məğlubedilməzliyinin daha bir nümunəsinə çevrildi. 
Ən əsası isə bu gənclərin timsalında növbəti illərdə böyüklərin ən nüfuzlu 
yarışlarında Azərbaycan bayrağını qaldıracaq, Dövlət Himnini səsləndirəcək 
potensiallı idmançıların yetişməsi daha böyük qələbələrdən soraq verir.  

U-20 Avropa çempionatında ölkə-
mizi yüksək səviyyədə təmsil edən 
sərbəst güləşçilərimizin Heydər Əliyev 
Beynəlxalq Aeroportunda böyük coşqu 
ilə qarşılanması Avropada rəqib tanı-
mayan gənc güləşçilərimizin qazandıq-
ları böyük qələbəyə verilən dəyər və 
böyük ehtiram idi. Mətbuat nümayən-
dələrinin də qatıldığı təntənəli qarşılan-
ma mərasimində idman ictimaiyyəti və 
idmançıların yaxınlarının, dostlarının 
onlara deyəcəyi sözlər çox olsa da, ha-
mının ürəyində gücü, əzmkarlığı ilə Av-
ropanı fəth edən qəhrəman güləşçiləri-
mizin özünü dinləmək istəyi var idi. 

Komandamızın “qızıl” oğlanla-
rından biri Ceyhun Allahverdiye-
vin “Biz qələbə qazanaraq, Avropa 
çempionu kimi Vətənə geri döndük”, 
– sözləri onları qəhrəman kimi qarşı-
layanların da hiss və həyəcanını ifadə 
edirdi. Çünki idmançılarımızın qələ-
bələrinin əsasında güc, qüvvətlə ya-
naşı, vətənpərvərlik ruhu da mühüm 
amillərdəndir. Qalibiyyətin qürurverici 
olduğunu xatırladan C.Allahverdiyev 
qələbə münasibəti ilə xalqımızı təbrik 
edib. Çünki idmançılarımızın hər biri 
xalqımızın bu nailiyyətlərə nə qədər 
dəyər verdiyini çox yaxşı bilir. Bütün 
görüşlərini çox asanlıqla keçirən, lakin 
final görüşündə erməni rəqibi ilə qarşı-
laşmada bir az çətinlik çəkdiyini etiraf 
edən pəhləvanımız qeyd edib ki, həl-
ledici mərhələdə qələbə qazanacağına 
əmin olub. Ədalətlə mübarizə aparma-

ğı bacarmayan, yarışlarda yalnız təx-
ribatçılıq və fitnəkarlıqla məşğul olan 
ermənilərə qarşı müxtəlif idman növləri 
üzrə komandamızın digər üzvləri kimi, 
Allahverdiyev də ehtiyatla davranaraq 
qələbə əldə etdi. 

Güləşçi qarşıdakı gənclər arasın-
da dünya çempionatından da danışıb. 
Bildirib ki, bu yarışa da yüksək nəticə 
üçün yollanacaqlar. 

Onun komanda yoldaşı Ruslan 
Abdullayev yığmanın qitə çempionatı-
na yüksək səviyyədə hazırlaşdığını de-
yib: “Yarışda qarşılaşmalarım çox çətin 
keçmədi. Finalda moldovalı güləşçini 

də məğlub edərək qızıl medala sahib 
oldum. Komandamız yarışa yaxşı ha-
zırlaşmışdı. Məqsədimiz çempionluq 
qazanmaq idi. Amma bununla kifayət-
lənmək olmaz. Qarşıda bizi dünya 
çempionatı gözləyir. Əsas hədəfimiz 
dünya çempionunda uğurla çıxış et-
məkdir”.

Millinin baş məşqçisi Arif Abdul-
layev deyib ki, artıq ikinci dəfə Avro-
pa çempionluğunu qazanan sərbəst 
güləş üzrə gənclərdən ibarət yığma-
mız dünyanın ən güclülərindən sayılır: 
“Komandanın hazırlığını xüsusi qeyd 
etmək istəyirəm. Yığma üzvlərinin hər 
biri meydana yalnız qələbə üçün çıxır. 
Güləşçilərimiz güclü olduqları qədər 
də vətənpərvərdirlər. Azərbaycan Bay-
rağını qaldırmaq, Dövlət Himnini səs-
ləndirmək müqəddəs missiyadır. Onun 
öhdəsindən şərə ə gəlmək üçün bütün 
gücümüzü səfərbər etməliyik”. 

Baş məşqçi avqustun 4-də Polşada 
keçiriləcək gənclərin dünya çempiona-
tına hazırlıq barədə fikirlərini də bildi-
rib. Vurğulayıb ki, yığma 2 mərhələdə 
təlim-məşq toplanışında iştirak edə-
cək: “İnanıram ki, komandamızın üzv-
ləri hazırlığını daha da artıraraq ölkə-

mizi dünya çempionatında da layiqincə 
təmsil edəcəklər”.

Vətənə qələbə ilə dönən güləş-
çilərimiz açıqlamalarında yeni uğurlar 
üçün daha səylə çalışacaqlarını bildir-
dilər. İnanırıq ki, gücü, mübariz ruhu 
Vətəndən alan gənc güləşçilərimizin 
uğuru davamlı olacaq.  

Qeyd edək ki, İspaniyada keçirilən 
U-20 Avropa çempionatında sərbəst 
güləş üzrə millimiz 2 qızıl, 1 gümüş, 3 
bürünc medal qazanaraq komanda he-
sabında qitə çempionu olub.

Leyla Q RBANOVA,  
“Xalq qəzeti”

Azərbaycan Tibb Universiteti (ATU) tələbələrinin məzun günündə 
tanınmış ictimai-siyasi xadimlər, səhiyyə işçiləri və digər qonaqlar 
iştirak ediblər. Dövlət himni səsləndirildikdən sonra səhiyyə naziri 
Teymur Musayev  bu günün gələcəyin həkimlərinin yaddaşında gözəl 
bir tarix kimi qalacağını bildirib.

Gənc həkimlər peşə andı içdilər

Nazir vurğulayıb ki, hər bir dövlətin 
inkişaf yolunda və uğurlarının arxasında 
xalqına, Vətəninə sıx bağlılığı olan tarixi 
şəxsiyyətlər dayanır: “Bu il Azərbaycan 
səhiyyəsinin və tibb elminin inkişafında 
xüsusi yer tutan iki böyük şəxsiyyətin – 
müasir Azərbaycanın memarı və quru-
cusu, ümummilli lider Heydər Əliyevin və 
görkəmli oftalmoloq-alim, akademik Zə-
rifə xanım Əliyevanın 100 illik yubileyləri 
ilə əlamətdardır. Müstəqil dövlətimizdə 
hər sahədə olduğu kimi, səhiyyənin və 
tibb təhsilinin də inkişafı ulu öndər Hey-
dər Əliyevin adı ilə bağlıdır. Ulu öndər 
səhiyyənin tərəqqisi, maddi-texniki ba-
zasının gücləndirilməsi, yeni tibb müəs-
sisələrinin açılması üçün zəruri addımlar 
atıb.  Təbabət elminə və tibb təhsilinə bö-
yük töhfələr vermiş oftalmoloq-alim, aka-
demik  Zərifə xanımın tələbələri, əsərləri 
ilə formalaşan mütəxəssislər nəsli bugün 
yeni həkim kadrların və alimlərin hazırlığı 
sahəsində əzmlə çalışırlar.

 Bu gün Prezident İlham Əliyevin 
uzaqgörən siyasəti, bacarıqlı rəhbərliyi 
və gərgin zəhməti sayəsində Azərbaycan 
hər sahədə inkişaf edir. Dövlət başçısının 
rəhbərliyi altında əhalinin sağlamlığının 
qorunması sahəsində də böyük nailiyyət-
lər əldə olunur, səhiyyənin tərəqqisi daim 
diqqət mərkəzində saxlanılır. Tibb müəs-
sisələrinin maddi-texniki bazası güclən-
dirilir, səhiyyənin maliyyələşdirilməsində 
köklü islahatlar aparılır, rəqəmsallaşma 
təminatlı tibbi xidmət istiqamətində işlər 
görülür. 

 Birinci vitse-prezident, ixtisasca hə-
kim Mehriban xanım Əliyeva da səhiyyə 
sahəsində çalışanlara həmişə diqqət və 
qayğı göstərir, tibb işçilərinin əməyini və 
fədakarlığını yüksək qiymətləndirir .

 T.Musayev məzunları təbrik edərək 
deyib ki, Azərbaycanın ilk ali məktəblə-
rindən biri olan Tibb Universiteti onilliklər 
boyu səhiyyə ocaqları üçün yüksək ixti-

saslı həkim kadrları yetişdirib. Hazırda 
bu qocaman tibb təhsil ocağı yeni təhsil 
standartlarına əsaslanaraq, müasir infor-
masiya texnologiyalarından istifadə edir 
və beynəlxalq akkreditasiyadan keçmiş 
tədris proqramları ilə yüksək ixtisaslı 
mütəxəssislər hazırlayır. Onun hər bu-
raxılışı səhiyyəmiz və təbabətimiz üçün 
əlamətdar hadisədir. 

Universitetin rektoru, professor Gə-
ray Gəraybəyli gələcəyin həkimlərinə 
karyeralarında uğurlar diləyərək ATU-
nun məzunu adını hər yerdə uca tutmağı 
arzulayıb. Rektor ATU-nun fəaliyyəti, son 
illər tədris prosesində aparılan islahatlar, 
tətbiq edilən yeniliklər, yüksək ixtisaslı 
kadrların hazırlanması üçün görülən işlər 
barədə də məlumat verib.

Qeyd olunub ki, 2022–2023-cü tədris 
ilində Azərbaycan Tibb Universitetinin 
1217 nəfər məzunu olub. Onlardan 152 
nəfəri fərqlənmə diplomuna layiq görü-
lüb. Məzunlar arasında 389 nəfəri əcnə-
bilərdir. Müvafiq olaraq I müalicə-profilak-
tika fakültəsini 393, II müalicə-profilaktika 
fakültəsini 371, ictimai səhiyyə fakültəsini 
tibbi profilaktika ixtisası üzrə 69, stoma-
tologiya fakültəsini 224, əczaçılıq fakültə-
sini 115, hərbi fakültəni 45 tələbə bitirib.

Məzunlar xalqımızın sağlamlığının 
keşiyində ləyaqətlə duracaqlarına söz 
verib və Hippokrat andı içiblər.

Təhsilini əla qiymətlərlə başa vuran 
məzunlara və universitetin ictimai həya-
tında fəal iştirak edən gənclərə fəxri fər-
manlar təqdim olunub. Diplomları səhiy-
yə naziri Teymur Musayev və ATU-nun 
rektoru Gəray Gəraybəyli təqdim ediblər.

Tədbir tanınmış sənət ustalarının 
çıxışı ilə davam edib. ATU-nun tələbələri 
sənətçilərlə eyni səhnəni bölüşüb, hərbi 
fakültənin tələbələri vətənpərvərlik ru-
hunda mahnılar ifa ediblər.

Z.BƏŞİRQIZI, “Xalq qəzeti”

Azərbaycan beynəlxalq  
idman yarışları ölkəsidir

Bakıda Avropa Oyunları Parkında 
çimərlik futbolu üzrə dünya 
çempionatının Avropa üzrə seçmə 
mərhələsi çərçivəsində mətbuat 
konfransı keçirilib. 

Tədbirdə çıxış edən Gənclər və 
İdman Nazirliyinin Olimpiya və Para-
limpiya idman növləri sektorunun mü-
diri Fikrət Hüseynov Bakıda keçiriləcək 
çimərlik futbolu üzrə dünya çempiona-
tının seçmə mərhələsi ilə bağlı məlu-
mat verdi. Qeyd etdi ki, turnirə qatılan 
komandalardan 4-ü final mərhələsində 
mübarizə aparacaq. Bu idman növü-
nün ölkəmizdə inkişaf etdiyini bildirən 
F.Hüseynov komandamızın III Avropa 
Oyunlarında beşinci yeri tutmasının 
yaxşı nəticə olduğunu bildirdi: “Milli 
komandamızın dünya çempionatına 
vəsiqə qazanacağına inanıram. İdman-
çılarımıza uğurlar arzulayıram”.

Dünya Çimərlik Futbolu Təşkilatının 
(BS ) vitse-prezidenti Qabino Re-
nales Azərbaycanda olmaqdan məm-
nunluq hissi duyduğunu və əvvəllər 
də paytaxt Bakıda olduğunu xatırlatdı. 
Azərbaycanda çimərlik futbolunun inki-
şaf etdiyini vurğulayan qurum rəsmisi 
yığma komandamızın Avropa Oyunla-
rında nəticəsini xüsusi vurğuladı: “Bu 
idman növünün inkişaf etdiyi Avropada 
beşinci yer yaxşı nəticədir. Çünki Avro-
pada çox güclü komandalar var”. 

Qabino Renales Azərbaycanda 
idman tədbirlərinin təşkili üçün ge-
niş imkanların olduğunu da vurğuladı: 
“Seçmə mərhələnin keçirildiyi arena 
möhtəşəmdir. Növbəti dünya çempio-
natına Birləşmiş Ərəb Əmirlikləri ev-

sahibliyi edəcək. Gələcəkdə belə bir 
təşəbbüs olarsa, yenidən Bakıda turnir-
lərimizi təşkil edə bilərik”.

Paytaxtımızın həmişə beynəlxalq 
idman tədbirlərinə yüksək səviyyədə 
evsahibliyi etdiyini vurğulayan Azər-
baycan Çimərlik Futbolu Federasiya-
sının prezidenti Fərid Novruzi dünya 
çempionatının seçmə mərhələsinin 
Bakıda təşkilinin bizim üçün əhəmiy-
yətli olduğunu dedi: “Seçmə mərhələ-
də yığmamızdan uğurlu çıxış gözləiyi-
rik. lkəmizdə 2008-ci ildən çimərlik 
futbolu inkişaf etdirilir. tən müddət 
ərzində böyük işlər görülüb. Millimiz 
Avropa arenasında inkişaf etmiş bu 
idman növü üzrə reytinq cədvəlində 
onuncu yeri tutur”. 

III Avropa Oyunlarının komandamız 
üçün bir növ hazırlıq olduğunu bildirən 
federasiya rəhbəri əsas məqsədin ko-
mandamızın dünya çempionatının final 

mərhələsinə vəsiqə qazanmaq olduğu-
nu dedi. 

Çimərlik futbolu üzrə Azərbaycan 
milli komandasının baş məşqçisi Zey-
nal Zeynalov dünya çempionatının seç-
mə mərhələsinin Bakıda təşkil olunma-
sının sevindirici hal olduğunu vurğuladı. 
Qeyd edək ki, yığmamızın potensialı 
var. İnanıram ki, millimiz imkanlarından 
maksimum istifadə edəcək.

Dünya çempionatının seçmə mər-
hələsində bu gün Azərbaycan yığması 
ilk oynunun Moldova seçməsinə qarşı 
keçirəcək. İyulun 5–7-də keçiriləcək 
seçmə mərhələsində reytinqə görə ən 
yaxşı 13 komanda mübarizə aparacaq. 
İyulun 8-də yarımfinal və pley-o  oyun-
ları, 9-da isə bu mərhələnin qalibini tə-
yin edəcək final matçı olacaq.

L.AZAD,  
“Xalq qəzeti”
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Ekologiya və Təbii Sərvətlər 
Nazirliyi Milli Hidrometeorologi-
ya Xidmətinin verdiyi məlumata 
əsasən  iyulun 5-də Bakıda və  
Abşeron yarımadasında əsasən 
yağmursuz keçəcək. Mülayim 
şimal-qərb küləyi əsəcək. Gecə 
19-24°, gündüz 29-34° isti ola-
caq. Atmosfer təzyiqi  norma 
daxilində 760 mm civə sütunu, 
nisbi rütubət gecə 60-70, gün-
düz 40-50 faiz  olacaq.  Abşeron 
çimərliklərində dəniz suyunun 
temperaturu: Şimal çimərliklərin-
də: (Sumqayıt, Novxanı, Pirşağı, 
Nardaran, Bilgəh, Zaqulba) 22-
23° isti, Cənub çimərliklərində: 

(Türkan, Hövsan, Sahil, Şıx) 
24-25° isti olacaq. Azərbayca-
nın əksər rayonlarında əsasən 
yağmursuz olacaq. Lakin gecə 
və səhər bəzi dağlıq və dağətəyi 
rayonlarda arabir yağış yağacağı 
gözlənilir, ayrı-ayrı yerlərdə ley-
san xarakterli intensiv olacağı, 
şimşək çaxacağı, dolu düşəcəyi 
ehtimalı var. Mülayim şərq küləyi 
əsəcək,  gündüz ayrı-ayrı yerlər-
də arabir güclənəcək. Havanın 
temperaturu gecə 18-23°, gün-
düz  31-36° , dağlarda gecə 10-
15°, gündüz 17-22° olacaq.

Q. QASIMOV, “Xalq qəzeti”

Asəf Həsənov Fikrət Əzizova 
qardaşı 

RAMİZ ƏZİZOVUN

vəfatından kədərləndiyini bildirir 
və dərin hüznlə başsağlığı verir.

Asif Əsgərov Fikrət Əzizova 
qardaşı 
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vəfatından kədərləndiyini bildirir 
və dərin hüznlə başsağlığı verir.

ALLAH RƏHMƏT ELƏSİN

+994(51) 280-16-44

Süni intellektin  
ilk dərmanı

Xroniki ağciyər xəstəlikləri 
üçün “Insilico Medicine” şirkəti 
tərəfindən hazırlanmış dərman 
preparatı insanlar üzərində ilk 
sınaqlarına başlayır. Bu dərmanı 
fərqləndirən isə onun tamamilə 
süni intellekt tərəfindən 
hazırlanmasıdır. Bu barədə 
şirkətin saytında məlumat verilib.

Şirkətin baş direktoru Aleks Javo-
ronkov bildirib ki, preparat süni intellekt 
tərəfindən kəşf edilmişdir və bu qəbil-
dən olan ilk dərmandır.  Dərmanın kəş-
finə  2020-ci ildən başlanıb. Preparat 
birinci mərhələni uğurla keçib.

A.Javoronkov, həmçinin qeyd edib 
ki, preparat bütün testlərdən keçərsə, 
süni intellektin dərmanların kəşfi və in-
kişafında inqilab edəcəyini gözləmək 
olar.

Aytən NƏCƏFOVA,  
“Xalq qəzeti”

“Meta” “Twitter”ə 
rəqib olacaq

“Facebook”, “Instagram” 
və “WhatsApp”ın sahibi “Meta” 
şirkəti “Twitter”ə rəqib olacaq 
yeni tətbiqi –“Threads”i təqdim 
etməyə hazırlaşır. Bəs “Threads” 
nədir, nə vaxt buraxılacaq və ona 
necə üzv olaq? 

İnsanlar bu proqram vasitəsilə on-
ları maraqlandıran mövzular, trend 
hadisələr barəsində söhbət edəcək, 
populyar şəxslər və digər istifadəçilərlə 
bir-birini  izləyəcək,  ünsiyyət qura bilə-
cəklər. Həmçinin ideya və düşüncələ-
rini paylaşacaq və yaxud şəxsi işlərini 
bu platformada tanıtdıra biləcəklər. 

“Instagram” vasitəsilə istifadəçilər 
rahat şəkildə platformada qeydiyyat-
dan keçə və mövcud kontaktlarını 
izləyə biləcəklər. Hesabı olmayan isti-
fadəçilər isə “Threads”də yeni hesab 
açacaqlar.

Qeyd edək ki, “Threads” tətbiqinin 
iyulun 6-da satışa çıxarılacağı bildirilib.

Əfsanə ƏHƏDLİ, “Xalq qəzeti”

Artıq içiləndə dərd verir çay da
Pekin universitetinin mütəxəssisləri 

2 il çəkən araşdırmalar nəticəsində 
qara və yaşıl çayın bəzi xəstəliklərə 
səbəb olmasını sübut ediblər. Bu 
tədqiqatlara görə, qara və yaşıl çay 
qədərindən çox içiləndə mədə-
bağırsaq, həmçinin qaraciyər, 
sinir sistemi zədələnməsinə və 
qanaxmalara səbəb olur.

Araşdırmada 500 mindən çox in-
san iştirak edib. Onların verdikləri mə-
lumatlar əsasında mütəxəssislər belə 
qənaətə gəliblər ki, gündəlik 5 qram və 
daha çox çay içmək qaraciyər xərçən-

ginə tutulma ehtimalını 26 faiz artırır. 
Həmin miqdar çay qəbulu ilə ağciyər 
xərçənginə tutulma riski 62, mədə xər-
çənginə tutulma  isə 29 faizdir.

Coca–Cola, yoxsa portağal şirəsi?
Endokrinoloqların fikrincə, təzə sıxılmış portağal şirəsi sağlamlıq üçün 

zərərlidir. Bir stəkan şirə üçün orta hesabla iki-üç portağal lazımdır. Amma 
heç kim bir oturuma bu sayda sitrus meyvəsi yemir. Çəkilmiş şirədə praktiki 
olaraq heç bir qiymətli lif qalmır.

Lif isə qlükoza və fruktozanın qana 
daxil olma sürətini yavaşıdır. İnsan bir 
stəkan şirə içəndə dərhal sadə karbo-
hidrat yükü alır. Bu, qaraciyər metabo-
lizminə zərər verir.

Biz Coca-Colanı zərərli hesab edi-
rik. Ancaq eyni miqdarda kola və por-
tağal suyunu müqayisə etsək görərik 
ki, onların tərkibindəki şəkərin miqdarı 
eynidir.

Buna görə də çox şirə içmək vər-
dişi alkoqolsuz qaraciyər yağlanma-
sına– hepatoza, həmçinin metabolik 
sin dromun, diabetin, ürək və damar 
xəstəliklərinin, podaqranın inkişafına 
səbəb ola bilər. 

İsti havalarda çoxlu su içmək olmaz. 
Onun da orqanizmə mənfi təsiri var.

Zərifə HÜSEYNLİ,   
“Xalq qəzeti”

Kosmik hava durumu
Hazırda Günəşin səthində 7 ləkə qrupu 

və 126 ləkə müşahidə olunur. Günəş fəallığı 
nəticəsində II və IV tip radioemissiya, 29 
iyunda II dərəcəli qismən Yerə istiqamətlənmiş 
Tac Kütlə Atılmaları qeydə alınmışdır. Günəşin 
səthində Tac dəlikləri müşahidə olunur.

N.Tusi adına Şamaxı Astrofizika Rəsədxa-
nasından verilən məlumata görə, enerjisi 2 
MeV-dən çox olan elektron yüksək səviyyədə, 
10 MeV-dən çox enerji yüklü proton seli isə fon 
səviyyəsində olmuşdur. Günəş küləyi sürətlən-
miş, maksimum sürət 646 km/san-a çatmışdır. 

Kosmik hava durumu proqnoz günlərində 
(3-9 iyul) C sinif alışmanın baş vermə ehtimalı 
99 faiz, M (R1-R2) sinif alışmanın baş verməsi 
ehtimalı 55 faiz, X (R3) sinif isə 10 faiz təşkil edir.

“Xalq qəzeti”

“Neftçi” İsraildə qalib oldu
“Neftçi” 3x3 basketbol üzrə Dünya 

Qadın Seriyasının İsraildə keçirilən 
Netanya mərhələsinin qalibi olub.

Azərbaycan təmsilçisi final görüşün-
də Çin millisi ilə qarşılaşmada rəqibini 
16-12 hesabı ilə məğlub edib.  

Finalın ən dəyərli oyunçusu (MVP) 
“Neftçi” klubunun üzvü Brianna Freyzer 
seçilib. 

Qeyd edək ki, “Neftçi”nin məğlub 
etdiyi Çin millisi reytinq xallarına görə 
Dünya Qadın Seriyasının bir nömrəsi 
və üçqat qalibidir.

U–20 basketbol komandamızın 
hazırlığı yekunlaşıb 

Türkiyənin Çanaqqala şəhərində basketbol üzrə U-20 millimizin sonuncu 
yoxlama oyunu keçirilib. 

Oğlanlardan ibarət U-20 yığmamız 
son oyununda Türkiyənin U-18 millisi ilə 
üz-üzə gəlib. Qarşılaşma rəqib koman-
danın 61-49 hesablı qələbəsi ilə başa 

çatıb. Bununla da Anar Sarıyev və Fə-
rid Əmirovun rəhbərlik etdiyi kollektivin 
hazırlıq prosesi yekunlaşıb. 

Akrobatlarımız Qazaxıstanda 
üçüncü yeri tutublar

Qazaxıstanın Pavlodar şəhərində keçirilən beynəlxalq turnirdə akrobatika 
gimnastikası üzrə Azərbaycan milli komandası uğurla çıxış edib.

Sabir Ağayev, Murad Rəfiyev, Riad 
Səfərov və Rəsul Seyidlidən ibarət kişi 
qrupu yarışı medalla başa vurub.

Komanda yekun nəticələrə əsasən, 

fəxri kürsünün üçüncü pilləsində yer 
alıb. 

Leyla SABİRQIZI,  
“Xalq qəzeti”

Kainatın qeyri-adilikləri

Günəşin ən kiçik görüntüsü
Çox tezliklə bir maraqlı astronomik hadisəni müşahidə edəcəyik. Yer planeti 

öz orbitinin Günəşdən ən uzaq məsafədə olan nöqtəsindən keçəcək.
Moskva Planetarisinin mətbuat xidməti xəbər verir ki, bizim planet iyulun 

6-da gecəyarı afeliona ( Günəşdən uzaq mevqeyə) çatacaq. Həmin anda Yer 
Günəşdən 152 094 000 kilometr məsafədə olacaq. Biz, həmçinin Günəşin 
2023-cü ildə ən kiçik haləsini görə biləcəyik. Onun qövsü cəmi 31 dəqiqə 31 
saniyə ölçüdə olacaq.

Qeyd edək ki, adi müşahidəçilər görməsə də, astronomlar və bu sahə ilə 
maraqlananlar bu nadir afelionu müşahidə edə biləcəklər.

Marsda “qoğal”

NASA-nın “Persevance” kosmik gəmisi Qırmızı planetdə ortasında dəliyi 
olan qoğalabənzər bir daşın şəklini çəkib. Yanında eyni tipli daha bir neçə xırda 
daş olsa da, “qoğal” ətraf aləmdə xüsusilə seçilir. Amerikanın yerdənkənar 
zəkaları araşdıran təşkilatı olan SETİ qeyri-kommersiya elmi-araşdırma İnsti-
tutunun nümayəndələri hesab edirlər ki, həmin daş nə vaxtsa planetə düşmüş 
böyük meteoritin bir hissəsi ola bilər. 

“Persevance” həmin potensial meteoriti 2021-ci ildə planetə endikdən bir 
neçə həftə sonra görüb. Doğrudur, bu, Marsda tapılan yeganə daş deyil, amma 
qəribə görkəmi ilə seçilir.

Ə.DOSTƏLİ, “Xalq qəzeti”
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